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NOVO MESTO, četrtek, 

18. junija 1964 

Prvi je na našem področju izvolil nove organe 
delavskega samoupravljanja 897-članski kolektiv 
Cestnega podjetja v Novem mestu; kako so pripra
vili volitve in jih 10. junija v rekordnem času do
bro izpeljali, berite na 3. strani današnje številke! 

V OSPREDJU PREDKONGRESNE G J V E M MESTU : 

Samoupravljanje in kadrovska politika 
Predkongresna konferenca Z K občine Novo mesto se je v soboto, junija, 

lotila predvsem dveh vprašanj: samoupravljanja in kadrovske politike. Poro
čilo je nudilo o obojem dovolj gradiva, domala vsi delegati, ki so sodelovali 
v razpravi, pa so govorili o teh vprašanjih. Med gosti smo opazili Jožeta Bor-
štnarja, predstavnika CK ZKS, Lojzeta Skoka, predstavnika OK ZKS iz Ljub
ljane, in Romana Ogrina, sekretarja ObK ZKS iz Trebnjega. Na konferenci sta 
bila izvoljena za delegata, ki bosta zastopala komuniste novomeške občine na 
letošnjem kongresu ZK J, Lojzka Potrč in Ignac Vučko. 

Poročilo občinskega komi
teja, i z katerega posredujemo 
najpomembnejše m is l i , je po
dal sekretar Slavko Z i rke l -
bach. ZK bo v predkongres
nem obdobju povečala vlogo 
delovnega človeka v s istemu 
samoupravl janja i n skrb za 
delovne l jud i . Statut i , k i smo 
j i h sprejel i letos, pomenijo 

precejšen korak naprej, ko
munis t i p a so dolžni zagoto
vi t i , da bodo načela iz statu
tov oživela v praks i . 

Več težav se pojavlja v sa
moupravl janju večjih delov
n ih organizacj, k i imajo svoje 
obrate v raznih občinah. O d 
1960 dalje je b i lo v novome
ški komun i opravl jenih 48 in

tegraci jskih postopkov. V ko
lekt iv ih obratov i n delovnih 
enot združenih podjetij je 
vedno več upravičenih p r i 
pomb, da nj ihov i samouprav
n i organi dohodek le ugotav
ljajo, nimajo pa pristojnost i 
za dohodek. P r imer Fa rmisa 
opozarja, da z združitvijo še 
zdaleč niso urejeni tud i od
nosi , p r i K r emenu spet pa so 
posamezniki zavračali združi
tev, češ da imajo peskokopi 
ekonomske pogoje za samo
stojen razvoj i n da b i zdru
žitev lahko omej i la njihove 
samoupravne pravice . . . 

Samovolja povzroča 
napete notranje odnose 

Neurejeni delovni odnosi, 
samovolja, k i s i jo lastijo p r i 
nameščanjih i n odpustih po
samezni vodi ln i uslužbenci, 
ter nezakonitosti i n j iehuma-
nost p r i odpustih imajo v 
ko lekt i v ih marsik je za posle
dico zaostritev odnosov. V 
občini se je letos občutno 
zmanjšalo število tak ih , k i 
prejemajo manj kot 25.000 d in 
na mesec; brez naporov za 
povečevanje produkt ivnost i i n 
brez izprememb v delitve
nem sistemu pa se zaradi 
hkratnega porasta cen stan
dard ne bo povečal. P r i na
grajevanju je treba z las l i upo
števati stori lnost. N a pol 
mezdni sistem nagrajevanja, 
k i še vedno velja v nekater ih 
delovnih organizacijah i n v 
družbenih službah, je treba 
odločneje odpravl jat i . 

K o m u n i s t i i n vse zavestne 
sile v družbenih organizaci-

O b č i n s k i statut 
r a z p o š i l j a j o 

Ta teden je začel občinski 
odbor S Z D L v Novem me-itu 
razpošiljati občanom nekaj 
nad 5000 izvodov lično tiska
nega občinskega štafeta. Ob
čani ga bodo dob i l i brezplač
no i n j i m bo poleg zvezne ter 
republiške ustav« predstav
l ja l enega najpomembnejših 
dokumentov. Statut je t iskan 
v žepnem formatu i n ga je iz
delala t i skarna Kočevski tisk 
v Kočevju. 

j ah so se dolžni z vso odloč
nostjo bo r i t i p ro t i vsem po
izkusom izmaličevanja l n du
šenja vloge samoupravnih or
ganov, hk ra t i s tem pa so 
dolžni odstranjevati vzroka, 
k i takšno stanje povzročajo, 
je poudarjeno v poročilu. > 

T a k š n a kadrovska 
politika ne vodi 

nikamor! 
Dosedanje razprave o ka 

drovsk i po l i t i k i moramo za
menjat i s takojšnjim ukrepa
njem. V občini še vedno p r i 
manjkuje 38. odst. teh, k i b i 
mora l i imet i srednjo, višjo 

a l i v isoko izobrazbo. Med 20 
anket i ranimi podjetji je ime-
lo samo eno urejeno kadrcJV-
ko socialno službo. Za potre
be teh služb pa šolamo pre
malo l judi (kadrovski , soci
a ln i delavci, psihologi i t ' 1 >. 
Družbeni p lan občine za i i 
in p lani podjetij ne načrtu
jejo potreb po strokovnih ka
dr ih . Lan i smo od 72 mil i jo
nov, namenjenih kadrovanju 
in izobraževanju, porabi l i '.9 
43 mil i jonov, štipendije se So
lijo večinoma po poznansti ti 
in največ otrokom premož
n i h staršev. Mnog i otroci bor
cev in socialno šibkih d r t L ' n 
so ostal i brez štipendj, čeprav 
je ostalo precej sredstev :'.a 
kadrovanje neizrabljenih. Po
ročilo ugotavlja, da tudi od
nosi do mlad ih strokovnja
kov niso najboljši. 1 od i ln l 
delavci omalovažujejo'* njiho
vo strokovnost, prehitro za
htevajo od nj ih rezultate dela 
i td . Prav zaradi takšnega od
nosa pa se je lani izseli lo iz 
občine 267 šolanih l judi z v i 
soko, višjo i n srednjo izobraz
bo. Poročilo ugotavlja, da so 

(Nadaljevanje na 4. str.) 

Slavko Zirkelbach, sekre
tar občinskega komiteia 
ZKS, med branjem poro

čila 

Gradbena inšpekcija terja podporo javnosti 
Razgovor z medobčinskim gradbenim inšpektorjem Petrom K u m p o m 
— Novih predpisov za investiranje ni , gre le za to, da se naučimo spo
štovati stare! — Gradnja novomeške steklarne, restavracije pr i motelu 
na Otočcu, skladišča za krompir pr i sušilnici na M i rn i in objektov v 
lesni industriji Z O R A v Črnomlju na tehtnici — V bodoče bomo gradili 
šele takrat, ko bodo izdelani natančni načrti in ko bodo vsa sredstva, 

potrebna za gradnjo, zagotovljena 

— Tov. K u m p , katere 
gradnje na našem področ
ju so sporne v zvezi s 
poostrenim izvajanjem 
predpisov in s poostrenim 
nadzorstvom nad investi
cijami'.' 

— Načrti za gradnje, k i 
j i h začenjamo, so na splošno 
pomanjkl j iv i , vendar ne to
l iko , da b i bile investicije v 
posebni nevarnosti. Neko l iko 
teže pa je s sredstvi. Navadi
l i smo se začeti gradi t i brez 
n j ih v prepričanju, da bomo 
sredstva pozneje že nekako 
zbra l i . Trenutno so sporne 
4 investicije na našem koncu. 

Prva je novomeška steklar
na. Sredstva za dokončanje 
te p r i nas največje investici
je še niso zbrana. Ce ne bo 
investitor v r o k u . k i smo ga 
določili, to je do 13. juni ja 
1964, predložil pot rd i la služ
be družbenega knjigovodstva 
p r i N B , s kater im bo doka
za l , da ima manjkajoča sred
stva zbrana, bomo gradnjo 
takoj ustav i l i . Investitor n i 

ma kr i t j a za 1 mi l i jardo 135 
mili jonov dinarjev. Po pred
računu iz leta 1962 bi celotna 
izgradnja steklarne veljala 
2,704.000 000 d in , če pa upo
števamo podražitev v gradbe
ništvu, bo današnji znesek 
za dokončanje objekta večji. 

Restavracija p r i motel ih na 
Otočcu je drugi tak objekt. 
Investici jska vrednost objek
ta je 234 mil i jonov din, inve
stitorju pa manjka kri t je za 
81 mil i jonov. Tud i tu čakamo 
na enako potrdi lo kot pr i 
steklarni , sicer bomo 13. ju
nija 1964 gradnjo ustavi l i . 

Gradnjo skladišča za krom
pir p r i sušilnici na M i r n i smo 
že ustavi l i . Investitor je K Z 
Trebnje. V tem pr imeru ne 
gre za pomanjkanje sredstev, 
pač pa načrt skladišča v teh

nološkem pogledu ne odgo
varja namenu. Za skladišče
nje k rompi r ja so predvidel i 
montažno skladišče, k i se s i 
cer uporabl ja za umetna gno
j i l a . 

Prav tako smo že ustavili 
gradnjo pri lesnopredelovalni 
industriji »Zora« v Črnomlju. 
Prvotn i invest ic i jski program 
so spremeni l i , načrtov za no
vega pa Še nimajo. Investitor 
je začel brez gradbenega do
voljenja in brez potrebnih na
črtov poleg že zgrajene gra
di t i še eno proizvodno, dvo
rano. 

— Kot dolgoleten prak
tik Ini.sle gotovo z lahka 
našteli to, kar je bi lo v 
naši invest ic i jski po l i t ik i 
doslej najbolj narobe! 

— Pro jekt i pa navadi niso 
dovolj preštudirani in se med 
gradnjo dopolnjujejo. To se 
seveda močno pozna v vlože

n ih sredstvih. Investici ja se 
podraži še bol j , kot je po
trebno, ke r je treba mars i 
kaj , k a r je že zgrajeno, po
prav i t i . . . Druga napaka je 
v tem, da se investitorj i v 
želji, da b i uspel i na nateča
j ih , t rudi jo , v programih pr i 
kazat i čiirn manjše potrebe 
po sredstvih. Temu b i lahko 
rek l i »želja po začetnem ka
pitalu«, preostala sredstva pa 
smo nato zbral i , kakor je 
pa j šlo. 

— K a m vodi tak način 
investiranja? 

— V anarhijo, kakršni smo 
priča! Redkokatera investici
ja, kar smo j i h speljal i do
slej, je b i la pošteno končana, 
povsod je b i la kakšna stvar 
skr i ta aH pr ik r i t a . Zdaj se 
je zadeva poostr i la, čeprav 
gre zgolj za spoštovanje že 
davno sprejetih zakonit ih 
predpisov, k i j i h doslej n i 
smo upoštevali. Organi grad
bene inšpekcije pa bodo na 
novih stališčih lahko vztraja
l i tako dolgo, dokler bodo 
imel i z a seboj podporo jav
nosti , ker sami tako daljno
sežnega i n po svoje bolečega 
ukrepa ne bodo mogli uvelja
v i t i ! 

Rezervoar n a d 
K o č e v j e m je dograjen 

V začetku juni ja je b i l nad 
Kočevjem dograjen 1000-ku-
bični vodni rezervoar, k! bo 
Izročen uporabi takoj po ̂ teh
ničnem prevzemu. S tem se 
bliža izgradnja kočovsko-rib-
rušikega vodovoda koncu, saj 
bo zadnji rezervoar nad zajet
jem v Obrhu p r i Dolenj i vasi 
»grajen do septembra. Rezer
voar v Obrhu bo glavni i n 
napajalni za Ribnico , za K o 
čevje p» le napajalni . S tem 
bo vprašanje preskrbe z vo
do za oba kraja rešeno. D a M 
ime la Kočevje in R ibn i ca res 
dobro pitno vodo, b i morda 
kazalo v bllAnjt prihodnosti! 
zgradit i p r i črpališču »e či
stilne naprave, za kur hI po
trebovali okrog 100 mi l i jonov 

V v v m e 

OD IX. IM> 28. J U N I J A 
Med 21. i n 23. juni jem 

deževje z ohladitvi jo, nato 
pretežno lepo vreme. O-
krog 27. j l l n j j a m o f l l P j * e 
krajevne nevihte. 

Dr . V . (VI. 

V nedeljo bo o b č n i 
zbor Dolenjske 

turistične z v e z e 
V gostišču Pod Gorjanci v 

Kostanjev ic i se bo v nedeljo 
zjutraj ob 9. u r i začel drugi 
redn\ občni zbor dolenjske 
turistične zveze z običajnim 
dnevnim redom. Po zboru bo
do predvajal i barvne 'turisti
čne f i lme v kostanjevi.škem 
k inu , po kos i lu pa bo ogled 
podzemske jame Siudena z 
vodiči. 

Za b o d o č n o s t 
turizma v 

Spodnjem P o s a v j u 
Ob navzočnosti veli

kega števila gostov in 
domačinov so v soboto 
dopoldne slovesno od
prli novi letni kopalni 
bazen v Cateških Topli 
cah — enega izmed ob 
jektov, ki bodo še bolj 
dvignili priznani sloves 
tega našega pomembne 
ga zdravilišča. O načr
tih za nadaljnjo izgrad
njo Cateških Toplic so 
ob tej priložnosti pove 
dali marsikaj zanimive
ga gostje lz Ljubljane 
in Celia, o čemer beri
te daljše poročilo na 8. 
strani današnje števil
ke! 

44 fantov in 12 deklet - to je prva mladinska 
delovna brigada narodnega heroja J A N K A STA -
RIHK, ki je prišla na pomoč pri obnavljanju ceste 
med Metliko in Črnomljem. To je kmečka in de
lavska mladina iz črnomaljske in metliške občine. 
Kako delajo in živijo — o tem preberite nekaj več 
na 11. strani današnje številko. 

20-letnica Rdečega k r i ž a 
Slovenije v Gradcu 

V nedeljo, 21. juni ja , bo v Gradcu v Be l i kra j in i 
svečana proslava 20. obletnice ustanovitve Rdečega 
križa Slovenije, k i jo organizacija Rtv praznuje v 
okv i ru proslav stoletnice Jugoslovanskega Rdečega 
križa. N a slavnosti se bodo zbra l i akt iv ist i R K iz 
vse Slovenije. 

Ob 10. u r i dopoldne bo slavnostna seja v pre
urejenem prosvetnem domu v Gradcu, takoj po seji 
pa bo na prostem slavnostno zborovanje. V kultur
nem programu bo metliška fo lk lorna skupina pred
stavila občinstvu niz be lokranjsk ih narodnih plesov, 
pesmi, recitaci j in narodnih običajev. 

Organizaci ja R K vabi prebivalce, naj se pomemb
ne s lavnosti udeležijo v čim večjem številu. Iz 
Ljubljane bo v Gradac odpeljal 21. juni ja ob 6. u r i 
poseben vlak. Vožnja je za vse udeležence brez
plačna. V lak bo na našem področju stal na želez
niških postajah v M i r n i peči (približno ob 7. u r i 
zjutraj ) , T Novem mestu i n v K a n d i j i (ob 7.15) 
ter v Birčnl vasi l n na U r i n i h sel ih. 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED 
V LUCI SMERNIC ZA PREDKONGRESNO 

AKTIVNOST KOMUNISTOV 

Z vso odgovornostjo izvrševati 
demokratično sprejete sklepe 

Niso redki primeri, da 
komunisti v organih sa
moupravljanja še zmeraj 
nastopajo po birokratsko, 
da skušajo vsiljevati skle
pe, včasih pa tudi koman
diraju, tako da zlorablja
jo svoje pozicije v delov
nem kolektivu, v družbe
nih organih in organizaci
jah, s čimer krnijo ugled 
Zveze komunistov. Neza
dostno razvit demokrati-
zem v nekaterih organiza
cijah Zveze komunistov 
je eden izmed virov, ki 
porajajo take težnje in 
pojave. 

Iz smernic za pred
kongresno aktivnost 
Z K 

M e d n a m i so še posamez
n i k i , k i narobe pojmujejo 

NAŠ AKTUALNI 
KOMENTAR 

načelo demokratičnega cen
t ra l i zma, narobe v tem smi
s l u , da venomer poudarjajo 
samo central izem, p r i tem 
pa pozabljajo na demokraci 
jo . Se se komu p r imer i , da 
m o r a izvrševati sklep komi
teja, k i n i nastal od spodaj, 
se p rav i s sodelovanjem 
članstva, temveč je b i l spre
jet v ožjem krogu l jud i . To 
je seveda narobe. Tovariž 
Ve l jko Vlahovič je v svojem 
referatu n a V I . p l enumu 
C K Z K J , ko je b i l o 
govora o demokratičnem 
central izmu,, med drug im de
ja l , da le-ta ne zahteva pa
sivnost i i n pasivnega spreje
manja sklepov, temveč, da 
so komunis t i pr isotni na to
rišču boja, ne zahteva zane
marjenost i i n sprejemanja 
stališč z besedami, v praks i 
pa svobodo, ka r zadeva ne
giranje zavzetih stališč. Pod 
demokratičnim centra l i zmom 
je razumeti obsežne razprave 
v procesu, ko se odločamo 
ca stališča debate o vseh 
pomembnih prob lemih , pred
vsem o t is t ih iz proizvodnje 
In delitve, to pa i m a za po
sledico odgovornost za sta

lišča. Demokratični central i
zem zahteva v pogoj ih samo
upravl janja širšo i n bol j vse. 
stransko konfrontaci jo mnenj 
pa tud i večjo disc ipl ino p r i 
Izvajanju sprejet ih i n uskla
đenih stališč. 

Zakaj sta central izem i n de
mokratičnost v delu Zveze ko
munistov nerazdružljivo po
vezana med seboj i n j u zato 
ni mogoče ločevati? Odgovor 
je na d lan i : odločitve naj ra-
sejo iz široke i n vsestranske 
razprave, tako da bodo lahko 
prišle do izraza vse pobude, 
nato pa je treba tako spreje
te sklepe d isc ip l in irano izva
ja t i v življenje. Toda v tem 
pr imeru d isc ip l ina ne i zv i ra 
Iz nekakšnega fanatizma, iz 
slepe pokorščine, kakršno je 
terjal s ta l insk i sistem, tem
več i z močne zavesti, iz pre
pričanja v upravičenost spre
jet ih stališč. Take zavesti i n 
takega prepričanja pa n i tam, 
kjer sk lep i ne raseijo i z boja 
mnenj, ampak nastajajo le v 
cžjih vodstvih — brez sode
lovanja članstva. Razv i t i s i 
stem samoupravl janja zahteva 
večjo stopnjo ustvarjalne, ne 
pa mehanične disc ip l ine, to 
pa pomeni tudi večjo stopnjo 
zavestne odgovornosti posa
meznih komunistov, k i dela
jo v organih samoupravl janja 
i n v raznih drug ih družbeno
političnih organih i n o r saniza-
CLijah. 

V referatu Ve i jka Vlahoviča 
je b i lo o t em med drug im re
čeno tud i tole. 

»To pameni , d a bo v prak
s i v debatah o prob lemih ma
terialne izgradnje čedalje več 
vprašanj, o kater ih bodo ko
munis t i v samoupravnih or
ganih izražali različna mnenja 
in čedal'je bolj konf ront i ra l i 
stališča, če smo sprejel i prak
so, d a n i samo Zveza komun i 
stov odgovorna za vse mani 
festacije, k i se vsak dan ka
žejo v razn ih organih, da p a je 

odgovorna za razvojno smer 
družbe, i n če smo določili, da 
mora Zveza komunistov raz
pravl jat i o vseh bistvenih pro
blemih, zavzeti stališča i n se 
bojevati zanje, ne da b i spre
jemala vnaprej pr ipravl jene 
konkretne sklepe i n ne d a b i 
komandira la , potem se tud i 
c d članov Zveze komunistov 
v samoupravnih organih zah-

Pred 150 leti so se osvobodile de
žele Latinske Amerike, leta 1848 je 
bila pomlad evropskih narodov, le
ta 1960 je kronika zabeležila afriško 
pomlad. Lepa je bila, polna cvetja, 
vendar ni rodila še pravih sadov. 
Še vse zeleno je. 

Od politične do gospodarske ne
odvisnosti je namreč velik korak, je 
skok, ki ga nobena mlada država ni 
zmožna napraviti v tako kratkem 
času. Celo države z močno razvito 
rudarsko industrijo imajo velike za
četne težave. 

Kapitalizem je tudi v teh zapustil 
le malo sledov: nekaj cest, kakšna 
železnica, zasilno pristanišče za iz
voz domače rude in uvoz evropske
ga blaga, nekaj farm, nekaj zasilnih 
tovarn za predelavo raznih vlaken, 
oljaric — to pa je bilo marsikje 
tudi vse. V svetovnem merilu te 
države ne pomenijo nič. 

Minili so medeni meseci politične 
neodvisnosti, planira se prvi držav
ni proračun — in težave so tu. Toda v 

svet se na tej točki ne sme ustaviti. 
Razlike med razvitimi in nerazviti
mi deželami silno ovirajo razvoj 
sveta. Čim prej se bodo izravnale, 
tem bolje. 

V Žsnevi se je pravkar končala 
velika konferenca Združenih naro
dov o trgovini in razvoju. Konferen
ca ni prinesla konkretnih rezulta
tov, je pa vsaj nakazala smer, v ka
teri bi se moral razvijati svet. Zdru
žila je dežele v razvoju v novo ne-
blokovsko formacijo. 

Opozorila je, da so v okviru Zdru
ženih narodov gospodarski proble
mi prav tako važni kot politični. 
Pravzaprav je gospodarstvo osnova, 
začetek vsega. Neposredni rezultat 
ženevske konference je sporazum o 
tem, da bi bila ta konferenca stalna 

ustanova, organizirali naj bi jo vsa
ko tretje leto, prva bo v začetku 
leta 1966. 

Ženevska konferenca je znova 
opozorila na važnost mednarodne-

Za gospodarsko 
neodvisnost 

ga javnega finansiranja. Se pravi, 
ne preko privatnih bank, marveč 
preko Združenih narodov in specia
liziranih agencij. Privatne banke 
imajo svoje cilje, so često pod vpli
vom raznih vlad, krediti so navadno 
vezani na razne politične pogoje. 
Država, katere banka da posojilo, 
zahteva često, naj posojilojemalec 
kupi s tem denarjem njene proizvo
de. Z eno besedo: prednost imajo 
javna posojila. 

Ženevska konferenca je bila še en 
poskus, da se svetovni Jug osvobodi 
težkih posledic kolonializma. Zbli
žala je države v razvoju, afirmirala 
jih je kot pomembno skupino, mi
mo katere ne more nihče. Toda za 
konkretne rezultate se bo treba še
le boriti. Industrializacija nerazvi
tih dežel bo zelo dolgotrajen pro
ces, marsikje bodo morali začeti po
polnoma znova, tudi mi sami vemo, 
do so prvi začetki vedno najteži. 

Čeprav je bilo sredi junija zelo 
razgibano po vsem svetu, so vsi sve
tovni listi zabeležili predvsem mo

skovski sporazum med Sovjetsko 
zvezo in DR Nemčijo. Nemčija je 
veliko vprašanje ne le Evrope, mar
več vse svetovne politike. Po sredi 
Nemčije gre hladna fronta, meja 
med Vzhodno in Zahodno Nemčijo 
je označena z bodečo žico — ko 
med arabskimi državami in Izrae
lom. 

Moskva in Vzhodni Berlin (Pan-
kow) sta sklenila pogodbo, ki je v 
nobenem primeru ne smemo tolma
čiti kot mirovno pogodbo. Na Zaho
du je niso vzeli tragično. Prav v 
dneh, ko sta Hruščov in Ulbricht 
podpisala ta dokument, se je mudil 
v "VVashingtonu zahodno nemški kan
cler Erhard, vendar se ni nihče po
sebno vznemirjal. 

Taka pogodba bi še pred tremi 
leti izzvala pravo panično razpolo
ženje na Zahodu, če ga sedaj sploh 
ni, je to še en dokaz več, kako mir
neje presojamo sedaj že svetovne 
dogodke, koliko se je izboljšala 
mednarodna atmosfera, kako moč
no je že popustila hladna vojna. 
Med »Vzhodom« in »Zahodom« ni 
več tiste krvave ločnice, ki je nek
daj vzbujala toliko slabe krvi. 

Pravzaprav pa Vzhodna Nemčija 
ni dobila veliko. Hruščov je že pred 
šestimi leti napovedal, da bo Sov
jetska zveza sklenila v šestih mese
cih mirovno pogodbo z Vzhodno 
Nemčijo. To je bilo novembra 1958. 
Nato je govoril, da bo ta pogodba 
»pod streho« do konca 1959. leta. 

MosTiovska pogodba pomeni novo 
afirmacijo Vzhodne Nemčije, ven
dar pa je perspektiva združitve 
Nemčije danes prav tako meglena, 

.kot je bila pred enim letom. So, ki 
menijo, da bo sedanje stanje tra
jalo 15 do 20 let! 

teva, da v okv i ru načelno 
sprejet ih stališč ustvarjalno 
uveljavljajo l in i jo Zveze ko
munistov i n da v večji me r i 
nosijo osebno odgovornost za 
ta stališča, ne pa, da se sk r i 
vajo za avtoriteto Zveze ko
munistov.« 

Neredko smo priča pojavu, 
ko se komunist , ko zagovarja 
določena stališča, za uteme
ljevanje kater ih pa m u zmaraj. 
k a argumentov, skl icuje na 
»linijo« Zveze komunistov . T o 
je seveda škodljivo, zakaj ko
munist v takem pr imeru ne 
deluje kot član samoupravne
ga organa na podlagi prepr i 
čanja, temveč kot činitelj, k i 
od zunaj vsil juje dozdevno 
»llniijo« Zveze komunistov. 
Narobe je tudi , da ponekod 
skušajo un i f o rmi ra t i stališča 
komunistov v samoupravnih 

organih, češ da to terja enot
nost Zveze komunisitov. P r i 
tem pozabljajo, da taka uni
formiranost n i v skladu z 
osebnostjo komunista — člo
veka, k i se znotraj samou
pravnih organov odloča za ta
ke a l i drugačne sklepe na po
dlagi argumentov i n prepr i 
čanja, ne pa v imenu nekakš
ne napačno pojmovane enot-

• nosti. Seveda — tudi viso-
n ka stopnja enotnosti je 
• potrebna, to p a predvsem 
• v osnovnih vprašanjih raz-
fH voja social izma. Toda tud i 
9 ta enotnost mora b i t i , ka
l i kor je rečeno v smernicah, 
H rezultat demokratičnega 
M oblikovanja sklepov, to je 
M mora b i t i ustvarjalna, ne 
JU pa mehanična. 

Po Ribniški dolini brne 
motorne kosilnice 

V Ribniški do l in i i z dneva 
v dan brne motorne kos i ln i 
ce. Le redkokje še vidite kos
ca, k i b i kos i l s koso. Ce mo-
torizacija p rod i ra na ceste, 
naj tud i na pol ja i n travnike! 
Kos i ln i ce kmetovalcem zelo 

olajšajo težaško delo ob času 
košnje. Kos i ln i c je i z leta v 
leto več, zato b i bi lo treba 
mis l i t i na servis, na nado
mestne dele. Tega pa danes 
manjka. 

K a k o pa košnja? Uvrs t i l i b i 

jo med srednje dobro. K j e r 
so pognoj i l i z umetn imi gno
j i l i , bodo tudi letos vel iko na-
kos i l i . 

K a k o pa kažejo poljske 
kulture? Žitarice večinoma le
po, koruza i n k r o m p i r prav 
tako. Ko loradskega hrošča je 
tud i letos vel iko, zato bo tre
b a zaoeti boj pro t i temu 
škodljivcu že sedaj. Okopavi-
ne so zaradi sušnih dn i v za
ostanku v rast i . Upamo, da 
bo dež nadoknadi l zamujeno. 

S sadjem bodo kmetovalc i 
letos pTecej na slabšem od 
lanskega leta. Posebno jabolk 
bo malo. Ka j hočemo, narava 
ne more b i t i vsako leto ena
ko r a d o d a r n a . . . 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
' • V razpravi na plenarni seji okrajnega 

odbora SZDL Ljubljana je sodeloval med 
drugimi tudi Mitja Ribičič. V drugem delu 
svojega izvajanja je govoril tudi o problemu 
Perspektiv. Dejal je, da ni šlo za to, ali ob
staja revija s takimi in takimi članki, ali 
obstaja oder s takim in takim repertoarjem, 
pač pa za reakcionarno garniranje teh »kul
turnih« nastopov. V tem primeru ni šlo za 
vprašanje svobode kulture, pač pa za njeno 
.zlorabljanje. V ilegalnem zaledju vseh teh 
I javnih »kulturnih« stvaritev je delovalo re-
lakcionarno jedro skupine, v kateri se je na
kopičilo sovraštvo do vsega naprednega, kar 
obstaja pri nas. V tem jedru je prevladovalo 
popolno pačenje naše lastne zgodovine. V 
teh njihovih akcijah ne gre za demokratično 
politiko, pač pa za tako surovo politiko, ki 
jo je Cankar označeval z vlačugo. Ta skupi
nica skuša že vnaprej diskreditirati napred
ne sile in samoupravne organe. S to svojo 
aktivnostjo prihajajo na področje, ki je druž
beno občutljivo, kjer vladajo jasno določene 
norme, družbeni red in zakonitost. Nič ni
mamo proti temu, če diskutira jo med seboj 
o vseh mogočih in nemogočih stališčih. So 
pa v veliki zmoti, če mislijo, da bodo hodili 
hujskati v tovarne in kmetijske zadruge. 

Tovariš Ribičič je nadalje poudaril, da 
smatramo kritiko kot elementarni pogoj 
družbenega napredka. Toda vsaka kritika 
predstavlja tudi odgovornost za predloge In 
rešitve pred organi samoupravljanja. Vsako 
kritično stališče se mora odraziti v rezulta
tih, izboljšavah, v razvoju samoupravljanja 
in krepitvi vloge upravljavca. Samoupravlja
nje in neposredno odločanje v sistemu socia
listične demokracije sta tako široka osnova 
za kritiko in polemiko, da lahko zahtevamo, 
da nanjo pristane vsaka naša revija, publi
cistika ali novinarstvo — vse te družbene 

institucije, ki bodo v našem sistemu imele 
vedno večji pomen, vedno večjo družbeno 
vlogo. 

• Po sklepu seje izvršnega odbora glav
nega odbora SZDL Slovenije je sekretariat, 
ki je te dni v navzočnosti predstavnikov re
publiškega sveta sindikatov razpravljal o 
problemih šolstva, sklenil, da bo plenum 
sklican jeseni, po začetku novega šolskega 
leta. Hkrati bi morale tudi občinske in dru
ge organizacije SZDL v pripravah na ta ple-

ZLORABLJANJE KULTURE 

num analizirati probleme šolstva na svojem 
območju. V konkretni akciji naj se opro na 
stališča republiške skupščine o perspektiv
nem razvoju šolstva. 

• Na seji predsedstva republiškega sve
ta Zveze sindikatov so razpravljali o preho
du na 42-urni delovni teden. Ugotovili so, da 
v delovnih organizacijah premalo skrbe za 
priprave na ta prehod ali pa sprejemajo od
ločitve preveč na hitro in brez preudarka. 
Priprave na prehod bi morali uskladiti s pri
zadevanji za izboljšanje življenjskega stan
darda, tako da bo prosti čas zares čas po
čitka, ne pa nov vir honorarnega dela. 

• Na občnem zboru Zveze za telesno 
kulturo, na katerem je bil vnovič izvoljen za 
predsednika Janez Zemljarič, so sprožili no
ve vzvode za napredek telesne kulture. Raz
pravo na občnem zboru je prevevala skupna 
družbena prizadetost delegatov. To je spet 
ponovni dokaz, da so že precej premagani 
razni klubski in partikulurlstlčni vidiki v de
lovanju telcsnovzgojnlh organizacij. 

• Delegacija Socialistične stranke Itali
je, ki se je mudila na obisku v Jugoslaviji, 
se je vrmla v domovino. Pred odhodom je 
vodja delegacije de Martino izjavil, da je 
pomenil obisk zelo važen prispevek k na
daljnji krepitvi prijateljstva med italijansko 
socialistično stranko in jugoslovanskim de
lavskim gibanjem. 

• Po novem predlogu temeljnega zako
na o gostinstvu naj bi dali privatni iniciativi 
v gostinstvu širše možnosti, ker praktično ni 
nevarna za poslovanje in nadaljnji razvoj te 
panoge. Po novem naj bi omogočala nasta
nitev in prehrano domačih in tujih turistov 
tudi gospodinjstva, ker gostinska podjetja 
ne morejo sprejeti vseh turistov. Novi zakon 
naj bi odpravil tudi več administrativnih 
ukrepov, ki so doslej zavirali uspešnejši raz
voj gostinstva. 

O Zvezna skupščina bo na zasedanju 
23. junija razpravljala o resoluciji o agrar
nem vprašanju. S to resolucijo bo skupščina 
precizirala smeri, po Materih se bo razvijalo 
kmetijstvo v prihodnjem obdobju. Resoluci
ja bo bržčas vsebovala tudi zahtevo po pra
vočasnih ukrepih glede ustreznih zakonskih 
in drugih predpisov, ki zadevajo področje 
kmetijstva. 

• Na seji mariborske okrajne skupšči
ne so sklenili, da je treba stanovanjsko vpra
šanje borcev rešiti do konca leta 1965, ko 
bomo praznovali jubilejno leto osvoboditve. 
Materialno stanje kmetov • borcev bodo re
ševali s priznavalninami. 

• Na 5. mednarodnem lesnem sejmu na 
Gospodarskem razstavišču sodeluje 132 raz-
stavljuleev, od trga 82 domačin In 50 inozem
skih iz skupno 12 evropskih držav. Tako za
dovoljiva udeležba dokazuje visoko medna
rodno raven tega sejma. 

J t R A T K L 
j IZ RAZNIH STRANI I 

• Hruščov v skandinavskih de
želah. Sovjetski premier je prispel 
v torek na petdnevni obisk na 
Dansko. Na programu ima tudi 
razgovore na Švedskem pa Norve
škem. Ta obisk Je bil v načrtu ie 
prej, vendar Je šele sedaj nastopil 
ugoden trenutek za obisk predsed
nika sovjetske vlade. 

• Kongres poljske partije. — V 
Varšavi se Je začel IV. kongres 
Poljske združene delavske partije. 
Glavni govornik Wladislaw Gomul-
ka Je med drugim obrazložil os
novne postavke novega petletnega 
načrta. NaSo partijo zastopa Man 
Izvršnega komiteja CKJ Ivan Gos-
njak. 

• Dc Gaulle obišče Belo hišo? 
V Parizu so se razširila vesti, da 
utegne predsednik de Gaulle Se le
tos obiskati Johnsona, če bo se
veda ta izvoljen za novega pred
sednika Združenih držav. Jeseni bo 
krenil de Gaulle na daljšo turnejo 
po deželah Latinsko Amerike. 

• Avdo Humo se Je vrnil II 
Afrike. Jugoslovanska misija do
bro volje, ki Je obiskala Centralno 
in Zahodno AIriko, se Jo po enem 
mesecu vrnila v domovino. Misijo 
Je vodil član ZIS Avdo Humo. 

• Predsednik turške vlade po
vabljen v ZDA. V Atenah so z ve
liko pozornostjo »prejeli vest, d» 
Je Johnson povabil turškega pre
miera InonUJa v Wash!ngton. 
Vprašali so se. zakaj ni dobil stič
nega povabila tudi Papandreu. —• 
Turski premier Intlntl bo razprav
ljal predvsem o ciprskem vpraša
nju. 

• Razgovori * iMm.iklml pred" 
•Uvuikl. V petek In soboto »ta 
•ostala v Zagrebu načelnik v dr-
tmmem sekretariatu za mnanje »gj 

I deve Ljubo Dmdič in volepoauaiil« 
» zunanjem ministrstvu ZK Nem
čije Oakar Sohlitter. RiiapravlJuJ« 
sta tudi o možnosti, da bi ne kin»-
hi nadaljevala trgovinska P ^ ^ J J , 
nja mod vladnima delegacija"" 

obeh držav. 



Pri Cestnem podjetju Novo mesto so volili prvi 
897-članski kolekt iv Cestne

ga podjetja v Novem mestu 
je b i l prv i na našem področ
ju, k i je v letošnjem razpisu 
volitev organov delavskega 
samoupravl janja i zvo l i l i svoj 
osrednj i D S i n 8 obratn ih 
DS . Takrat so biili na sezna
m u volivcev prav vsi člani 
delovnega kolekt iva, tud i ho
norarn i uslužbenci i n vajen
c i . Vo l i t i so začeli ob 6. u r i 
zjutraj v sredo, 10. juni ja , 
ob 9. u r i pa so volitve na 
vseh voliščih že eiaključili. 
Ce upoštevamo, da je kolek
t iv raztresen po obrat ih v 7 

Hilda Šram iz novome
škega terenskega obrata 

občinah Spodnjega Fosavja 
i n Dolenjske, je treba pr iz
nat i , da so v ko lekt ivu poka
za l i precejšnjo zavest i n d a 
so volitve tudi dobro organi
z i ra l i , saj je bi lo treba veči
no delavcev na volišču prepe
l jat i z voz i l i . Vsega so i m e l i 
9 volišč: v Brežicah, v Krš
kem, v Sevnici , na G r m u p r i 
Me t l i k i , v Črnomlju i n 3 v 
Novem mestu. Izvo l i l i so 25 
članov osrednjega D S i n 54 
članov v 8 obra tn ih DS , O d 

897 volivcev se j i h je udele
žilo volitev 858 al i 95,7 %, 38 
volivcev je bi lo opravičeno 
odsotnih, 1 pa neupravičena. 

» D a bi dobro gospodarili 
in ne bi pozabljali 

na č l o v e k a ! « 
H i l d a S r a m l iz terenskega 

obrata Novo mesto se je 
malce obotavljala začeti po
govor. 

— K a j želite osrednjemu 
in kaj obratnemu DS , saj ste 
predstavnike v oba organa 
samoupravl janja pravkar iz
vol i l i !? 

— Zadnje čase v«liko go
vor imo o gospodarjenju i n o 
tem, da je treba skrbet i za 
človeka. Oba delavska sveta 
bosta mora la tud i o tem raz-

•mišljati. Osrednjemu DS že
l im , da b i skupna sredstva, 
k i j i h ves kolekt iv ustvarja, 
pametno razporejal. K e r de
lam na terenskem obratu v 
Novem mestu si pač 
želim še to, da b i naš obrat 
dob i l k a r največ za vzdrže
vanje cest, k i so v res sla
bem stanju. Obratn i D S bo 
mora l z dobl jenimi sredstvi 
skrbno gospodarit i . Vsem 
članom kolekt iva pa žeQim, 
da b i vs i , ka r nas je, spoz
na l i , da sta od dobrega dela 
vsakogar odvisna njegov us
peh i n uspeh podjetja. 

Glede sk rb i za delov, 
nega človeka b i pa po 
vedala tole: osebni do
hodk i naj se povečajo v 
skladu z delom, k i ga posa
mezn ik i opravljajo. Doseči 
moramo to, da ne bo ime l 
nihče manj kot 25.000 na me
sec, ker je p r i nas takšnih 
precej. P a tud i na dopuste bo 
treba pomis l i t i i n poiskat i 
kakšen regres, da bo lahko 

šel na dopust tudi delavec, k i 
tega zdaj p r i dnevni oskrb i 
1000 d in pač ne more! 

» N a j n i ž j i osebni dohodek 
naj ne bi bil 25, ampak 

35.000 d i n a r j e v ! « 
Antona Murg l ja , cestnega 

delavca — preglednika, sem 
nato, ko je svoj vo l i ln i l istek 
spusti l v skrinj ico, povprašal: 

— Tov. Murge l j , zdaj pa še 
v i povejte, ka j meniteo vo
l i tvah? 

— Cestni delavci imamo 
naporno delo, pa majhne pla
če. Ve l iko čevljev i n obleke 
raztrgamo. Ce že gremo p r i 
osebnih dohodkih na 25.000 
din; b i b i l jaz k a r za 35.000 
d in ! 

Zdaj pa povejte tov. Mur
gelj, še to, kje dobit i 
sredstva? 

— V a m bom kar povedal 
kako je bi lo v tekst i ln i , k o 
sem še delal tam. B i l sem 

»Prizadevajmo si dvigniti 
spodnjo mejo osebnega 
dohodka čimprej na 35 
tisoč din!« je omenil An 

ton Murgelj 

5-krat udarnik , •veste! P a je, 
ko smo dob i l i plače,prižel k 
meni na stroj d i rektor i n m i 
rekel : »Ja, Murge l j , ka j pa 
delate, saj boste ime l i k m a l u 
večjo plačo kot jaz!« Ime l je 
k a r prav, veste, saj sem do
b i l res samo nekaj stotakov 
manj od n j e g a . . . Zdaj vas 
p a vprašam: zakaj ne b i bi lo 
tud i p r i nas tako? Veste, 
vsak n a m zna pripovedovati 
o tem, da moramo več dela
t i , m i b i pa le rad i vedeli , 
kako bo s plačo! Nič manj 
ne delam, kot sem takrat v 
tekst i ln i , o plači pa n i , da 
b i govori l ! Tako je i n nič 
drugače! M , J . 

Nov veter v investicijski izgradnji 
Vsako investiranje z ne-

pr iprav l j en imi načrti i n takš. 
no, ko sredstva za investici jo 
pred pričetkom gradnje niso 
zagotovljena, je obsojanja 
vredno. Investici jska sred
stva ustvarjamo vsi . s leherni 
občan j i h je ustvarjal i n j i h 
še ustvarja s svoj im delom. 
Prav ta sredstva pa so se 
nam zdela z lahka pridoblje
na, kot da niso naša, kot da 
smo j i h našli na cesti. Zavo
ljo tega z znj imi nismo go
spodarsko ravnal i , razmeta
val i smo j ih i n j i h vlagali 
tako, ' da so svojo vrednost 
slabo vračala. 

V praks i se je tak zgrešen 
način investiranja tako raz-

pasel, da se nam je zdel sam 
po sebi umeven. Zdaj je zavel 
nov veter i n mnoge gradnje 
bodo ustavljene. Poostreni 
ukrep i , k i j ih v investici jski 
po l i t i k i uresničujemo, niso 
novost v pravnem smis lu . 
Grele za uveljavljanje 
star ih zakonit ih predpisov, 
k i b i j i h mora l i že doslej 
spoštovati. 

Nov i ukrepi bodo obveljali, 
tu i n tam sicer stežka, pa 
vendar! N i lahko čez noč 
pretrgati z nečim, na kar 
smo se navadi l i . Res: težko 
je, razumlj ivo in potrebno pa 
je k l jub temu. M o r d a bo sl i 
šati neverjetno, toda v obči
nah se že ustvarjajo skup i . 

ne, k i skušajo zagrizeno bra
n i t i dosedanjo investici jsko 
pol i t iko. N a vso moč hite 
dokazovati, da so njihove in 
vesticije utemeljene, da j i h 
je treba za vsako ceno kon
čati, da se bodo potrebna 
sredstva že nekako dobi la i n 
podobno. »Ali sploh veste, 
kakšna ogromna gospodarska 
škoda bo, če bo ta objekt 
ostal nedograjen? Saj bodo 
vendar propadla vsa sred-
stva, k i smo j i h vložili do
slej!« je eden izmed zelo po
gostnih argumentov. D a bo
mo prišli zadevi do dna, na-
štejmo še druge, tem podob, 
ne, jalove dokaze: »Sistem je 
b i l takšen, saj nas je sistem 
s i l i l v investiranje! Tud i v 
republ ik i i n bankah so vede
l i , da se investira slabo i n 
narobe, pa so molčali! M i 
torej n ismo krivi!« 

A l i je takšna razprava pa
metna? Vprašajmo se: mar 
bo kaj boljše, če bomo za 
kr ivca napak v invest ic i jski 
po l i t ik i proglasi l i morda celo 
ljubega boga i n takšne napa
ke delal i še naprej? Ka j pa 
odgovornost pred družbo i n 
pred temi,, k i so investicij
ska sredstva ustvari l i? M a r 
smo na to pozabil i? 

ZABELEŽENO j-
Jogurt in neizpolnjena 

obljuba 
»Vsem odjemalcem smetane i n jogurta! 
Obveščamo vas, da bo odslej v jogurtu 3,6 odst. 

tolšče in bo polnjen v nove kozarčke po 2 deci l i t ra . 
Sedanjih kozarcev po 2,5 deci l i t ra tovarne ne izdelu
jejo več. Cena za kozarec jogurta ostane neizpre-
menjena, to je 30 dinarjev.« 

Takšno obvestilo so Ljubljanske mlekarne do
stavljale skupaj z jogurtom v novih, manjših po
sodah potrošnikom od 7. marca letos dalje. V ob
vestilu je še pr ip is o znižani maloprodajni ceni za 
smetano, ke r je v prodaj i v enakih, manjših kozar
čkih kot jogurt. Podpisana sta: šef komercialnega 
sektorja p r i L jub l jansk ih mlekarnah inž. M . Meso-
jednik i n d i rektor .lože Stvarnik . 

Anal iza kozarčka jogurta, vzetega iz prodaje 
15. maja v Do l . Top l i cah , pa je pokazala, da vzorec 
» j Pr imeren za prodajo, ker jogurt ne ustreza pred
l a n i kakovost i in ker n i dek lar i ran. Vsebuje samo 
t* odst. n u e C n e m a š c o b e M m a n j kot 3,2 odst., 
ko l kor zahteva predpU. 

In še nekaj : k l jub napisani obl jubi , naslovljeni 
na potrošnike, Imajo nov i pokrovčki i z a lumini ja , 
s kater imi so Ljubl janske mlekarne zadostile pred
pisu o deklaraci j i , poleg ostalega odtisnjeno tudi 
oznako 3,2 odst., k i se nanaša na maščobo. Cemu 
torej obl juba, da bo imel jogurt 3,6 maščobe, s 
c imer je b i la utemeljena podražitev? Ma r so p r i 
l j ub l j ansk ih mlekarnah res prepričani, da ima po-
JroSnik tako kratko pamet, da je že pozabil na to, 
•'ar mu je bUo obljubljeno letos v marcu? 

D. L . 

M a n j p r a š i č k o v 
kot s i c e r 

N a ponedeljkovem prašič
j em sejmu v Novem mestu 
n i l i i 'o takega prometa kot si
cer, verjetno zato, ker je b i l 
ta teden sejem tud i v Šentjer
neju. Naprodaj je bi lo 719 
prašičkov, k i so vel ja l i 5.000 
do 10.000 d in . Prodan ih je bi
lo le 451. 

• Tovarna usnja in obutve »Jo
sip Kras« v Karlovcu Je lani pro
dala v Inozemstvu 257.677 parov 
čevljev. V Jugoslovanskem tzvozu 
obutve bo tovarna zastopana te 
z 10 odstotki. 

Lani Je znašal celotni promet 
gostinskih podjetij v Sloveniji 
40 milijard dinarjev PotroJnJa 
vina se od 1958 nt povečala, zelo 
pa se Je povečala potrošnja piva 
(za 61 odstotkov), žganih pijač 
(100 odstotkov) In nealkoholnth 
pijač (159 odstotkov). 

Takole so volili v novomeškem obratu Cestnega 
podjetja 

INLES, Ribnica: ne samo stroji! 
Zadnje čase, posebno po 

priporočilu glavnega odbora 
S Z D L za večjo skrb za štipen
diranje, se marsikje l om i sta
ro, mojstrsko gledanje na šti
pendiranje prepotrebnih stro
kovnjakov. Ponekod so mor
da Šele tedaj doumel i vso 
tragiko starokopitnega odno
sa do "strokovnih delavcev, in 
ženirjev, tehnikov i t d . i n sku
šajo k a r se da hi tro poprav i t i 
zamujeno. 

M e d kolekt iv i , k i s i načrt
no vzgajajo strokovnjake, je 
tudi ribniški lesni kombinat 
I N L E S . štipendiranje je ime l 
precej dobro urejeno že prejš
n j i L I P , sedaj pa đela p r i 
centralnem delavskem svetu 
komis i ja za izobraževanje, ne
kakšen zametek izobraževal
nega centra. Komb ina t je le
tos nameni l za štipendiranje 
okrog 3,5 mi l i jona dinarjev, 
štipendirajo pa 25 študentov; 
od tega so štirje na fakulte
tah, ostal i pa na razn ih viš
j ih , srednj ih i n delovodskih 
šolah. Poseben poudarek da
jejo tud i štipendiranju l jud i , 
k i so odšli na študij z delov
nega mesta. S temi štipen
dis t i , menijo, bo verjetno sko
raj zadoščeno potrebam po 
strokovnjakih. 

K e r se zavedajo, da stro
kovnjak postane strokovnjak 
šele tedaj, ko s i pr idob i p r i 
merno prakso, se trudi jo, da 
b i vsak, ko pride i z šole, šel 
najprej skozi prakso na pr i 
merno vodi lno mesto. 

Začetna štipendija je na 
tehnični srednji šoli 12.000 
d in , (v četrtem letniku torej 
18.000 din) , štipendija na viš

j ih i n v isok ih šolah je v za
četku 15.000 d in , za končan 
letn ik še 2000 d in ter za vsak 
opravl jen izp i t 300 d in . N a ta 
način se štipendija pro t i kon
cu študija približa najnižji 
delavčevi plači — 24 do 25.000 
d in . I z redn im študentom, k i 
so sicer redno zaposleni, pla
ča podjetje vpisnino, šolnino 
i n stroške p r i opravl janju iz
pitov, obiskovalc i delovodske 
šole pa so štiri mesece na le
to v šoli, osem mesecev redno 
delajo, ves čas pa dobivajo 
svoje osebne dohodke. 

Naj omenimo še razne teča
je, seminarje izven podjetja, 
sk rb za vajence ( imajo štiri), 
poučne ekskurzi je , tečaje za 
priučitev, uvajalne tečaje i td . , 

kar vse je namenjeno l judem, 
da b i čim lažje i n uspešneje 
dela l i na svoj ih delovnih mes
t ih . Dobro vedo, da še tako 
modern i s t ro j i ne pomagajo, 
če ne bodo ime l i izobraženih 
i n razgledanih proizvajalcev 
i n strokovnjakov, k i bodo 
znal i organiz irat i i n vod i t i 
proizvodnjo. Dosedanje obl i 
ke izobraževanja n a delovnem 
mestu bodo obdržali še na
prej i n j i h še izpopolnjeval i , 
saj so dosedanji tečaji obro
d i l i zelo lepe uspehe ( lanski 
tečaj je obiskovalo okrog 150 
l judi ) . P r o t i jeseni bodo po 
obrat ih p r i r ed i l i poseben te
čaj za člane nov ih samou
pravn ih organov. 

( V E C ) 

Trgovino na B u č k i bo 

p r e v z e l a KZ S e v n i c a 

Kmet i j ska zadruga Sevnica 
se je dogovorila s t rgovsk im 
podjetjem Dolenjka iz Nove
ga mssta za prevzem trgov
ske poslovalnice na Bučki. O 
tem je Zadruga obvesti la pr i 
stojni svet za gospodarstvo i n 
svojo odločitev utemelj i la z 
možnostmi za boljšo organi
zacijo odkupa na tem območ
ju . S tem b i kmet i jska za
druga pr idob i la tudi ustrezne 
prostore. Svet za gospodar
stvo je skupščini priporočil, 
naj kmet i j sk i zadrugi dovo l i 
upravljanje trgovine na Buč
k i . Odborn ik i so takšen sklep 
sprejeli , vendar so pr ipomni
l i , naj b i trgovina ne postala 
glavna dejavnost zadruge. 
Dolžnost zadruge je, da izpol
ni dane obljube in z boljšimi 
s t ik i s tamkajšnjimi prebival
ci poveča odkup. 

POPRAVEK 

Popravl jamo neljubo tiskar
sko napako v članku »Mar je 
res že čas za angleško sobo
to« iz zadnje številke našega 
tednika. Tov. Mar i j a Knafe lc 
je predsednica sveta delovne
ga kolekt iva p r i K B Novo 
mesto (Komuna ln i banki ) in 
ne p r i N B Novo mesto, ka
kor je bi lo po k r i vd i t iskarne 
pomoToma objavljeno. 

UREDNIŠTVO 

TA TEDEN V S K U P Š Č I N I 
SR SLOVENIJE 

Včeraj je odbor za organi-
zacijsko-poli'ična vprašanja 
republiškega zbora razprav
l ja l o predlogu zakona o upo
rab i osebnih avtomobilov v 
družbeni lastn in i i n o načinu 
razpolaganja z družbenimi 
sredstvi za uporabo osebnih 
avitomobilov. — Odbor za 
zdravstvo i n socialno po l i t i 
ko republiškega zbora je vče
raj razpravl jal o zaključnih 
računih nekaterih republiških 
skladov, o stališčih predloga 
razvoja zdravstva za obdobje 
1964—1970 i n o poročilih skup
ščine republiške skupnost i i n 
republiškega zavoda za soci
alno zavarovanje za leto 1963. 

Danes bo odbor za kmet i j 
stvo republiškega zbora ob
ravnaval zaključni račun 
sklada za pospeševanje kme
tijstva za lansko leto i n nje
gov predračun za leto 1964. 
Začasni odbor organizacijsko-

političnega zbora za prouči
tev vprašanj sodstva, pravne 
pomoči i n odvetništva bo da
nes obravnaval gibanje k r i m i 
nala { i n nekater ih družbeno 
negativnih pojavov. — Odbor 
za splošna gospodarska vpra
šanja republiškega zbora pa 
bo j u t r i obravnaval poročilo 
Višjega gospodarskega sodi
šča S R S o uporab i zakonov 
in o prob lemih njegovega de
la za čas od oktobra 1961 do 
marca 1964. O tem poročilu 
bosta j u t r i razpravl jala t u d i 
odbor za proučevanje zakon
sk ih i n drug ih predlogov go
spodarskega zbora i n odbor 
za družbeno nadzorstvo skup
ščine S R S . 

O predlogu zakona o os
novni šoli je včeraj razprav
l ja l tud i odbor za prosveto 
in ku l turo republiškega zbo
ra. 

Po končanih volitvah 
Za številne vasi l n vasice na Dolenjskem l n v B e l l 

k ra j in i m inu la nedelja n i b i la le običajna, zakaj zadruž
n i k i i n kmetovalci-kooperanti so tokrat vo l i l i svoje samo
upravne organe. 

, V novomeški občini so kmet i j sk i proizvajalc i razen 
zadružnega sveta vo l i l i tudi svete zadružnikov in svet de
lovnih enot. V zadružnem svetu je dobra četrtina zaseb
n i h kmet i j sk ih proizvajalcev-kooperantov, v svetih zadruž
nikov pa j i h je kar 80 odstotkov. N a več voliščih so volitve 
100-odstotno zaključili že v dopoldanskih urah , skupno 
pa je voli lo 98 odstotkov vseh vo l i ln ih upravičencev. 

N a področju kmeti jske zadruge Črnomelj je voli lo 
oko l i 2600 vo l i ln ih upravičencev a l i 85 odstotkov. H k r a t i 
so Iz vrst ko lekt iva i zvo l i l i še 30 članov v dva delavska 
sveta ekonomskih enot. Zadružniki v metliški občini so 
z 92-odstotno udeležbo i zvo l i l i 35 članov v zadružni svet 
metliške zadruge. 

Minu le dn i so na Dolenjskem hi te l i tud i z vo l i tvami 
novih delavskih svetov v gospodarskih organizacijah. O d 
sobote do to rka je v novomeški občini vol i lo delavske 
svete 20 podjeti j . M e d n j im i so b i l a tud i podjetja P ion i r , 
k i i m a svoja gradbišča raztresena od Met l ike do Bleda, 
Novoteks, Industr i ja motorn ih vozi l i n druga. V Indu
s t r i j i mo to rn ih voz so razen centralnega delavskega sveta 
i zvo l i l i še 18 svetov delovnih enot i n vključili v samo
upravljanje oko l i 15 odstotkov vseh zaposlenih. 

Za letošnje volitve organov samoupravl janja na Do
lenjskem je značilno, da je kandid i ra lo tud i precej m lad ih 
l jud i in žensk. V svetih delovnih enot so marsik je zasto
pan i vajenci, p r i gradbenem podjet ju P i on i r pa tud i 
sezonet. K- S. 

S * - 24 (742) 
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Delegati in gostje na novomeški predkongresni konferenci Zveze komunistov 

SAMOUPRAVLJANJE IN KADROVSKA 
POLITIKA 

(Nadaljevanje s 1. str.) 
vs i komunis t i dolžni odprav
ljati p r imi t i v i z em in st ihi j-
nost v kadrovsk i po l i t i k i . 

Brez sodelovanja 
psihologov 

in socialnih delavcev 
ne bo šlo 

Veljko Troha je v razprav i 
poudar i l , da je uveljavljanje 
nove kadrovske pol i t ike nalo
ga subjekt ivnih s i l . Psihologi 
in socialni delavci so v so
dobni proizvodnj i nepogreš
l j i v i , ker povezujejo okolje, 
v katerem delavec živi, s pro
izvodnjo. Z njihovo pomočjo 
bomo lahko povečali produk

tivnost. Medsebojni odnosi v 
kolekt iv ih so enako pomem
ben činitelj kot osebni do
hodki . 

Lado Kotnik je načel teža
ve v delavskem samoupravlja
n ju v večjih ko lekt iv ih , k i 
imajo svoje obrate raztresene. 
Pr isto jnost i obratn ih D S so 
formalne, dokler le-ti ne bo
do dejansko odločali o del i tv i 
čistega dohodka i n osebnih 
dohodkov. Brez tega so obrat
ni DS prikrajšani za materi
alno spodbudo. Men i l je, da 
poročilo upravičeno kr i t i z i ra 
formalistične seje samouprav
n ih organov. H k r a t i je opo
zor i l na to, da je delo samo
upravnih organov v večjih 
podjetjih z raztresenimi obra
t i • vezano na velike stroške 
in težave, ker se člani DS 
težko zberejo. Isto velja tudi 

za obveščanje ko lekt iva i n 
delo družbenih organizaci j . 

V FARMISU je 
decentralizacija 

pristojnosti 
še vedno sporna 

Razpravo je nadaljeval Mar
jan Sonc, k i je razčlenil sta
nje v Farmisovem obratu 
K r k a . Težave, k i so nastale 
takoj po integraci j i z Lekom, 

številnim predkongresnim 
konferencam in razpravam 
komunistov v različnih vejah 
družbenega življenja se je 10. 
juni ja pridružila še prea'.con-
gresna konferenca komunis
tov novomeškega Gozdnega 
gospodarstva. 

Konferenca je osvetli la vr
sto problemov, k i zadevajo 
gospodarjenje z gozdovi i n 
življenjske pogoje delavcev, 
zaposlenih v gozdarstvu na 
področju vseh štirih dolenj
sk ih občin. V razpravi so se 
komunis t i najdlje pomud i l i 
p r i podružbljanju gozdarske 
proizvodnje. N a Dolenjskem 
namreč gospodarijo zasebniki 
še s 67 odstotki vseh gozdnih 
površin. Do konca maja je 
bilo na celotnem dolenjskem 
področju, k i zajema občine 
Novo mesto, Trebnje, Črno
melj i n Metl i ika, zajetih v 
kooperacijo 30 odstotkov vseh 
zasebnih gozdnih površin i n 
48 odstotkov vse blagovne 
proizvodnje. Vendar pa skle
panje dolgoročnih koopera-

še niso odpravljene, ker je v 
F a r m i s u še vedno odprto 
vprašanje decentralizacije p r i 
stojnosti samoupravnih orga
nov. P r v i osnutek statuta je 
b i l na seji C D S zavrnjen s 
samovol jn im vetom direktor
ja Farmisa . Veto je b i l izre
čen zato, ker je osnutek pre
puščal preveč pristojnost i 
obratn im DS . V kolektivni se 
boje, d a . bo enaka uso
da doletela tudi drug i osnu
tek. Posledice tega je seveda 
čutiti v proizvodnj i , čeprav 
so nekatera vprašanja, kot 
so: uskladitev cen, s t ranski 
proizvodi i n investici jska po
l i t ika , uspešno rešili. Oba 
Farmisova obrata, Lek in K r 
ka , sta že ugotovila, da b i 
skupne težave laže reševali z 
razgovori, v kater ih b i sode
loval i tud i predstavniki druž
benih organizaci j . 

* 
Sergej Thorževskij Je ome

n i l težave k o m u n zaradi k r i 
vične delitve proračunskih 
sredstev. Z nov im sistemom 
bodo komune na boljšem, 
hkrat i pa bo zadoščeno tud i 
težnjam kolektivov po večji 
akumulac i j i . Vsega pa ne 
smemo pričakovati samo od 
sistema, še vztrajneje mora
mo iskat i v podjetj ih notra
nje rezerve, ker nov i sistem 
pač ne bo oživel preko noči. 

ciijskih pogodb v vseh / obči
nah enakomerno ne poteka. 
Tako je na pr imer gozdni ob
rat v Trebnjem zajel v koope
racijo že polovico vseh gozd
n ih površin i n 84 odstotkov 
blagovne proizvodnje. K o m u 
nist i so v razpravi meni l i , da 
n i zkemu odstotku sklenjenih 
kooperaci jskih pogodb v B e l i 
kra j in i botruje bližina hrvaš
ke meje. Precej lesa namreč 
zasebniki prodajo po raznih 
kanal ih na Hrvaško, često tu
d i po višjih cenah, zato noče
jo sklepati pogodb z doma
Čim gozdnim gospodarstvom. 

N a konferenci so poudar i l i , 
da b i bi lo treba za lesne pre
kupčevalce poostr i t i kaznoval
no po l i t iko , kmetovalce, k i 
sklenejo kooperacdjske po
godbe, pa s t imul i ra t i s tem, 
da b i j i m nud i l i razne ugod
nost i . Tako na pr imer gozdni 
obrat v Trebnjem p r i popra
v i lu gozdnih pot i daje pred
nost t is t im predelom, kjer 
ima največ kooperantov. Prav 
tako so naglasi l i , da je treba 

N o v i ukrep i p r i investici jah 
bodo prizadel i tud i nas, ven
dar j i h ne smemo smatrat i 
za kampanjo. Intervencijam, 
k i so poleg vsega tudi prot i 
ustavne, je za vselej odklen-
kalo! Investici jska po l i t ika bo 
odslej temelj i la na d irektn ih 
odnosih med bankami i n de
lovnimi organizaci jami, za na
ložbe v družbene dejavnosti 
pa bo prav tako treba zago
toviti sredstva v bančnem si
stemu. Ob koncu razprave je 
opozori l tudi na to, da ano
malije v podjetjih dokazujejo, 
da delitve in sistem nagraje
vanja po delu nista dovolj 
izpopolnjena. To dvoje bo re
šeno šele takrat, ko bodo o 
načelih obojega razpravl ja l i 
in ta načela sprejeli proizva
ja lc i . 

Bilanca s k l a d a za kadre 
bo merilo naše idejne 

ravni 
Lojze Skok, član O K Z K S 

Ljubl jana, se je, govoreč o 
vlogi Z K , pomudi l ob idej
nem sporu, k i je nastal v 
zvezi z dejavnostjo revije Per
spektive i n ob upr i zor i t v i Ro-
žančeve Tople grede. Oboje 
je razburi lo javnost i n po
vzročilo vel ik odmev na uni
verzi i n v vrstah naše intel i
gence. K o se ustvarjata p r i 
razsojanju o tem pojavu dve 
struj i : ena je za nasilen poseg 
v dogodke, druga pa za de-

zasebnike — kooperante 
v k l j u i i t i tudi v samoupravne 
crgane podjetja, tako da bo
do p r i vseh obratnih delavskih 
svetih i zvo l i l i tudi svete koo
perantov. 

Razprava je opozori la tudi 
na probleme v zivezi s pla
čevanjem lesa zasebnikom. 
Gre namreč za to, da v zad
njem času zasebni proizvajal
c i i n podjetje kredit i ra jo 
lesno industr i jo , k i ima p r i 
podjetju trenutno oko l i '2O0 
mil i jonov dinarjev dolgov. 
Naglas i l i so, da n ikakor ne 
gre, da b i kmetje kred i t i ra l i 
lesno industr i jo , na drugi 
strani pa sami dolgovali obvez, 
nost i do družbe, ker ne mo
rejo plačati davkov. Osrednj i 
delavski svet podjetja je v 
zvezi s tem že sk len i l , da kup
cem, k i ne plačujejo sprot i 
računov, surov in ne bodo več 
dobavl jal i . To utegne priza
deti tudi domača lesno-indu-
str i j ska podjetja, saj na pr i 
mer samo podjetje »Zora« v 
Črnomlju dolguje Gozdnemu 

mokratično obravnavo spora, 
si moramo b i t i komunis t i na 
jasnem, da se da idejni spor 
samo idejno razčistiti. Izvor 
celotne zadeve pa moramo 1 
iskat i v tem, da se na naši 
univerz i idejni boj doslej n i ' 
vodi l s taksno silovitostjo kot 
v delavskem samoupravl ja
n ju v ko lekt iv ih , p r i del i tv i 
dohodka, p r i razvi janju nov ih 
družbenih odnosov i td . Vzro
k i za to so v naši kadrovsk i 
po l i t ik i , saj smo z njo dopu
st i l i , da je na l jubl janski un i 
verzi tako malo študentov iz 
delavskih i n kmečkih vrst, 
kot j i h n i b i lo še n ikdar , od
kar univerza obstaja. Ce so
cialne strukture študentov ne 
bomo izpremeni l i z zavestno 
kadrovsko po l i t iko , bo uni 
verza še naprej torišče udej-
stanovanja neuravnovešenih 
quasi proletarcev, ne p a 
torišče nastajanja nove, po
polnejše i n oplemenitene 
materialistične, marksistične 
i n fi lozofske m i s l i . Sedanje 
stanje je dokaz slabe kadrov
ske pol i t ike vodstev naših 
podjetij i n samoupravnih or
ganov. Letošnja b i lanca skla
da za kadre bo meri lo naše 
idejne ravni : takrat, ko bo
mo videl i , ko l iko sredstev, 
namenjenih kadrovanju, smo 
porab i l i i n ko l iko ne, bomo 
videl i , ko l iko i n kako smo 
razumel i čas, v katerem ži
vimo. M . J . 

gospodarstvu oko l i 40 m i l i 
jonov dinarjev. 

K o m u n i s t i s področja goz-
zarstva so na konferenci spre- • 
govori l i še o življenjskih po- I 
gojiih gozdarskih delavcev, o 
nagrajevanju, izobraževanju, 
večji produkt ivnost i i n odgo
vornost i komunistov p r i re
ševanju posameznih proble
mov i n zastopanju enotnih 
stališč v organih samouprav
l janja. 

Za izboljšanje življenjskih 
pogojev so sicer že precej 
vložili, vendar pa so potrebe 
z last i po stanovanjih še veli
ke, pa tudi družbena prehra
na za gozdarske delavce še n i 
urejena. Produkt ivnost dela 
bodo povečali z večjo upora
bo mehanizacije, s t rokovn im 
izpopolnjevanjem delavcev i n 
spodbudnejšo delitvijo oseb
n ih dohodkov. Glavno skrb pa 
bodo komunis t i v gozdarstvu 
tudi nadaOjnji predkongresni 
akt ivnost i posveti l i kompleks
nemu gospodarjenju z goz
dovi na Dolenjskem. R. S. 

Vsem borcem IX. brigade 
XVIII. divizije NOV in P0S 
V nedeljo, 5. julija t. 1., bo ob 11. uri dopoldne 

ob prazn iku dneva borcev odkr i to spominsko obe
ležje v Mukošah pri Ribnici v spomin pad l im bor
cem III . batal jona I X . brigade v borbah konec 
marca 1944. 

Vab imo vse borce I X . brigade, kakor tudi ostale, 
da se udeleže te spominske svečanosti. 

Preživeli borci oz i roma svojci pad l ih naj se po
sebej čimprej javi jo pismeno ali po telefonu na 
naslov: Tone Štajdohar, L jubl jana, Parmova 33/5, 
telef. 32-023. 

Udeleženci, k i bodo potoval i z v lakom, naj 
izstopijo na železniški postaj i L ipovec p r i R i bn i c i . 

OBČINSKI O D B O R Z B R I B N I C A 
OBČINSKI O D B O R Z B KOČEVJE 

S T A L N I O D B O R I X . B R I G A D E V L J U B L J A N I 

ZAPISKI S PREDKONGRESNE KONFERENCE KOMUNISTOV GOZDNEGA GOSPODARSTVA 

Kmetje ne morejo kreditirati lesne industrije 

O C E M SO RAZPRAVLJAL I NA KONFERENCI Z K V TREBNJEM 

Soočenje z glavnimi problemi — 
pot za njihovo uspešno rešitev 

Tako seja občinskega komiteja ZK, še bolj pa 
občinska predkongresna konferenca Zveze komu
nistov Trebnje sta v analizi dosedanje predkon
gresne aktivnosti komunistov ocenili pozitiven pre
mik v politični vlogi komunistov v občini. Pred
kongresne smernice CK Z K J so sprejeli za svoje, 
na osnovi teh se poglabljajo v proučevanje in ana
liziranje pojavov v komuni. 

— Poročilo občinskega komiteja ZKS za občin
sko konferenco — bila je prejšnji četrtek — je v 
strnjeni obliki zajelo vse probleme, ki so jih do-
sedai obravnavali komunisti v občini: od pozitivnih 
premikov v zadnjem času (močan zagon za razvoj 
gospodarstva in družbenih služb) do šolstva, izo
braževanja, upravljanja, zaposlovanja in storilnosti 
ter nagrajevanja. V razpravi na konferenci 11. ju
nija je sodelovalo 23 delegatov, obravnavali pa so 
v glavnem te probleme: 

Pozitiven premik v delo
vanja komunistov v pre
teklem času je v tem, da 
so se vsi dodobra seznani
li s.smernicami VI. plenu-
jna CK ZKJ in na osnovi 
teh ne le ugotavljali proble. 
toie, temveč iskali tudi vzro. 
ke zanje ter nakazovali, 

kako jih je potrebno od
pravljati. O šolstvu so ve
liko govorili. Stanje, kakr
šno je, terja nujne ukrepe. 
Na Trebelnem imajo se
dem razredov, pa le štiri 
prosvetne delavce. Skoraj 
nobena šola ndma ustrez
nih učnih prostorov, še 

manj telovadnic, zelo ma
lo tudi šolskih delavnic in 
učnih pripomočkov. Oseb
ni prejemki prosvetnih de
lavcev so daleč pod pre
jemki kadrov enake šolske 
izobrazbe v gospodarstvu. 
Glavni problem v občini je 
kader, skrb zanj se mora 
pričeti v osnovni šoli, so 
naglasili. V osnovni šoli 
naj se tudi izbirajo štipen
disti za gospodarstvo in 
družbene službe. Občinska 
skupščina sama ne more 
rešiti problemov šolstva v 
občini. 

Samoupravljanje: stik 
občan-skupščina je preši
bak. Odborniki v tem po
gledu ne opravljajo svoje 
osnovne dolžnosti. Dnevni 
redd sej skupščine so pre
obsežni, zato odborniki ne 
morejo dodobra preučiti 
vsakega predloga, za kate
rega glasujejo. Obveščanje 
občanov o vsem dogajanju 
v komuni še ni zadovolji
vo. Javne tribune so se po
kazale kot primerna obli

ka, bilo pa jih je premalo, 
in še to samo v centrih. 
Zajeti bi morale vse vasi. 
Glede obveščenosti in ka-
kakovosti upravljanja ve
ljajo enake pripombe za 
delovne kolektive. K temu 
je dodata, da je bilo doslej 
premalo skrbi za izobraže
vanje članov samouprav
nih organov v delovnih or
ganizacijah. Zvečine so to 
mladi delavci, saj industri
ja raste šele zadnja leta. 
V bodoče naj bi bilo siste
matično izobraževanje čla
nov samoupravnih organov 
stalna praksa. 

S KADRI ZAOSTAJAMO 
ZA PROIZVODNIMI ZMO
GLJIVOSTMI 

Proizvodne zmogljivosti 
se večajo hitreje, kot ras
tejo strokovni kadri. Raz
korak je vsak dan večji. 
Zategadelj so proizvodne 
zmogljivosti premalo Izko
riščene, v obrti in industri
ji povprečno komaj 43 od
stotkov, v nekaterih pod
jetjih še manj. Ce bi po-
večalti izkoriščanje proiz
vodnih naprav v industri
ji in obrti na 65 odstotkov, 
bi pridobili 355 novih de
lovnih mest in povečali 
vrednost bruto proizvodnje 
za skoraj milijardo dinar

jev v enem letu! To so no
tranje rezerve, o katerih 
je razpravljalo več delega
tov, so pa še druge; vse 
vodijo do večjega osebne
ga dohodka in do skrajša
nja delovnega časa. V raz
pravi so pokazali na več 
primerov neizkoriščenih 
notranjih rezerv. Čeprav 
brez investicij ni moč raz
vijati proizvodnje, kot po
stavlja program komune, 
je treba nujno misliti na 
polno izkoriščanje vseh ta
kih notranjih rezerv v vsa
ki organizaciji. 

O kmetijstvu kot najva
žnejši panogi v občini Je 
bilo v poročilu nekaj kri
tičnih pripomb, v razpravi 
pa kmetijstva niso širše 
obravnavali, razen našteva
nja dosedanjih uspehov 
kmetijske zadruge in po
udarka, da razvoj kmetij
stva ni stvar le kadrov v 
kmetijstvu, temveč vseh 
političnih in družbenih fak
torjev v komuni. 

V Trebnjem raste indu
strija, nastajajo pa delov
na mesta predvsem za moš
ke. Tudi žene se žele zapo
sliti, pa ni ustreznih delov
nih mest. v bližini. Predvi
dena tovarna farmacevtske 
embalaže v Starem trgu 
je še vedno negotova stavr. 

čeprav stoji zgrajen ob
jekt že skoraj dve leti pov
sem neizkoriščen. Ostro 
negodovanje občanov na 
račun tega je upravičeno. 

SPOPAD S TEŽAVAMI — 
POT DO NOVIH USPE
HOV! 

Razprava na konferenci 
Je zajela še vrsto drugih 
problemov. Vse to kaže, da 
so se komunisti v občini 
Trebnje odločili, da se z 
vsemi temi problemi spo
padejo ob pomoči ostalih 
občanov. Dosedanji za
ključki in analize v pred
kongresni aktivnosti komu
nistov pa so hkrati napoti
lo za še večjo aktivnost v 
prihodnje. Ce bodo pri tem 
znali razširiti svoje vrste 
in dati vsakemu problemu 
predvsem politično oceno 
in pomen, ne bo težko us
meriti delovnih ljudi ko
mune na hitro in učinko
vito reševanje teh proble
mov, ki zavirajo še hitrej
ši napredek v občini. Za 
VIII. kongres ZKJ volijo 
komunisti občin Trebnje in 
Grosuplje enega delegata-
Na občinski konferenci- V 
Trebnjem so se na tajnih 
volitvah soglasno izrekli 
za in*. Janeza Perovskfl. 
sekretarja za kmetijstvo i° 
gozdarstvo SRS. 



Dostojno potrjen naslov slovenskega igralstva 
Ob VII. r e v i j i d r a m s k i h s k u p i n Slovenije v Novem mestu 

Novomeščani so s i želeli re
vi jo žlahtnih komedi jantsk ih 
stvaritev: zavedajoč se, da 
vsako leto znova preseneti s 
kako tako dovršeno kreaci jo, 
d a b i je b i lo veselo vsako po
k l i cno gledališče; da spet i n 
spet išče t i s t i st ik med nasto
pajočimi i n publ iko, k i se m u 
prav i en* sam, nedeljiv (ne 
agolj amaterski a l i pok l i cn i ) 
s t ik ; ke r revi ja za nekaj ju 
n i j sk ih d n i i n večerov spre
men i , zaobrne vsakdanje po
govore, j i m nameni tisto po-
plemenitev, «ki Jo izražajo 
odrska pričevanja o človeku, 
lepot i , umetnost i , o Sc i lah i n 
K a r i b d a h , m i m o kate r ih pelje 
življenjska pot. 

Toda letos je bi lo na V I I . 
rev i j i d r amsk ih skup in Slove
ni ja novomeškega občinstva 
manj : kako je z našimi ku l 
t u r n i m i potrebami? Je morda 
Tevija segla v nepr imeren čas, 
k o smo nekako že odložili 
vse drugo, pa smo v m i s l i h i n 
željah le še n a dopustu, skrat
k a v vročem poletju, kakršno
k o l i nam že bo? N i smo prišli, 
iker n i b i lo naše skupine? 
S m o res v ide l i v tej sezoni 
to l iko gledališkega, da s i n i 
česar več ne želimo srečati? 
M o r d a pa je b i l a le abonmaj
ska revi jska po l i t i ka napak, 
prepozna, brez t ipalk do 
vseh? Naj bo kakorko l i že: če 

.smo želeli b i t i gostitelj i , b i 
mora l i to dejansko b i t i . Ce 
so pa drugi odločali namesto 
nas, b i mora l i povzdignit i 
svoj glas. Revi ja n i amater
s k i gledališki hobby, k i je 
sam sebi v namen, kot pr i 
prave nanjo niso zarad i revi
je. Predstave — vsepovsod po 
Slovenskem — rastejo iz de
jansk ih ku l turn ih potreb svo
jega kra ja (vsaj morale b i 
vsepovsod rast i ! ) , uveljavlja
jo vse tisto, čemur preprosto 
prav imo ku l tura . 

Preden bo beseda o pred
stavah, nekaj številk. Ne za
rad i navade, toda številke 
n a m bodo razgrnile reperto-
a m o pahljačo l jubi te l jsk ih 
d r a m s k i h skup in na Sloven
skem. K ra tko : v minu lem 
razdobju (med šesto i n sed
m o revijo) je bi lo 381 gleda
liških premier, 68 proslav, 30 
l i t e rarn ih večerov, 12 pogovo
rov o gledališču v k lub ih , 45 
veselih večerov, skupno 536 
p r i m e r n i h prireditev oziro
m a 1600 upr izor jenih amater
s k i h predstav! K a k o gotov 
dokaz, da gledališki amateri
zem n i v zastoju. In še drugo 
zagotovilo: d a se, s icer zlago-
m a , pa vendar p r i m i k a tud i 
k nov im ob l ikam, bližjim 
modernemu človeku. Poreče
te, da kval i teta še n i vse — 
prav imate. Tud i to je seveda 
res. A v m i n u l i sezoni s i je 
vsak peti Slovenec ogledal 
predstavo amaterske dramske 
skupine i n tako je moč govo
r i t i o vse širši presoji , tudi 
amerom bolj kritični, kar 
štejmo razvoju igralstva na 
Slovenskem samo v p r i d ! O d 
381 gledaliških premier je b i 
to 155 upr izor jen ih del z no
vejšo tematiko, ka r 86 je bi lo 
komedi j , 29, burk , 79 pre
mier l judsk ih iger i n 99 pre-
miern ih predstav mlad insk ih 

dle; 11 odstotkov je bi lo pre
mier domačih, s lovenskih 
del (!?). Zdaj se številke pre-
oblečejo v dejstvo, da je b i l 
repertoar nasploh k l jub vse
m u povprečen, konvenciona-
len, prepovršen, le redkokdaj 
pogumno usmerjen k t is t im 
delom, k i , kot pravimo, po
magajo živeti i n živo zadeva
jo vsakogar izmed nas. Nag
njenje amaterskih gledališčni-
kov v lahkotnejši žanr je po 
svoje razumlj ivo, žal pa je 
prepričljivih komedi j , kaj še
le bodičastih sat ir odločno 
malo. Nekaj skup in študira 
samo za revijo. T a k i h skup in 
ne b i smel i i zbrat i zanjo. 
Spet smo tako p r i refrenu: da 
naj kulturne potrebe občanov 
obl ikujejo program vsakršnih 
prireditev, tudi teatrskih, naj 
j i h ne bo, če nimajo kaj po
vedati, naj ne postanejo p r i 
vatna zadevica t is t ih redk ih 
samoavancev, k i menijo, da 
je nj ihova amaterska komedi-
jantska skupina začetek i n 
konec vsega i n da zato vsa 
druga »kultura« n ima kaj 
opravi t i . Tud i med revijo je 
prišla na dan (kar nepojmlj i
vo konservativna) beseda o ' 
tem, da n i prav, če presoja
mo tudi take nastopajoče 
skupine, k i niso čisto amater
ske i n podobno — namesto, 
da b i se razveseli l i •kvalitet
nejših predstav, saj je sloven
ska gledališka prihodnost sa
mo ena. (Ne glede na to, da 
so b i l i vsi nastopajoči v res
n i c i amaterji ! ) Ce pa režira 
kak pok l i cn i režiser, kakšna 
sreča: svet gre naprej , ne na
zaj. Ljudje imajo doma tele
vizijo, se šolajo vse naokrog; 
menda ne zahtevamo, da b i 
zato mora l i gledati nekaj sla
b ih amaterskih igralcev, kako 
jeoljajo »Micki se hoče mo
ža« . . . 

Se o dobr ih straneh revije: 
zelo intenzivni so b i l i pogovo
r i o predstavah. Nj ihov od
kr i t o kritični, nepr is transki 
nivo je vse višji. Uvaja l i so 
j i h Janez šmon, M i r k o Zu
pančič, Mar j an Bel ina, Dušan 
Tomše, prof. Jože F i l o . Stu
diozno je govoril o prv i ama
terski predstav i , Anoui lha na 
Slovenskem gledališki k r i t i k 
Vasja Predan. Dušan Tomše 
je v zaključni besedi opozor i l 
na dejstva, kot so: da je re
vi ja spet s t imul i ra la amater
ske dramske skupine k bolj
šim delom in boljšim 
izvedbam; demantirala mne

nje, da uspevajo le tiste 
skupine, k i imajo prostore i n 
vsa strokovna zagotovila; raz-
kazala nekaj uspel ih igra lsk ih 
stvaritev, režij in scenskih re
al izaci j . Revi ja pa je tudi opo
zori la, da se mora v pr ihod
nje močneje izrazit i et ika slo
venskega amaterskega igralca 
v njegovem odnosu do ku l 
turnega obl ikovanja sploh, 
kritična presoja režiserjev (ne 
pa zagledanost v lastno de
lo!) i n širša splošna ku l tu rna 
razgledanost vseh, k i obl iku
jejo f iziognomijo slovenskega 
gledališkega ljubiteljstva. 

O predstavah: p r v i ( in naj
uspešnejši) so b i l i Jeseničani 
z »Domom Bernarde Albe«. 
To je teater, k i ve, kaj hoče, 
gledališče v pravem pomenu 
besede. Lendavska madžarska 
igralska skupina je preseneti
la z imenitno sproščenostjo i n 
prirojeno igralsko ku l turo 
(tekst stare komedije, k i so 
jo ig ra l i — »Očka, mamica i n 
otroci« — je b i l pa zanič), pr
vič smo v ide l i na revi j i šent
jakobsko gledališče iz Ljub
ljane: igra l i so aktualno do
mačo komedi jo »Golobi m i 
ru«; s kul t iv i rano i n z rut in i -
rano l judsko komiko , na me
j i med burkaštvom i n situa-
ci jsko komedijo, škofjeloški 
d i jaki so poskrbel i za praiz
vedbo Hikmetove »Legende o' 
ljr.tezni« v Jugoslavi j i , potr
d i l i vnemo svoj ih požrtvoval
nih pedagogov, k i so poskr
beli za konkretno dejavnost 
namesto zgolj abstraktne 
es'etske vzgoje mlad ih , poka
zal i osebno ku l turo tud i izven 
predstave, z vedenjem na re
vi j i i n , po drugi strani , opo
zoril- na nasprotja med vzgoj
n i m i n v idn im delom predsta
ve. To lminsko gledališče je 
zaigralo Machiavel l i jevo »Man-
dragolo« s pravo Tenesančno 
radoživostjo, Marioorčani pa 
so se pogumno spopri jel i ka r 
z »OrntfJom a l i Sapico« i n ta
ko zagotovili ku l turno prvo 
srečanje amaterskega odra z 
Anoui lhom. (Pr ip is : odlično 
igralko Mi leno Muhičevo je 
zdaj angažiralo poštlicno gle

dališče, ka r velja posebej po
zdravit i ! ) Vrhničani, žal, s 
koncertno - k lubsko Izvedbo 
Cankarjeve »Lepe Vide« n iso 
uspel i . To je mračen trenutek 
revije, pošteno povedano ku l 
turn i škandal. Vse, ka r se Je 
dogajalo v šolski te lovadnici , 
je Novemu mesta v sramoto. 
Ma lo gledališče iz Ljubljane 
je igralo Priesitlevev »Nevarni 
ovinek«: tekst je šibek, neak
tualen, predstava je pa m i m o 
tega dostojno zaključila re
vijo. V tei prenovljeni stavbi (nekdanji hotel Kondrič) 

je dobil lepe prostore novomeški Šolski center za 
gostinstvo 

Pet let p e v s k e g a 
z b o r a J a k o b G a l l u s 
Te dn i Je praznoval Pevsltl 

rbc-r Jakob Ga l lus i z Kočev
j a petletnico ustanovitve. M i 
nu la leta so b i l a za zbor leta 
preizkušnje, trdega dela i n 
lepe af irmaci je ne le doma, 
pač pa tudi širom po Slove
n i j i . Zbor je nastopal že v šte
v i l n ih k ra j ih republ ike, sliša
l i smo ga že po rad iu . Vsega 
tega ne b i b i l o brez izredne 
požrtvovalnosti to idea l i zma 
vodje zbora prof. Miloša H u -
rneka i n vseh pevcev. 

Z a svojo petletnico je zbor 
nastopu v soboto zvočor v 
fce-skovem domu z uspe l im 
koncertom nar >dnlh l n uro*tr 

pesmi. Besedi la p^+mi .1« 
c i t i r a l član R N G Janez Ri>-
haček, d i r i g i ra l Je p r it. M . 
Huirvek, za k lav i r j em p * Je 
k i l a Anl ta Zupanova. 

Kultura na d n e v n e m 
redu v B r e ž i c a h 

V Brežicah je b i l včeraj 
p lenum občinskega odbora 
S Z D L o ku l turn ih prob lemih 
v občini. Mater ia l za razpra
vo je zbiralo 30 l jud i . Obde
la l i so k lubsko življenje, l jud
ske knjižnice, glasbeno dejav
nost, kulturno-prosvetna dru
štva, in formiranost občan;.-, 
k ino dejavnost, prireditve, iz
obraževanje odras l ih ter mu
zejsko i n spomeniškovarstve-
no dejavnost. 

Prostori Šolskega oentra za gostinstvo 
so lepa pridobitev z a Novo mesto in v s o Dolenjsko 

V soboto smo ob iska l i no
ve i n obnovljene prostore Šol
skega centra za gostinstvo v 
Ncvem mestu, prejšnji Zavod 
za napredek gostinstva i n 
gospodinjstva, k i ga je de
cembra lani okra jna gospo
darska zbornica v L jubl jan i 
preimenovala, da zdaj že no
vo ime samo pave, kakšni so 
nameni te šolske ustanove na 
našem področju. Upravnica 
tov. F rancka S lak nam je l ju
beznivo pokazala vse prostore 
nekdanjega hotela Kondrič, v 
katerem je še pred le t i imela 
prostore OZZ i n nato K Z No
vo mesto, v pritličju pa je že 
nekaj let novomeška delavnika 
restavracija. G P P ion i r prav 
zdaj dokončuje zadnja obrt
niška dela, v kuh in j i šolske
ga centra pa postavljajo po
hištvo, urejujejo moderne 
umivalne mize in še to pa 
ono, kar sodi v sodobno go
spodinjsko šolo. To namreč 
šofeki center tudi je: v jeseni 
bo lahko sprejel 60 do 90 no
vih učencev in j i m nud i l vse, 
kar potrebuje pokl ic kuhar ja 
in natakarja. 

V prvem nadstropju pre
novljene stavbe sta dve ve l ik i 
učilnici za teoretični poi ik, je
di ln ica za praktičen pouk 
(strežbo in p o d ) , eksperimen
talna kuhinja , garderobe in 
sanitarije. V drugem nad
stropju je še ena učilnica, so
dobna pra ln ica s stroj i , l i ka l -

nica, več shramb, kabinet za 
učila i n pisarniški pros tor i 
šote. N a novo je šola z nad
zidavo pr idob i la 219 m J pro
stora, prvo nadstropje pa Je 
že samo kl ioalo po temelj i t i 
obnovi. Naj še povemo, da 
ima vsa stavba novo central
no kurjavo, šola sama pa je 
dobi la skupno 450 m1. Govo
rice, da so b i la obnovitvena 
dela »strašansko draga i n pre
tirana«, so izvite iz 'trte; kva
dratn i meter pridobljene po
vršine vel ja namireč le nekaj 
nad polovico tega, ko l i ko r b i 
znašala nova gradnja. 

Zdaj i m a novomeški šolski 
center za gostinstvo 76 učen
cev; med n j i m i so vajenci v 
podjetj ih (M imajo učne po
godbe), drug i pa so učenci šo
le v t ist ih gostinskih obratih, 
s ka te r imi ima center podpi
sane posebne pogodbe. V s i 
imajo zdaj praktičen pouk in 
so učenci 2. i n 3. letnika šo
le. V jeseni bo šola priprav
ljena sprejeti nove učence i z 
vseh krajev Dolenjske in 
Spod. Posavja i n je sprejem 
že razpisala v Dolenjskem l i 
stu. 

T aka šola pa ne more do
bro delaiti, če se njeni učenci 
ne izkažejo tudi že med u k e m 
v praks i . Zato je začel šolski 
center obnavljati znano gostil
no na Bregu, k i je b i la pred 
nedavnim zaprta. V domaČem 
gostinskem obratu, k i bo od
prt za vse goste, bodo učenci 

šole sprot i v p raks i uveljav
l j a l i pr idobl jeno znanje i n ga 
še utrjeval i . V gosti lni bo ne
kaj manjših preureditev, v je
seni pa naj b i nov i obrat že 
sprejel prve goste. 

Sredstva za obnovo stavbe 
novomeškega šolskega centra 
za gostinstvo je prispevala 
okrajna gospodarska zbornioa 
v L jub l jan i ; dobro bodo n a 
ložena za vzgojo gostinskega 
in turističnega kadra na na
šem področju, že doslej je 
dobilo v zadnj ih 2 let ih na 
raznih krajših i n daljših teča
j ih potrebno strokovno zna
nje 173 kuharjev in natakar
jev, prejšnja gostinska šola 
pa je dala tudi 27 absolven
tov. V novih p r j s t : : i h in bolj
ših delovnih pogojih pij t o 
novomeški šolski center za 
gostinstvo' poslej lahko še 
uspešneje opravl jal svoje po
membno delo. -k. 

i 

Danes seja zbora 
d e l o v n i h skuprvssH 
Ivan Kočevar, pred.n" inik 

zbora delovnih skupnosti ob
činske skupščine, j: sk l i ca l 
za danes 3. sejo tejca zh< va» 
k i se bo zače'a ob 9. ur! v 
sejni dvorani skuiišćini*. N a 
tinevnem redu .Je razprava o 
poročilu o štirimesečni real i
zacij i v gospodarstvu novome*. 
£ke občine. 

J e s e n i : 

s e k c i j a V I Š J E E K 0 N 0 M S K 0 -

K0MERCIALNE Š O L E V K O Č E V J U 

Ne da b i zapusti l i delovno mesto, s i lahko v nor
malnem času pridobite višje ekonomsko-komercial-
no znanje. Ugodni pogoji študija. N i zka šolnina. 
Prijave i n informacije vsak dan od 7. do H . ure, 
ob sredah i n sobotah tudi od 16. do 18. ure. 
Telefon 86-262, 86 089. 

D E L A V S K A U N I V E R Z A KOČEVJE 

r • A ^ n i ^ s / » s , e s, tradicionalnim sprevodom skozi Novo mesto poslovili od 
šolskih klopi tudi letošnji maturanti novomeške gimnazije. Sprevod so duho
vito pripravili in ga dostojno izpeljali, meščani pa so osmošolce prisrčno po
zdravili zlasti na Glavnem trgu. - Mladim abiturientom želimo veliko uspehov 
pri maluri in pri nadaljnjem Studiju, kakor tudi kasneje uspešno delo v po
klicih, katerim sc bodo posvetili. 

O B J A V E - R A Z P I S I 

Razpis štipendij 
občinske skupščine Kočevje 

za šol. leto 1964-65 
Komis i j a za kadre skupščine ob

čine Kočevje r a z p i s u j e n a 
s l e d n j e s t i p e n d i j e : 

1 štipendijo na pravni fakulteti 
1 Stipendijo na visoki Soli za te

lesno vzgojo (ženske) I. stopnje 
J Štipendijo na filozofski fakul

teti — oddelek za geografijo — 
zgodovino 

1 Stipendijo na filozofski fakul
teti — oddeiek za biologijo — ke
mijo 

2 Stipendiji na ekonomski fakul-
• teU 

2 štipendiji na višji Soli ali fa
kultet i I. stopnje za matematiko 
i n f iz iko 

2 štipendiji na višji upravni Soli 
1 štipendijo na višji šoli za so

cialne delavce 
2 štipendiji na učiteljišču 
1 štipendijo na srednji ekonom

ski Soli 
1 štipendijo na srednji vzgojitelj

ski šoli 
1 StipondiJti na srednji Soli za 

telesno vzgojo (moški) 
1 štipendijo na sredij i šoli za 

telesno vzgojo (ženska) 

Prednost p r i nwpi.su imajo otro
c i pad l ih borcev in žrtev faši 

stičnega nasil ja, prosi lci višjih let
nikov, t ist i , k i so prejemali so
cialno podporo, in e.v., k i stanu
jejo na območju ob^ne Kojcvje . 

Stipendije se bodo delite za čos, 
k i je po predpisih doio-jen za do
končanje študija. 

Višina štipendije se bo določila 
po prav i ln iku o štipendiranju skup
ščine občine Kočevje. Pro . l i c ; mo
rajo vložiti prošnje pr i Skupščini 
občine KoSevje in j ih kolkovati % 
250 din državne takse. 

Prošnjam Je treba prihiž.ti: 
1. podroben življenjepis 
2. zadnje šolsko spričevalo 
3. potrdi lo o imovinskem stanju 

prosilca in star-.ev 
4. potrdi lo podjetja, ustanove a l 

zavoda, v katerem sta zapos'«ia 
roditelja prosi lca, glede višina 
osebnih dohodkov in otroškega do
datka. 

Otroci padl ih borcev in žrtev fa
šističnega nasilja naj priložijo po
trdi lo Z B . 

Vsako prilogo k prošnji Je treba 
ko lkova l i s 30 d in državne tekse. 

Rok za vlaganje prošenj Je 10. 
jul i j 11)64. 

Komis i ja za kadre 
skupščine občine Kočevja 

Vpis v šole in tečaje 
ljubljanske Dopisne šole 

D O P I S N A SOT.A V I J U B I . A -
N I r a z p i s u j e v p i s v nas l edn j e 
šole l n tečaje: 

1. I. do IV. letnik tehniška 
šole s t r o jne , elektriške. les
n o i n d u s t r i j s k e l n k e m i j s k o 
s m e r i ; 

». I. do IV. letnik ekonomske 
šol«; 

I. dvoletno administrativno 
iolo; 

I. I. In n . stopnjo osnovne 
Sole za od ras l e (višji raz re 
di o s emle tke ) ; 

I. a) Šestmesečni toča) za Iz
popo ln j e van j e s l o v enskega 
Izražanja, b) t,očaj nemšči
ne ln Italijanščine (v šllvlli 

s t o p n l a h ) , c) tehniško r i s a 
nje (osnove), č) šestmeseč
n i začetni tečaj knjigovod)-
s t va ( t emel j i d v o jn ega ' cn j l -
govodstva ) , d) trimesečni 
tečai analitične ev ld jmce j 
e) šestmesečni Večaj I n d u 
s t r i j skega kn j i g o vods t va , f) 
šestmesečni tečaj trgovin
skega k n j i g o v o d s t v a . 

D o p i s n i p o u k j e . del/>ma 
komb in l i i r a tn s slušnim. P r o s 
pekt , p r i j a v o i n po jasn i l a d o t b 
te n a D o p i s n i šoli. Ljubllanđi 
P n r t n o v a 39, te le fon 36 043) 
32 141 

P r i j a v e sprejemamo <Xo 33, 
s e p t e m b r a 1»S4I 

http://nwpi.su


ZAPISKI Z OBČINSKE VOL ILNE K O N F E R E N C E KOMUNISTOV V BREŽICAH 

Bojazen do šolanih ljudi ali kaj drugega ? 
Ob pomanjkanju kadrov hkrati vedno znova ugotavljamo nepravilne odnose do štipendiranja in Izo
b r a ž e v a n j a odraslih - Pri delitvi dohodkov so doslej marsikje premalo upoštevali produktivnost dela 

V Brežicah ie bila minulo soboto občinska vo
lilna konferenca ZK. Prisotnih ic bilo 68 delegatov 
In 7 gostov. Centralni komite Z K S je zastopala tov. 
Mirna Zupančič, okrajni komite ZKS Celje pa orga
nizacijski sekretar Božo Lukman in predsednik 
ideološke komisije Miro Mastnak. Med gosti je bil 
tudi sekretar občinskega komiteja ZKS Sevnica 
Jože Bogovič, ki so ga prisotni izvolili za delegata 
na VIII. kongresu Z K J . Zastopal bo tudi komuni
ste sevniške občine. 

N a vo l i ln i konferenci so se 
srečali komunis t i i z delovnih 
kolekt ivov i n vaških organi
zacij Z K , da b i v odkr i tem 
razgovoru spoznal i uspehe in 
pomanjk l j i vost i svojega dela 
ter se dogovor i l i za najvaž
nejše naloge v predkongres
nem obdobju. O akt ivnost i 
komunistov i n organizacij Z K 
v občini je poročal sekretar 
občinskega komite ja Z K S 
V i n k o Jurkas i n skušal usme
r i t i razpravo na nekaj naj
bolj perečih problemov, kate
r i h reševanje zahteva enoten 
nastop komunistov . 

Konferenca je b i l a nekako 
nadaljevanje razprav n a vo
l i ln ih konferencah osnovnih 
organizaci j . Te so nudi le ob
sežno gradivo za razpravo, 
predvsem pa za k r i t i ko po
javov, k i ne sodijo v naše 
vsakdanje življenje i n delo. 
K o m u n i s t i v večini osnovnih 
organizacij se zavedajo svoj ih 
nalog In iščejo nov ih pot i za 
nadaljnje delo, k l jub temu pa 
je i z razprav v osnovnih or
ganizacijah Čutiti premalo 
6misla za probleme l jud i i n 
ta prarvilen razvo j ' družbenih 
odnosov. V nekater ih razpra
vah je vse preveč drobnjakar-
Btva, medsebojnega prepira
nja i n iskanja povzročiteljev 
težav izven delovnih organi
zaci j , občine in podobno. Te 
razprave se včasih omejujejo 
le na ugotavljanje posledic, 
na zvonenje po toči, česar 
komun is t i kot vodi lna s i l a ne 
b i smel i dopuščati. Potrebna 
je pravočasna akc i ja na pod
lagi tehtne analize objektiv
n i h i n subjekt ivn ih okolnost i . 
To pa zahteva vel iko dela, 
m a n j a i n poznavanja razmer. 
K o m u n i s t i v delovnih organi
zaci jah morajo postat i pobud
n i k i razprav o Izkoriščanju 
notranj ih rezerv, uresničeva
n ju del i tvenih načel, o bolj
šem izkoriščanju strojev, 
skrajševanju delovnega časa 
i td . To so stvar i , k i J ih ne 
b i smel i prepust i t i posamez
n ikom, reševati j i h m o r a ve
dno celotni kolekt iv . 

Raz l i ka med gradnjo mate
r ia lne osnove i n položajem 
človeka proizvajalca se žal še 
vedno povečuje, ke r vs i po 
vrst i pozabl jamo na' proizva
jalca. On sam naj b i dopol
njeval i n gradi l nov del i tveni 

sistem, ne pa težnje b irokrat
sko usmerjenih l jud i . T i ima
jo pogosto vel ike želje po in 
vestiranju, mnogo manj pa 
razmišljajo o gradnji stano
vanj i n drug ih prob lemih ose
bnega i n družbenega standar
da. Odnose med ljudmi obli
kuje delitev po delu, zato mo
rajo komunisti krepiti polo
žaj m vlogo proizvajalca.. 

\ 

Premalo strokovnjakov 
v gospodarskih 

organizacijah 
Posebno pereče poglavje so 

kadr i , saj se k l jub večkrat-
nfc i razpravam o teh vpraša
n j ih stanje v občini n i spre
meni lo . Nesorazmerja med 
potrebami i n zaposlenimi je 

B R E Ž I Š K E 
V E S T I 

tako v gospodarstvu kot v 
družbenih službah izredno 
vel iko. Najbol j urejeno ka
drovsko službo imata bolniš
nica i n kmet i jsko gozdarsko 
podjetje. V občini že sedaj 
pr imanjkuje 55 strokovnja
kov z v isoko izobrazbo, 82 z 
višjo i n 147 s srednjo. Ce od
štejemo štipendiste, je ta raz
l i k a še vedno 191. Gospodar
ske organizacije, z izjemo 
K G P , K Z i n Tovarne pohištva 
sploh nimajo zaposlenih l ju 
d i z višjo i n v isoko izobraz
bo, šolanja nihče ne usmerja. 
Do reelekcije je čutiti odpor, 
čeprav je strah, da b i b i l i 
zamenjani d o b r i delavci, od
več. 

O izobraževanju kadrov i n 
štipendiranju sta na konfe
renc i spregovori la dva d isku
tanta. Omeni la sta potrebo 
po boljši uredi tv i kadrovske 
službe v delovnih organizaci
j ah i n potrebe po st:mulativ-
nejših štipendijah. Izobraže
vanje odras l ih , prav tako n i 
zadovolj ivo i n gospodarske 
organizacije "se ga ne poslu
žujejo dovol j . Ponudbam de
lavske univerze se le redko 
odzovejo. Najboljše sodelova
nje z delavsko univerzo sta 
goj i l i bolnišnica i n kmet i j sko 
gozdarsko podjetje. 

V razpravi o prob lemih no
tranje delitve dohodka je s lu
žila za izhodišče analiza lan
skoletnih zaključnih računov. 
Dohodek delovnih organizaci j 
je v letu 1963 porasel za 28,8 
odstotka, čisti dohodek za 
29,3 odstotka, osebni dohodek 
za 30,5 odstotka, sk lad i za 
21,8 odstotka. M e r i l a za del i
tve osebnega dohodka niso 
povsod usklađena s produk
tivnostjo, ka r velja še pose
bej za Posavje, Tovarno pohi
štva, rudnik Globoko i n Ope
karno. Produkt ivnost je v 
mnogih podjetj ih premalo 
upoštevana i n ko lekt iv i se n i 
so ravnal i po priporočilih, k i 
so j i h sprejel i s tem v zvezi. 
Prav zaradi tega nalet imo še 
na pr imere neustreznega raz
merja med najmanjšimi i n 

Nagrade za tekmovanja 
» K a j v e š o prometu« 

N a pr i red i tvah »Pokaži, kaj 
veš o prometu!« je v občini 
Brežice nastopalo letos 17 
osnovnošolskih ekip v dveh 
skupinah. V nižji skup in i so 
osvoj i le p r v i h pet mest osnov
ne šole Skopice , Bušeča vas, 
Mr z l a va vas, Orešje i n Čatež. 

V višjih skupinah, v kate
r i h so tekmoval i m lad inc i , p a 
so bile med prv im i osnovne 
šole Pišece, Brežice I I , BizeJJ-
sko, Ve l i ka Do l ina i n Artiče. 

Iz S r o m e l j 
Gradnja ceste Zgornja Po-

hanca — Okljukova gora gre 
h koncu. Občinska skupščina 
Brežice je letos prispevala 
zanjo okrog 400 tisoč dinar
jev. Prebivalci Volčja, Oklju-
kove gore ln Gornje Pohane« 
so gradili cesto sami in opra
vili veliko prostovoljnih de
lovnih ur. V >tej delovni ak
ciji Je sodelovala tudi mla
dina. 

Vse naštete šole so prejele 
denarne nagrade od 15.000 do 
50.000 dinarjev, šole, k i pa se 
niso plasirale na p rva mesta, 
so za svojo prizadevnost do
bi le tolažUne zneske po 10.000 
dinarjev. 

Matični urad Brežice 
MoJa nI bilo rojstov izven bol

nišnice. — Poročili so se: Fride
rik Clbtc, Inženir iz Prosonca, ln 
Hodvlga Kroschl, trgovska poslo-
vodkinja lz LJubljane; Gvido Co-
IJa, strojni ključavničar ln HUde-
gard Krosi, Študentka, oba iz LJu
bljane; Franc Bogovič, poljedoloo 
te Gor. Lenarta, ln Ana Habino, 
poljedelka te Brezine; Ivan Volf, 
podofloir JLA iz Brežic, in Irena 
GrubiiS. medicinska sestra lz c m -
CA; Roman Bostele, varilec te 
Okljukove gore, ln Vosetlnka Lo
vran, delavka te Tržiča. 

Umrli so : Jožefa Pezamovski, 
gospodinja lz Raven, 58 let; Josip 
Krmari, duhovnik te OerfceU, 45 
let; Mihael Semenlč, kmet te Ob-
reeja, 88 let; Luka Gadnlk, Inva
lidski upokojenec te Arrneskega, 
79 let; Nikola Zbukvič, kmet te 
Javorja, 61 let; Frančiška Rajte-
rto, gospodinja te Oresja. 74 let; 
Miha Jeler, upokojenec te Oanjii, 
7« let, 

največjimi dohodki . 
Razprav l ja l i so še o nepo

znavanju in nespoštovanju de
lovne zakonodaje, o samo
vol jnem odločanju nekaterih 
vodi ln ih posameznikov a l i 
skupine vodi ln ih. Tovrstni 
spor i nastajajo predvsem p r i 
odpovedih delovnih razmeri j 
i n d isc ip l insk ih postopkih. 
Konferenca je nadalje obrav
navala še delo komunistov v 
S Z D L , investici jsko po l i t iko 
in uveljavljanje samouprav
nega sistema, teleisnovzgojne 
probleme ter delo mladine v 
Zvezi komunistov. Sk lep i , k i 
so j i h delegati sprejel i , go
vor i jo o najvažnejših nalo
gah komunistov v predkon
gresnem obdobju i n so j i h 
dolžni izpolnjevati v s i člani 
Zveze komunistov. 

Kaj je z b r e ž i š k i m kopališčem? 
Kopališče pri »Hrvaticu« Breži

cam najraje obiskujejo, predvsem 
zaradi možnosti kopanja v raznih 
globinah vode. Do nedavnega je 
na tem kopališču stala baraka, ki 
z ozirom na turistično področje 
ob Krki ni bila ravno primerna, 
je pa le služila Brežičanom in ko
palcem iz Zagreba (teh je iz dne
va v dan vač) za preoblačenje. 
Svet za turizem je sklenil, da se 
ta baraka podre. To je bilo tudi 
storjeno. Obljubljena je bila nova. 
bolj sodobna, vendar do izpolni
tve obljube še do danes ni pri
šlo. 

Vprašanje, ali bo potrebno še 
dolgo čakati na noy objekt na 
tem kopališču, slišimo vsak dan. 
Morda pa le ne bi bila potrebna 
večja finančna sredstva, da bi po
stavili kaj zasilnega, z nekoliko 
kabinami, kar bo v skladu s turi
stičnim okoljem, ie leta lahko vi
dimo, da je to kopališče najbolj 
obiskovano. Povprečno je ob ne
deljah tudi po 70—80 avtomobilu«-. 

Ti so postavljeni po travniku brez 
reda. Ali se ne bi dal urediti par
kirni prostor, saj bi tako bilo več 
prostora za ležišča in športne 
igre! Tudi je čudno, da ni nobeno 
gostinsko podjetje zainteresirano, 
da bi na kopališčih postavilo kio
ske, kjer bi prodajali hladne pi
jače. O finančnem uspehu pri to
likšnem številu kopalcev in ved
no več inozemcev ni potrebno go
voriti. 

KOPALCI IZ BRE2IC 

V soboto v C e r k l j a h 
Cerk l janska mlad ina je v 

soboto, 13. juni ja, p r i r ed i l a 
veseli večer. P rogram je na-
študirala sama i n obiskovalc i 
so b i l i z n j im zelo zadovolj
n i . Pr ireditev je b i l a v gasil
skem domu v Cerkl jah. P r i 
vabi la je vel iko l jud i . 

B r e ž i š k i u p o k o j e n c i 
na Gorjancih 

Društvo upokojencev v Bre
žicah je pr i red i lo pred krat
k i m izlet na Gorjance. Izlet
n i k i so k r en i l i na pot v zase
denem avtobusu i n se usta
v i l i v Novem mestu, k jer so 
si ogledali tovarno Novoteks. 
Ob tej priložnosti se brežiški 
upokojenci lepo zahvaljujejo 
za vso pozornost, k i j i m jo je 
izkazal tovariš Kova&č i n 
vodstvo tovarne. 

Iz Novega mesta so se po 
novi asfaltni cesti pel jal i n a 
Gorjance k D o m u V i n k a Pa-
dersiča. T a m so ime l i kos i lo , 
zatem pa se je razv i la prijet
na zabava. — N a povratku so 
se ustavi l i še p r i Badov incu 
i n v Šmarjeških Topl icah ter 
se zadovol jni v rn i l i domov. 
Vsem, k i so podpr l i ta izlet, 
se najlepše zahvaljujejo! 

R. K . 

Dober izid volitev 
v » K R K I « 

Delovni kolekt iv trgovske
ga podjetja Krka-Brežice se 
je p r i vol i tvah v de lavski svet 
dobro odrezal. Večina zapo
slenih se je v soboto, 13. ju 
ni ja , zbra la na volišču že ob 
6. u r i zjutraj. Do sedmih je 
vol i lo 99 volivcev od skupne
ga števila 121. Vol i tve so za
ključili ob 8.45. Letošnje vol i
tve v delavski svet sovpadajo 
z desetletnico ustanovitve 
podjetja. T a jubilej bodo sla
v i l i 1. ju l i ja . Ko lek t i v je štel 
takrat 16 članov, k i so tedaj 
še vs i predstavl jal i delavski 
svet. 

Nedeljske v o l i t v e 
v z a d r u ž n e s v e t e 

so dobro uspele 
V nedeljo, 14. juni ja , so vo

l i vc i kmet i jske zadruge Bre
žice izvo l i l i svoj zadružni 
svet. Zadruga i m a skupno 
1315 volivcev, od tega 211 čla

nov ko lekt iva i n 1104 kmete. 
V o l i l i so na 72 voliščih i n i z id 
je b i l zelo dober. K temu je 
prav gotovo pr ipomogla do
b r a organizacija predvo l i ln ih 
sestankov i n vel iko število vo
lišč. Udeležba na vol itvah je 
b i l a 95 :odstotna. Med 1059 
glasovnicami je bi lo neveljav
n i h samo 39. Predvo l i ln i se
stanki so b i l i v vseh vo l i ln ih 
enotah: v Mokr i cah , Dobovi , 
G lobokem, Brežicah, Artičah 
i n na Čatežu, v Cerkl jah, K r 
ški vasi i n Skopicah. Pred-
staivniki zadruge so na teh 
sestankih poročali o njenem 
delu, nakar se je skoraj po
vsod razvi la rasprava o bliž
n j i žetvi ter novi ob l i k i ko
operacije p r i vzrej i odojkov. 

Prijetno r a z v e d r i l o 
v K a p e l a h 

V nedeljo so nas p ion i r j i 
kapelske šole pri jetno prese
net i l i . V divorani gasilskega 
doma so nam pr ip rav i l i za 
zaključek šolskega leta igr i 
co »Bedak Pavlek« i n več dru
gih prizorčkov, ob kater ih so 
se številni starši res lepo raz
vedr i l i . B i l o je lepo vreme i n 
na po l ju vel iko nujnega de
la, a dvorana je b i la skoraj 
polna. Kaže, da naraščaja za 
dramsko skupino domačega 
prosvetnega društva ne bo 
zmanjkalo ! 

D. V . 

Malo k u p č i j 
na b r e ž i š k e m sejmu 

13. jun i ja je bi lo pripel ja
n i h na brežiški prašičji sejem 
le 470 živali, prodanih pa je 
bi lo 436. Nad t r i mesece sta
r i h prašičkov je bi lo tokrat 
20. Manjše so prodajal i po 
največ 510 d in k i logram, več
j i pa so šli v promet po naj
več 325 d in . 

Med zelenjem je prijetneje bivati S 
V obdobju, k o dobiva tur i 

zem vedno pomembnejše me
sto v gospodarstvu, je samo 
po sebi umevno, da morajo 
b i t i naši k r a j i bolj urejeni. To 
velja za vas in za mesto. V 
mest ih i n indust r i j sk ih k ra j ih 
je to še tol iko bolj potrebno, 
ker so park i , sprehajališča i n 
okrasn i nasadi namenjeni od
d ihu prebivalcev. 

T o je napot i lo tud i občin
sko skupščino Sevnica, da je 
na sej i ^2 . jun i ja sprejela od
lok o urejanju, vzdrževanju in 
varstvu zelenja na javnih po
vršinah. Javno zelenje v ob
čini služi predvsem rekreaci
ji prebivalstva i n estetski po 
dobi mesta, varuje i n ureja 
lokalno podnebje pred škod
l j i v im i k l i m a t s k i m i v p l i v i Po 
določbah od loka obsega jav
no zelenje parke, zelenice i n 
sprehajališča, parkovne, varo
valne i n rekreaci jske gozdove 
i n druge zelene površine v ob
močju mesta i n naseli j . Sem 
sodi zelenje ob cestah, ok l i ca 
M i rne i n Save, okrasn i nasadi 
ob Javnih zgradbah, zelenje ob 
spomenikh NOB in drugih 
spomenik ih , zelenice stano
vanjsk ih nasel i j , zelenje na 
športnih površinah, kopal i 
ščih, igriščih i td . 

S k r b za javno zelenje je za
upana kra jevn im skupnost im, 
turističnim in d r u g i m organi, 
zaci jam, M imajo za to uspo
sobljene ljudi. Urejajo ga v 
sk ladu z urbanističnim in re
gionalnim načrtom. Načrte za 
pomembnejše nasade potrjuje 
ob sodelovanju Investitorja ln 

Drugi nastop 
k n j i ž e v n i k o v v L o k i 

V nedeljo, 21. Junija, bodo 
književniki — prosvetni de
lavci 1» Celja: Franjo Ros, 
Rajnerjeva ln Ter čak Imeli v 
Loki dva nastopa. Eden Je 
namenjen oskrbovalcem v Do
mu počitka, drugI pa domriV-
nom. Tako so književniki 
ustregli želji Ločanov ln jih 
bodo znova obiskali. 

S. S * . 

projektanta svet za komunal 
ne zadeve. 

Gradbena podjetja i n posa
mezniki so dolžni med grad
njo zavarovati pred poškod
bami drevje i n grmovje, k i bo 
vključeno v javni nasad. Last
n i k i i n upravl javci nasadov 
morajo skrbet i za njihovo re
dno vzdrževanje: za nego i n 
obnovo okrasnega drevja, gr
movja i n cvetličnih nasadov, 
za vzdrževanje pot i . čiščenje 
i n čuvanje površin pred po
škodbami, skra tka za splošni 
nadzor. Sekanje in odstranje
vanje redkega, pokra j insko 
značilnega drevja Je brez do
voljenja komisi je prepoveda
no. 

z denarno kazni jo do 10.000 
dinarjev bodo kaznovana grad
bena podjetja in posamezniki , 
k i med gradnjo ne zavarujejo 
zaščitenega drevja i n grmovja 
oz. ne odstranijo odpadnega 
i n naveženega materiala, po
možnih naprav i n objektov. 
Kaznuje se tud i vsakdo, k i ne 
čuva plodne zemlje i n je ne 
odstrani pred začetkom grad
nje, te i vsak lastnik i n uprav
ljavec nasadov, če teh ne 

vzdržuje p r i m e m o . Za prekr
ške mladoletnikov so kazno
vani starši. 

Z a ureditev javn ih zelenih 
površin b) mora la občinska 
skupščina .nameniti potrebna 
finančna sTedstva. Za lepšo 
podob* kra ja pa so dolžne 
skrbet i tudi delovne organiza
cije i n prebiva lc i sami . K o n -

fekoija L i s ca ima okolje prav 
lepo urejeno, medtem ko je 
prostor ob spomeniku p r ed 
železniško postajo p rema lo 
negovan. Z dobro voljo i n 
sk u p n im delom pa b i se dalo 
ured i t i še marsikaj brez več
j i h stroškov. 

S E V N I Š K I 
V E S T N I K 

Kam so se odločili otroci 
iz Boštanja? 

Šolski okoliš boštanjske šo
le je zelo obsežen. N a šoli je 
letos osem razredov z 258 
učenci, učno obveznost pa 
konča v osmem razredu 22 
mlad ih l jud i . O d teh sta se 
dva nameni la nadaljevati štu
di j v g imnazi j i , dva n a učitelji
šču, ena v so l i za umetno 
obrt, osta l i pa bodo šli v uk 
v obrt a l i v domače tovarne. 

V novem šolskem letu Je 
pr i jav l jenih 40 otrok v p r v i 
razred, tako da bodo verjet
no mora l i odpret i dva razre

da. Potreboval i pa bodo še 
eno učiteljico, vendar jo bo 
težko dobi t i , saj še za te 
učitelje, k i že dalj časa uče 
v Boštanju, nd p r ime rn ih sta
novanj. Uprav i te l j ica Štefka 
Stempelj pa se v šolo voz i 
vsak dan iz Sevnice. K i j u b 
neugodnim delovnim oog j i sm 
prosvetni delavci na tej žoli 
pr idno pomagajo p i on i r sk i 
organizaci j i , k i z last i s svo
j i m pdoniskim i n m lad insk im 
pevsk im zborom žanje lepe 
uspehe. 

S . S k . 

0 preskrbi z mesom v Sevnici 
Refren o mesu ln cenah Je že nekaj časa naj

aktualnejša tema v naši preskrbi. Napovedano ali 
nenapovedano se pojavlja v raznih oblikah: najpo
gosteje v razgovorih čakajočih gospodinj v mesni
cah, na različnih sestankih, v časopisnih stolpcih 
ln pa seveda v kmetijskih organizacijah V Slo
veniji Je bilo več primerov, ko so bila posamezna 
področja občasno brez mesa. Odkupno cene živine 
so raslo na črno ln tako so tisti odkupov alci, ki so 
upoštevali administrativno najvišje določene cene, 
naenkrat občutili veliko pomanjkanje živine. Le 
malo mesarskih ln predelovalnih podjetij Je (po
štovalo dogovor, zato je razumljivo, da Je živino
rejec prodal živino najboljšemu ponudniku. Stare 
cene g« niso spodbujale k nadaljnji reji. 

V občini Sevnica mesa ni nikoli povsem 
zmanjkalo, vendar so potrošniki le občutili po
manjkanje. V sosednji novomeški občini so i * 
pred prvim majem prodajali meso po višjih ce
nah. Posledica tega je bila, da so podjetja 1« No
vega mesta • dražjim plačevanjem živine zaprla 
odkup obema kmetijskima zadrugama na južnem 
Območju občine Sevnica. Kmetijska zadruga Sev
nica m Kmetijska zadruga KrmelJ sta napravili 
predlog za prodajno ceno kilograma govedine po 
750 dinarjev. Za teletino sta predlagali ceno 800 
dinarjev aa kilogram, za svinino 800 ln ta slanino 
850 dinarjev. 

Občinski svet za gospodarstvo, blagovni pro
met ki turizam je o U m raspravlja] In predla-
gal te cene Zavodu ta cen« v Celju, vendar pa 

s predloženimi cenami ni soglašal. Skupno 
z gospodarsko zbornico Je predlagal novo cene, 
po katerih naj bi so govejo meso ločilo na prvo-
vrstno ln drugovrstno. Razen toga naj bi se go
vedina ne prodajala po enotni ceni na primer 
prsi, flam ln rebra po nižjih cenah, boljši pred
nji in zadnji deli pa po višjih cenah. 

Ta predlog sta obravnavala ln sprejela svet a* 
gospodarstvo in občinska skupščina, zato sezna
njamo bralce z novimi maloprodajnimi cenami a» 
govedino, ki veljajo od 13. Junija daljo. 

I. Izvozna kvaliteta: prsi. flnm ln rebra P ° 
800 dinarjev kilogram, zadnji In prednji deli • 
priklado po 840 dinarjov kilogram. — II. kvalite
ta: prsi, lam ln rebra po 550 dinarjev kilogram, 
prednji ln zadnji deli s priklado po 680 dinarjev 
kilogram. 

Meso prvovrstne kakovosti prodaja v Sevnici 
od 13. junija daljo mesnica KZ na Trgu svobo
de, drugovrstno meso pa mesnica KZ na Glavnem 
trgu. V Šentjanžu, Krmelju ln TržUču. kjer imajo 
•amo po eno mesnteo, bodo prodajali dva tedna 
meso prve kvalitete, vsak tretji teden pa meso 
drug« vrste. 

To j « aačama rešitev preskrbe z mesom, »» 
naj bi preprečila zmedo ln negotovost na trgu. 
resnična rešitev pa Je le v povečanju živinoreje-
C* pa ob tem zvišanju cen pomislimo na *** 
poslene, ki komaj aH pa sploh ne dosegajo f * j * 
JB.ODO dinarjev, potom j « ta porast con »»veda 
mnogo pramter. J . TEPPEV 



Stanovanjska zadruga 
v Kočevju 

V drugi polovici maja je bila v Kočevju usta
novljena stanovanjska zadruga, katere namen je 
gradnja stanovanj s sredstvi članov zadruge in druž
bene skupnosti. Občinski stanovanjski sklad da sta
novanjski zadrugi za vsako stanovanje milijon in 
pol dinarjev dolgoročnega kredita, ostalo pa mora 
član zadruge, ki namerava tako graditi stanovanje, 
zbrati sam (lastni prihranki, delo, material, kredit 
od gospodarske organizacije/ pri kateri je zaposlen 
itd.). Le tako bo namreč mogoče zgraditi čim več 
prepotrebnih stanovanj z manj družbenih sredstev. 

V okviru zadruge — je povedal inž. Tone Kna-
feljc — bodo gradili po enotnem zazidalnem načrtu 
in po enotnih tipih. Zadružna gradnja je predvidena 
na prostoru med Ljubljansko in Kolodvorsko cesto, 
gradili pa bodo dvojčke in vrstne hiše. 

Na prvi razpis se je prijavilo okrog 70 ljudi, ki 
bi radi tako prišli dn stanovanja, za začetek pa jih 
bo verjetno vsaj dvajset s potrebnimi sredstvi. Tudi 
nekatera podjetja so že sklenila podpreti tako grad
njo stanovanj z dajanjem kreditov svojim delavcem. 

Novo TD v Dolu ob Kolpi 
Petek, 12. junij, pomeni za 

Poljansko dolhio ob Kolpi v 
turističnem pogledu prelom
nico. Tedaj je bilo v Dolu 
ustanovljeno turistično dru
štvo. V Dolu, kjer se je počit
niški turizem že močno razvil, 
je društvo že dalj časa po
trebno. V lepem kraju ob 
Kolpi (kopanje, ribolov) so 
že štiri vikend hišice TD Ko
čevje, podjetja pa bodo lahko 

zgradila še več hišic za leto
vanje svojih članov. Novo 
društvo bo ob podpori doma
činov uredilo več privatnih 
sob, tako da bo Dol lahko 
kmalu sprejel lepo število go-
stov-ruristov. 

Ustanovitve TD Dol ob Kol
pi, katerega bo vodil Frido 
Veber, so se udeležili tudi 
predstavniki pododobra TD 
Črnomelj Iz Starega trga. 

NA KULTURO NE BI SMELI POZABLJATI! 
G o v o r i v a o k u l t u r i v K o 

čevju, o p o j a v i h , v z r o k i h i n 
rešitvah. V g a r d e r o b i Še-
škovega d o m a je sprošče
n o s t e k l a b eseda z M a t i j o 
G l a d o m , p r e d s e d n i k o m ko 
čevske S v o b o d e i n m a r l j i 
v i m • l u t k a r j e m . Včasih, 
p r a v i , s m o se z g o v a r j a l i n a 
s l abe m a t e r i a l n e pogo je , 
d a n i d e n a r j a i n p r o s t o r a . 
Seda j i m a m o čudovit d o m , 
dena r b i se d o b i l , n i p a 
l j u d i . . . P r o b l e m k u l t u r e 
j e to re j o s t a l enak, če ne 
hujši. 

M a t i j a G l a d je p r e d v s e m 
l u t k a r . Gledališču z a na j 
mlajše, k i j e našlo p r i m e 
r e n p r o s t o r v m a l i d vo ra 
n i v Šeškovem d o m u , se 
j e p o s v e t i l z v s e m s v o j i m 
z a n o s o m i n z n a n j e m . P l o d 
tega z a n o s a s t a dve pre 
m i e r i v tej se zon i , i g r i c i 
M e h z a s m e h i n P r i J e ž o 
n o v i h . S p r v o so d o m a n a 
s t o p i l i d e s e tk ra t t e r gosto
v a h v S t a r i c e r k v i , L i v o l d u 
i n v S t r u g a h , r e p r i z a d r u g e 
i g r i c e p a je b i l a m i n u l o 
nede l j o . I n k a r j e p r i t e m 
na jbo l j važno — i z r e d n o 
z a d o v o l j s t v o n e k a j s to 
o t r o k v m e s t u i n okoliških 
k r a j i h , saj mladež n j i m 
n a m e n j e n a p r i z a d e v a n j a 
v edno t o p l o p o z d r a v i . 

P r i o b e h i g r i c a h so so

d e l o v a l i t u d i učenci Šeško-
ve šole, o d k a t e r i h i m a j o 
n e k a t e r i v e l i k s m i s e l z a 
l u t k e . — R a z e n l u t k o v n e 
sekc i j e p r i kočevski Svo 
b o d i de lu j e t u d i l u t k o v n i 
krožek n a Bradičevi šoli. 
K a j b i ne b i l o m o r d a do
b r o i n p r a v združiti l u t k a r 
s k e s i le i n s s k u p n i m i moč
m i , z n a n j e m i n s r e d s t v i 
n u d i t i o t r o k o m č im več 
l u t k o v n i h p r e d s t a v ? 

M a t i j a G l a d j e v e l i k l j u 
b i t e l j l u t k ; z a svo j e m a l o 
gledališče s a m n a p r a v i vse 
l u t k e , čeprav j e to i z r e d n o 
težko i n zah t e vno de lo , z a 
to p a še n i k d a r n i d o b i l n i 
t i simbolične nag rade ( lut 
k a s tane v L j u b l j a n i 20 d o 
30 t isočakov! ) . D e l a z ve
s e l j e m i n p r e d a n o s t j o , d a 
mladeži n a p r a v i vesel je . 

V č e r a j : konferenca 
ZK v K o č e v j u 

Včeraj je bila v Kočevju 
predkongresna volilna konfe
renca komunistov. Referat se
kretarja Mira Heglerja je ob
ravnaval delo komunistov v 
obdobju predkongresne aktiv
nosti ter aktualne družbene 
in gospodarske probleme. O 
konferenci in njenih ugotovit
vah bomo obširneje poročali 
prihodnji teden. 

^Po t r ebova l i b i več de
n a r n e pomoči , « p r a v i , »lut
k o v n a s e k c i j a i n p e v s k i 
z b o r J a k o b G a l l u s . K a d a r 
p r o s i m z a denar , se m i 
z d i , d a g a p r o s i m zase, n e 
z a poživitev k u l t u r n e de
j a v n o s t i . K a r p a zadeva 
o s t a l o k u l t u r n o de javnos t , 
n . p r . d r a m s k o s ekc i j o , n i 
t i s a m ne v e m , z a k a j i n 
k a k o j e p o p o l n o m a z a m r l a . 
K j e so v z r o k i z a t o i n k d o 
b o t i s t i , k i j o b o oživil? 
Z a k a j n i s m o m o g l i s p r a 

v i t i n a o d e r Nušideve S u m 
l j i v e osebe i n s t e m poča
s t i t i 100-letnico r o j s t v a 
v e l i k e ga k o m e d i o g r a f a ? T o 
so vprašanja, n a k a t e r a n e 
m o r e m i n ne m o r e m n a j t i 
o dgovo ra . Kočev je se h i 
t r o r a z v i j a , i n d u s t r i a l i z i r a , 
t o d a n e s m e m o se prevef i 
z a p i r a t i v t o va rne . K u l t u 
r a je p o m e m b e n f a k t o r , n a 
k a t e r e g a v našem družbe
n e m r a z v o j u ne s m e m o 
n i k d a r pozabit i ! « 

F. G, 

PREDKONGRESNA KONFERENC^KOMUNISTOV^RIBNIŽKEjOBClNE 

Za večjo samoiniciativnost in proti varuštvu 
K a k o r vsa dosedanja pred

kongresna dejavnost komuni 
stov v ribniški občini je tud i 
nedeljska konferenca delega
tov osnovnih organizacij po
tekala v glavnem na relaci j i 
s tandard — proizvodnja. S 
tem v zvezi pa so obravnaval i 
še vse sprotne probleme, kot 
so odnosi med ekonomsk imi 
enotami ter odnosi znotraj 
samih kolektivov, odkrivanje 
napak i n izkoriščanje notra
n j ih rezerv, ekonomičnost i n 
rentabilnost poslovanja, raz
vitost oz i roma nerazvitost 
družbenih služb i td , skratka , 

S k u p n a seja v R i b n i c i 
Svet stanovanjske skupno

st i i n krajevni odbor Social i 
stične zveze R ibn i ca sta ime
la pred k r a t k i m skupno sejo, 
na kater i sta raspravl ja la o 
osnutku statuta krajevne 
skupnost i R ibn ica . K e r so bi
l i udeleženci seje seznanjeni 
s statutom, je b i l a razprava 
živahna. K osnutku so da l i 
nekaj spreminjevalnih pred
logov. 

Sk l en i l i so, da bodo čim
pre j sk l i can i zbor i občanov, 
na kater ih bodo razpravl ja l i 
i n sprejeli statut krajevne 
skupnost i i n i zvo l i l i nove čla
ne v svet skupnost i . 

Tud i v osta l ih k ra j ih r ib
niške občine so pr iprave za 
ustanovitev kra jevnih skup
nost i ter sprejem statutov ze
lo živahne. 

vise tisto, kar nas v sedanjem 
obdobju družbenega in gospo
darskega razvoja najbolj žuli. 
Posledice neskladja med rast
jo osebnega i n družbenega 
standarda ter z razvojem 
materialne baze se kaže
jo v sorazmerno majhni sta
novanjski gradnji , v zaostaja
nju osebnega i n družbenega 
standarda, v prob lemih druž
bene prehrane, v majhn ih 
možnostih za izobraževanje 
itd. M e d posledicami takega 
stamja so uravni lovske težnje 
p r i del itvi osebnih dohodkov 
ln iskanju dodatnih zasluž
kov, ka r spe', negativno vpl i 
va na zainteresiranost proiz
vajalcev za razvoj gospodar
ske organizacije. Nepravi lno 
je, da o problemih, k i so za 

l judi najbolj občutljivi, (to je 
standard, osebni dohodki ) 
največkrat odločajo v ozkem 
krogu TOoUlnih a l i v za to 
imenovani komis i j i . Druga 
slabost je v tem, da smo p r i 
nagrajevanju našli razne ob
like i n metode za merjenje 
učinka i n dela proizvajalca 
na delovnem mestu, ne pa tu
d i m e r i l za strokovne i n ad
ministrat ivne kadre. N a de
lavčev zaslužek vpl iva njego
va sk rb za proizvodnjo, 
zmanjševanje stroškov, renta-
bUnos;, medtem ko so stro

kovn i i n vodi ln i k a d r i nagra
jeni navadno na osnovi fiks
n ih postavk. K o so se komu
nist i vprašali, če imajo v ob
čini potrebne pogoje za h i 
trejši dvig standarda, so ugo
tovi l i , da j i h imajo, p r i tem 
pa so hkra t i poudar i l i , da je 
standard predvsem vprašanje 
čim boljšega izkoriščanja se
danj ih kapacitet i n čim bol j 
ekonomičnega vlaganja v pr i 
hodnje. 

P r i odnosih znotraj kolek
tivov so poudar i l i , da je sla
b ih odnosov večkrat k r i v pre
ve l ik formal izem. Poglejmo 
plane: napravijo j i h strokov
ne službe, sprejme de lavski 
svet, vse pa gre v prece'šnji 
me r i m i m o proizvajalcev. 
Nujno je, da v takih prime
r i h pr ihaja do nasproti j med 
t is t imi , k i planirajo, i n tisti
m i , k i plane uresničujejo! 

Skr i te notranje rezerve — 
le^teh n i malo — so doslej 
vse preveč i ska l i p r i neposre
dn ih proizvajalc ih, premalo 
pa skrbe l i za organizacijo de
la, boljše izkoriščanje delov
n ih sredstev, zmanjševanje 
pro izvodnih stroškov i t d . Tu
d i v odkr ivan ju napak so 
marsikje grešili, ker so nanje 
le opozarjal i , le redkokdaj 
pa so tudi po iska l i vzroke i n 
j i h odprav i l i . 

2e , v referatu sekretarja 
občinskega komi te ia Lo ' ze ta 
Petka je bi lo izrečenih nekaj 
pr ipomb na račun dela ob
činske uprave. Upravni organi 
mnoga s tvar i rešujejo preveč 
formalno, sodelovanje obča
nov p r i reševanju družbenih 
zadev n i vedno najboljše, pre
malo upoštevajo mnenja i n 
predloge zborov volivcev i td . 
In kar zadeva informiranost 
občanov: občane je treba in
formirat i o načrtih in name
rah, ne pa o sk !ep : h, kajt i le 
na t a način bo omogočeno 
resnično sodelovanje in sood
ločanje. 

Iz razprav je bi lo čutiti, 
da se mnogi komunist i oziro
m a osnovne organizaeje ne 
znajdejo v svojem delu, da 
niso pobudnik raznih progre

s ivnih akci j i n so še marsikje -
navajeni na odločanje i n 
usmerjanje »od zgoraj«, se 
pravi na varuštvo. Prav to 
pa je že zdavnaj preživela 
praksa, katere ostanke je tre
ba čimprej odpravit i . Zmanj
šati je treba vlogo xn vpliv 
projesionalnih kadrov in po
večati vlogo, vpliv in samo
iniciativnost posameznega ko-
munista-proizvajalca. 

Konferenca, k i se je je ude
ležilo nekaj nad 50 delegatov 
in članov komiteja, ni zavze
la pričakovane širine ta ostri
ne razprave, morda -udi zato 
ne, ker so komunis t i o teh 
problemih razpravl ja l i z do-
kajšnjo odločnostjo že na šte

v i l n i h prejšnjih razgovorih. 
Vo l i l n i konferenci ribniških 
komunistov so med drug im 
prisostvoval i tudi članica C K 
Z K S Dol fka Boštjančičeva ter 
člana okrajnega komite ja Na
ce Nagode i n France Debe
ljak, k i so aktivno posegli v 
razpravo in dal i vrsto korist-
n i l . pr ipomb za nadaljnje de
lo. Za delegata na VI I I . kon
gresu Z K J so na konferenci 
i zvo l i l i Toneta Plosa, delavca 
iz loške Kovinoplast ike i n po
slanca v republiškem gospo
darskem zboru za občini R ib
nica in Cerknica. Delegat 
Plos bo zastopal na kongresu 
občini R ibn ica i n Cerknica. 

F R A N C E G R I V E C 

UESETO 

Krajevne skupnosti oživljajo 
Krajevne organizacije Socialistične zveze v ribni

ški občini so te dni ali pa bodo v kratkem raz
pravljale o osnutkih statutov krajevnih skupnosti. 
Drugi osnutek statuta KS Ribnica bo v prihodnjih 
dneh v javni razpravi, prav tako v Loškem potoku. 

Doslej so dobili člani KO SZDL in bivših krajev
nih odborov dober vpogled v organizacijo, naloge in 
način financiranja skupnosti, vse seveda v pogojih 
Posamezne krajevne skupnosti. Prvi stiki z osnutki 
»1 K W W> J« pripravila posebna komisija, 8 « 
poKazali, da bodo občani v krajevnih skupnostih 
lažje reševali »tevllne naloge. Z letnim in perspek
tivnim programom bodo svoje potrebe lahko z več-
j j n uspehom predložili občinski skupščini, obenem 
pa bo letni program bolj konkretno zadolžil občane 
za opravljanje določenih nalog. Poleg programa, ki 
bo sestavni del družbenega plana občine, pa bodo 
morale KS sestavljati se podrobnejše programe o 
Pravicah in dolžnostih občanov do nekaterih skup
nih objektov in naprav, npr. vodovodov, poti, druž
benih domov. 

Ko bo osnutek - statuta v posamezni skupnosti 
Pripravljen, bo odbor Socialistične zveze poskrbel, da 
K* bo dobilo razmnoženega čim več ljudi, da bi ga 
lahko kar najbolj« proučili na zboru volivcev. 

Te dni v Kočevju 
Turistično društvo Kočevje je v 

petek popoldne odprlo na avto
busni postaji turistično tnforma-
oijsko pisarno. Doslej slabo izko 
riščenl kiosk so preuredil i v lično 
pisarno, v kateri bo prizadevni 
kočevski turistični delavec K a r t i 
Rigler dajal turistom vsestranske 
informacije, razen U ga pa t odo 
lahko dobi l i različne ribniške i n 
kočevske spominke, prospck'e, 
razglednice i n kar je še podobne
ga. Z oziram na vedno večji tur i
stični promet i n pomen Kočevske 
je b i l a taka pisarna že nujno po
trebna. Mogoče b i veljalo v pr i 
hodnje odpreti tu še menjalnico, 
k i je sedaj v banki . 

Hkrat i je v malem kiosku na 
avtobusni postaji odprlo gostin
sko podjetje Hote l Vug'ed tudi 
bife, k i bo koristno služIl tur i

stom, domačinom ln avtobusnim 
potnikom. 

Nedavno so se pred hotelom T 
Kočevju, pred kavarno, restavra
cijo Metko, gostilno Rog in dru
god pojavile vrtne mize, zadnji 
znanlloi poletja ln nove turistična 
sezone. Začetek kopalne sezona 
napovedujejo tudi novi modeli ko
palnih oblek v izložbah kočevskih 
trgovin. 

Pot proti Gaju v Kočevju je za
prta za ves promet. Namenjena Ja 
le obiskovalcem Gaja, ki se mora
jo tja potruditi peš. Ker Je tu 
tudi otroško igrišče, ogrožajo ko
lesarji, motoristi, avtomobilisll 
malčke pni igri. Kljub temu la 
malokdo upošteva prometni znak 
na začetku poti, ki prepoveduje 
vsako vožnjo. Pomagale bi kvečje
mu izdatne kazni. 

Srečanje šol Fara - Pišece 
V zgodnjem poletnem ju t ru 

s i n j se oko l i pete ure zb i ra l i 
pred šolo v F a r i učenci V I . 
razreda i n učitelji. Odprav
l ja l i smo se na izlet. Šolski 
avtobus nas je odpeljal pro
t i Novemu mestu i n > Breži
cam. V Pišecah so nas pr i 
čakovale pionirske ekipe, s 
kater imi smo se pomer i l i v 

KOČEVSKE 
NOVICE 

malem rokometu. Gledalcev 
i n navijačev n i manjikalio. 
Pišečka moška ek ipa je b i la 

mnogo boljša od naše, zato 
je tud i zmagala z rezultatom 
16:6. Dekl ice i z Fare pa so 
pokazale lepo i n solidno igro 
ter so premagale ekipo iz P i 
sec , z rezultatom 2:0. 

Pisečaini sp nas pri jazno po
gostil i i n -nam razkazal i šol
sko poslopje, k jer smo naj
bolj občudovali njihovo lepo 
urejeno mlečno kuhin jo i n 
zaloge sadnih sokov. 

Srečali smo dobre tovariše, 
s ka t e r im i se še želimo se
stati. Vods tvu šole se lepo 
zahvaljujemo za gostoljubje 
i n vabimo mladino iz Pisec, 
naj nas čimprej ob l i ce ter s i 
ogleda lepote naše Ko lpske 
dol ine. Mar i ja V o l i 

VODNA SKUPNOST z a v o d n o 

preskrbo K o č e v j a in Ribnice 

v K o č e v j u 
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z običajnim dnevnim redom. Pros imo izvoljene 

delegate, da se občnega zbora zagotovo udeleže. 

Brez programiranja seveda ne gre 

• Letos bodo začeli v Beo
gradu graditi veliko kemično 
tovarno za proizvodnjo baz'č-
nlh kemičnih surovin. Ta ke-
mlčno-lndustrilskt kombinat bo 
sodil v vrsto doseliti največjih 
komičnih tovarn v JuKoslavlJl. 

• Po podatkih pokrajinskega 
Fokretarlata za trgovino le zna
šal v januarju Ir.voz blnRi lz 
kosovsko.metohl Bite pnkrajlre 
1121 mlU.'onov dlnnncv. kar je 
za 23,» odstotka več kot v Istem 
mesecu preteklega leta. 

Posebne skupine udeležen
cev občinske uprave i n druž-
beno-politionih delavcev v 
R ibn i c i analizirajo dosedanje 
uspehe i n naloge za izboljša
nje dela občinske uprave. 
Predvsem bodo kritično oce
n i l i odnose uprave do obča
nov, sistem samoupravljanja, 
in formiranja i n delitve do-

Matični urad 
Ribnica na Dolenjskem 
Maja »o rodile: Gabrijela Ceša-

rek iz Ribnice — Jasno. Marija 
Marolt lz Ribnice — Aido, Marija 
Arko iz Kota — Franca. 

Poročili so se: Alojz Cešarek, 
gozdar lz Ribnice, ln Alojzija Ži
žek, trgovska pomočnica iz Buko
vice; Jakob Oralem. pomožni mi
zar iz Otavlc, in Jožica Skedelf, 
gospodlntska pomočnica Iz Ribni
ce; Radomll Relhard. skladiščni 
delavec, in Tončka Gradišar, go-
spod'nla. oba lz Ribnice; Anten 
Adamič, mizarski pomočnik lz Za-
dolja, In Terezija Kutnjak, delav
ka iz Bukovice. 

Umrli so: Terezlla PugelJ, učite
ljica lz Ribnice, 56 let; Ana Kos, 
gospodinja us SuSJa. A3 let, ln An
gela Petek, gospodinja lz Gorice 
rasi, M lat. 

hodka v občinski uprav i , njen 
strokovni sestav i td . O tem, 
kako b i zboljšali delo občin
ske uprave za skupščino i n 
svete skupščine, so se pogo
varjal i na posebnem sestanku 
predsednikov svetov. 

Predvsem so ugotovil i , da 
večina svetov n ima delovnega 
programa. Sestajajo se navad
no pred sejo skupščine, da b i 
pr iprav i l i • za njeno zasedanje 
potrebno gradivo, predloge 
odlokov ipd. Pomanjkanje 
programov dela svetov pa je 
prav gotovo eden glavnih 
vzrokov za prepočasno, ne
redno izvajanje sklepov zbo
rov volivcev, ker noben svet 
o n j ih načrtno ne razpravl ja. 

Predsednik i svetov so tud i 
ugotovi l i , da delovne organi
zacije ne sledijo priporočilom 
svetov i n drug 'h organov ob
činske skupščine dn zelo ne
redno i n površno odgovarjajo 
na njihove zahteve. Seveda 
tak odnos de lovnih organiza
cij slabo vpliva na učinkovi

tost dela teh družbenih samo
upravnih organov. 

Nekater i sveta so doslej ob
ravnavali nekatere naloge ne
povezano, zato so se podobni 
al i ist i prob lemi pojavljali n a 
dnevnih redih sestankov več
krat zapovrstjo. P r i tem m i 
sl imo na sodelovanje med po
s a m e z n i m sveti skupščine, 
kar postaivlja v ospredje že 
občinski statut. Tako ne mo
re razpravl jati npr. o mladin
skem prestopništvu le svet za 
notranje zadeve, pač pa tud i 
drugi (svet za kul turo i n te
lesno vzgojo, svet za šolstvo, 
za socialno varstvo itd.) . 

Uspešnega deta sveta s4 
ne moremo predstavl jat i 
brez strokovne usposobljeno
st i predsednika, njegove druž
bene razgledanosti i n zavzeto
sti . Temu bo treba v pr ihod
nje posvetiti več skrb i , prav 
tako pa bo treba v skupščini 
nenehno Iskati nove obl ike z a 
formiranje pravega l i k a od
bornik*, Člana »veta 1W, 
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Vojak mi je z roko pomignil, naj sedem, sam pa 
se je usedel na posteljo. Usedel se je počasi in z vso 
svojo težo, postelja je zaškripala, vojak pa je raz-
krečil noge m se naslonil na steno. In ne da bi od
maknil oči od mene, je iz žepa potegnil nekakšno 
ploščico, jo razvil, vtaknil v usta in pričel žvečiti. 

čas je potekal Vojak me ni izpustil iz oči in nje-

tov pogled ml je postal zoprn. Obrnil sem glavo in 
e zagledal v okno. Sipe so bile iz motnega stekla 

in nič nisem mogel videti. Nato sem pogledal peč. 
V sobi je stal radiator, toda centralna kurjava je 
bila očitno pokvarjena. Peč je bila zakurjena in v 
sobi je bilo kar vroče. 

Tako je pretekla kakšna dobra ura. Potem je v 
sobo kakor burja planil živahen in gibčen oficir, se
del za mizo in me pričel zasliševati Povedal sem 
vse, kar sem vedel. 

Potlej so me vlačili iz zapora v zapor. V zaporih 
ee mi ni godilo slabo. Hrano sem imel dobro in mo
je krize so docela ponehale. Vendar mi je bilo dolg
čas in želel sem si, da bi bilo čimprej vsega konec. 
Spočetka me je zelo skrbelo zastran Elsie in otrok, 
fn zelo se mi je srce olajšalo, ko sem naposled zve
del, da jih Američani niso — kakor sem pričakoval — 
Vtaknili v koncentracijsko taborišče. Nasprotno, El-
gie mi je večkrat pisala in tudi jaz sem ji smel pi
sati. 

Včasih sem premišljal o svojem preteklem živ
ljenju. Čudno, samo moja otroška leta so se mi zde
la resnična. Vsega tistega, kar se je dogajalo kasneje, 
sem se spominjal sicer sila natanko, toda ta spomin 
Je bil podoben spominu na film, ki nas pretrese. Vi
del sem celo sam sebe, kako sem igral in govoril v 
tem filmu, vendar pa nisem imel občutka, da se je 
vse tisto pripetilo meni. 

Svojo izpoved sem moral ponoviti kot obremenil
na priča na procesu v Nurnbergu. Tam sem na za
tožni klopi prvič videl nekatere visoke osebnosti iz 

Jtranke, ki sem jih dotlej poznal samo po fotografi-
ah v časopisju. 

V celici v Nurnbergu sem imel več obiskov. Pred-

isem je bil zanimiv obisk nekega ameriškega pod-
olkovndka. Bil je visok in rožnato rdečega obraza 
porcelanasto svetlimi očmi in z belimi lasmi. Hotel 

e vedeti, kaj menim o nekem članku, ki so ga na 
isali o meni v nekem ameriškem časopisu in mi 
a je prevedel. V članku je bilo rečeno, da sem bil 
rojen s stoletjem ter da sem postal pravi simbol 
sega tistega, kar je pol stoletja nemške zgodovine 

prineslo med človeštvo nasilnega in fanatičnega...« 
Dodal sem: 
».. . in nesrečnega, Herr Oberst.« 
Brž mi je segel v besedo: 
»Ne imenujte me Herr Oberst!« 
Nekaj časa me je molče opazoval, potem pa je s 

poudarkom na vi vprašal: 
»Kaj pa vi, ali ste bili nesrečni?« 
Rekel sem: 
»Da. In to precej.« 
Z resnobnim glasom je rekel: 
»Toda to ni opravičilo.« 
»Ne potrebujem nikakega opravičila. Ubogal sem.« 
Skimal Je z glavo ter rekel z resnim in utrujenim 

obrazom: 
»Kako ste mogli zaiti v vse to? Imate kakšno ra

zlago?« 
Pomislil sem in rekel: 
»Izbrali so me zaradi mojega talenta za organi

ziranje.« 
Globoko se je zazrl vame, oči Je imel kakor lutka. 

Stresel Je z glavo in rekel: 
»Niste razumeli mojega vprašanja.« 
In takoj nato je nadaljeval: 
»Ali ste še vedno tako prepričani, da Je bilo po

trebno uničevati Žide?« 
»Ne, o tem nisem več tako prepričan.« 
»Zakaj ne?« 

! »Ker je Himmler napravil samomor.« 
Začudeno me je pogledal in povzel sem: 
»Njegov samomor dokazuje, da ni bil pravi šef. 

In če ni bil pravi šef, mi je prav lahko lagal, ko je 
govoril, kako potrebno da je uničevanje Židov.« 

Rekel Je: 
»Se pravi, da jih ne bi več uničevali, četudi bi 

Imeli za to vse možnosti?« 
A brž sem nadaljeval: 

) »Ce bi dobil povelje, bi jih uničeval.« 
Precej časa me je opazoval, njegov rožnato rdeči 

obraz Je postal škrlaten in z zgražanjem je rekel: 
»Saj bi ravnali proti svoji vesti!« 
StopU sem v pozor, pogledal naravnost predse 

ln rekel: 
»Oprostite, mislim, da ne razumete mojega sta

lišča. Moja dolžnost ni, ukvarjati se s tistim, kar mi
slim. Moja dolžnost je ubogati.« 

»Vendar pa ne takih strahovitih zapovedi!« Je 
vzkliknil. »Le kako ste mogli? To Je vendar pošast
no . . . Vsi tisti otroci, ženske... Mar se ni prav nič 
zganilo v vas?« 

In naveličano sem rekel: 
»Naprej in naprej ml zastavljajo to vprašanje.« 
»In kaj ponavadi odgovorite ?« 
»To Je težko razložiti... Spočetka sem imel ne

kakšen mučen občutek. Sčasoma pa sem do kraja oto
pel. Mislim, da Je bilo prav tako: drugače ne bi mo-

!

el opravljati svoje naloge. Razumite, na Žide sem 
letlal kot na pojem neke skupnosti, nikoli Jih nJ
em gledal kot ljudi. Skoncentriral sem se na tehnič-
10 plat svoje naloge.« 

Prvič umazane roke 
od takega de la . . . 

Splošni napredek tehnike zahteva vedno več 
tehnično izobraženih ljudi, zato je tudi v učnem 
načrtu reformirane gimnazije predvidena novost: 
vsak dijak mora v II. in III. razredu gimnazije za 
14 dni postati delavec. Letos so bili dijaki novome
ške gimnazije prvič na takem delu. Na obisku v 
tovarnah in pri ravnateljici gimnazije smo zvedeli, 
kako to delo poteka in kakšno korist od njega pri
ča k ii jemo. 

— Ze lani je naša gimnazi-
z i ja začela uvajati re formiran 
pouk, kamor sodi tud i teh
nična vzgoja i n proizvodna 
praksa. To je tud i eden iz
med pogojev za veri f ikaci jo 
gimnazije, zato smo se te no
vosti l o t i l i z največjo pozor
nostjo. Organiz irat i talko de

lo brez izkušenj i n brez za
gotovila, da nam bodo v pod
jet j ih pomagal i , p a b i b i lo 
težavno. 

Sk l i ca l i smo posvetovanje, 
na katerega smo povabi l i za
s t o p n i k i vseh podjeti j i z 
novomeške občine; odzvalo 
se j i h je 28. Tedaj smo se 
zmeni l i , da bodo podjetja di
j akom prv ih razredov poma
gala p r i organizaci j i tehnič
nega pouka s svo j imi stro
kovnjaki . 2e lan i smo ime l i 
predavanja i z tekstilne stro
ke, elektrotehnične, gradbene 
in strojne stroke. K e r 
gimnazi ja n i m a delavnice 
ct čeprav b i jo nujno potre
bovala, je priskočila na po
moč šola za učence v gospo
darstvu i n nud i l a našim d i 
jakom svoje delovne prosto
re. 

P o učnem načrtu reformi
rane šole morajo d i jak i I I . 
l n I I I . letnikov oprav i t i 96 
u r a l i 12 dn i proizvodne 
prakse. T u d i p r i tem so de
lovn i ko lekt i v i pokazal i naj

lepše razumevanje i n so vsi 
di jaki dob i l i mesta v raznih 
gospodarskih organizacijah. 
K e r pa p r i delu v tovarnah 
le obstaja nevarnost, da b i 
se kdo poškodoval, je šola 
vse di jake zavarovala p r i 
medobčinski zavarovalnici . 
Z zastopnik i podjeti j , k i so 
sprejela naše dijake, smo se 
domeni l i , da bodo morebit
ne nagrade d i jakom nakazal i 
na poseben tekoči račun, i z 
katerega bodo črpali d i jak i 
sredstva za ekskurzi je v pr i 
hodnjem letu, za katere tako 
vedno manjka denarja. 

Men im, da je proizvodna 
praksa zelo kor is tna stvar: 
di jak se nauči cenit i fizično 
delo, spoznava delo v proiz
vodnj i , življenje v ko lekt iv ih , 
n j i h ekonomsko i n komerci
alno problematiko, delavsko 
i n družbeno upravljanje ter 
nagrajevanje po delu. Po
membno pa je tud i zbl i 
ževanje delavske i n d i 
jaške t mladine, k i se 
ob tej priložnosti poglablja. 
Letos smo prvič posla l i di
jake na delo i n upam, da 

bomo izkušnje lahko s pr i 
dom uporab i l i p r i organizi
ranju proizvodne prakse v 
pr ihodnj ih let ih. 

Tako nam je povedala rav
natel j ica novomeške gimna
zije tov. P a l m i r a Kasesn ik . 

V ISKRI, v IMV in v KRKI 
so z dijaki zadovoljni 
Mar jan Vrabec, sekretar 

novomeške »Iskre«; — Šol

ska reforma je uzakonjena, 
zakonodajalec pa n i predvi
deval tega, da so podjetja 
dolžna vzeti dijake na prak

so, zato verjamem, da imajo 
šole p r i tem težave. V No
vem mestu smo to lepo spo
razumno ured i l i , verjetno pa 
povsod n i tako. Imamo več 
dijakov na proizvodni p raks i 
i n j i h lahko samo pohval imo. 
M o r d a so premalo radoved
n i , verjetno pa zato, ker se 
niso še povsem znašli v no
vem okol ju. Dela l i bodo na 
več delovnih mestih, da bo
do dodobra spoznal i naše de
lovno vzdušje. 

Dobovškov Manček: — Ne 
morem vam dati roke, so 
umazane od dela — je dejal, 
ko ga je mojster pok l i ca l v 
pisarno. — Sestavl jam suhe 
usmernike. 2e p rv i dan sem 
delal i n m i je všeč. To no
vost sem z veseljem sprejel, 
saj se bom marsičesa naučil, 
razen tega bo čas 'do konca 
šolskega leta prej m i n i l . . . 

V I M V smo zvedeli: — 
Vesel i smo, da j i m lahko po
magamo, vendar n imamo 
ugodnih pogojev za proizvod
no prakso. Di jake moramo 
vključevati v taka dela, k i 
niso vezana na učinek, pa
z i t i moramo, da se ne poško
dujejo. Za zdaj delajo p r i 
montaži avtomobilov i n smo 
j i h dal i delavcem za asisten
te. T u so šele nekaj dni , za-, 
to ocene o nj ihovem delu še 
ne b i mogl i dati . 

Slavko Šeruga je doma s 
Sel p r i Ratežu i n obiskuje 
I I . razred gimnazije. Njegov 
oče je že več let uslužbenec 
v I M V , zato se je tud i sam 
odločil za delo v tej tovarni . 
— Pomagam mont i ra t i luči 
v avtomobi l ih . Zanimivo de
lo! Delovodja m i je vse raz
kazal i n m i je ka r žal, da 
bom šel na drugo delovno 
mesto. V I M V so dobr i fant
je i n se lepo razumemo. Tež
ko smo se pr i vad i l i edinole 
na delovni čas. Sprva se ka
zalc i na u r i kar niso hotel i 
pomakni t i p ro t i dvem . . . 

»Krka« — magistra Povše-
ta : — V našem ampulnem 
oddelku imamo več di jakin j 
i n se glede n j ih n i m a m kaj 
pritožiti. Vsaj za zdaj ne! De
lo j i m gre kar dobro od rok 
i n smo j ih rad i vzel i , saj 
imamo v b i t k i za plan dela 
čaz glavo. 

Mo jca Modlc , Vesna Kocu
van in Ma jda Hcn igman 
60 bi le v be l ih hal jah i n z 
r u t a m i na glavah kot pravo 
delavke. Roke, vajene naliv
nega peresa, t r ikotn ikov l n 
sestala, so se urno sukale 
med steklenlno. Mo j ca nam 
je povedala takole: 

— D a l i so nam najboljše 
delo v tovarni , vendar se 
težko privajamo na osemur-
no delo. M o r a m pa reči, da 
sem ob pr ihodu domov manj 
utrujena kot takrat, k o p r i 
dem lz šole. V s i so z nami 
zelo pr i jazn i l n nam ne za
meri jo , četudi kaj napak na
redimo. Doslej smo pakira le 
l n prale ampule, pa tudi re
zale i n brisale smo J ih že, — 
Je ponosno dejala. 

Led Je prebit ! Di jaška 
mlad ina , k i je doslej le bol j 
na zunaj pozna l * tovarne, bo 

znala drugače ceniti de*0-
Letos, ko je to delo se no
vost, Je morda malce teško, 
prihodnjim generacijam P * 
ne bo več tuje ln ga bodf 
sprejele kot nekaj samou
mevnega. ^ 

V »Iskri« dela Manček 
Dobovšek in je nadvse 
zadovoljen s svojim pr
vim stikom z industrijsko 

proizvodnjo 

Delavka z ruto je gimna
zijka Mojca Modic 

Slavko Seruga montira luči na avtomobilih IMV in 
kakor njegov oče se bo tudi on odločil za delo v 

domači tovarni avtomobilov 

Palma Kasesnik, ravnate
ljica novomeške gimnazi-
ie: »Podjetja so nam zelo 

pomagala!« 
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70. Kasneje so f^ t i l i kovinske plošče tudi na poškodovani 
del vesoljske K***- Storili bi to že prej, a so jim plošče 
pobegnile v v « * 6 — Ko je bila vesoljska postaja dograjena, 
so se vsi, ki sodelovali pri gradnji in jih sedaj niso več 
potrebovali, V& "» Zemljo. — Dub se je vnovič navadil živ
ljenja na Zenslfvj6 bi hotel, bi lahko postal kapitan vesolj
ske ladje, ki potnike s celine na celino, torej takšne 
rakete, s katen* kot deček sam potovaL 

71. Vendar se je Dub odločil drugače. Prijavil se je za grad
njo vesoljskega zrcala. Dela se bodo začela čez tri mesece. Do 
takrat bo Dub na dopustu in seveda tudi tokrat na morju. — 
Svoje stanovanje, zgrajeno kot krogla iz plastičnega materiala 
in stekla, je dal prepeljati na morsko obalo. Takšnih okroglih 
hiš Je vedno več. Tovarni Je treba samo sporočiti, koliko sob 
želiš, kakšne naprave in kakšno pohištvo, pa zaželjeno kar 
pošljejo na označeni naslov. 

72. Hiša ima neke vrste noge in jo je moč postaviti kjerkoli: 
v gozdu, ob morju ali kar v mestu, na kraju, določenem za 
»parkiranje« takšne vrste hiš. Ko se naveličajo življenja v 
enem kraju, prenese posebni helikopter hišo na drugi koneo. 
Tako lahko človek šest dni stanuje v Zagrebu, v soboto pa 
se skupaj s hišo preseli na morje. V ponedeljek se s hišo vred 
zopet vrne. Helikopterji opravljajo prevoz hitro in ne pre
drago. 

Čateške toplice: odločno naprej! 
V e l i k e turistične m o ž n o s ^ o d i neposredne b l i ž i n e Zagreba - Novo k o p a l i š č e l a h k o 
sprejme do tisoč kopalce* - Termalne vode je d o v o l j z a r a z v o j turizma in v r t n a r s t v a -
Izjavi N i k a B e l c p a v i o v i č « 1 " Petra š p r a j c a z a bralce DOLENJSKEGA LISTA - Ne odnehati 

r#°l poti, to bi b i l a n e p o p r a v l j i v a š k o d a ! 
To kopališče sodi v 

sklop načrtov za nadaljnjo 
razširitev zdraviliških ob
jektov, ki jih nameravajo 
še zgraditi. Novi kopalni 
bazen je namenjen nepla
valcem. Dolg je 33 metrov, 
širok 18 metrov, v globino 
pa meri 120 do 140 centi
metrov. Kopališče lahko 
sprejme tisoč kopalcev. 
Ob njem je tudi miniatur
ni bazen za najmlajše. Ko
pališče ima lepo urejene 
kabine, garderobo ta bife. 

Bazen so poskusno na
polnili teden dni pred 
otvoritvijo in tako se je že 
prejšnjo nedeljo zvrstilo v 
njem nekaj nad 800 kopal
cev. To dokazuje, kako ze
lo je bil bazen potreben in 
kako priljubljen kraj za 
oddih so Toplice. Gradnja 
je veljala blizu 50 milijo
nov dinarjev. V programu 
je še nov hotelski objekt s 
hidro terapij o. Zdravilišče 
bo kmalu dobilo moderno 
podobo, in če bo šlo vse 
po sreči, bo že prihodnje 
leto lahko sprejelo večje 
število novih gostov. Po
udarek je torej na zdra
viliškem turizmu. Njegov 
nadaljnji razvoj pogojuje 

prefsem modernizacija in 
po^Je zmogljivosti ter 
j^sanje vseh uslug. Pre-
ur»**v oz. nova gradnja 
zaf?}i* gostom v bodo
če i»«i udobje, ki so ga 
do^ a J zaradi zastarelo-
gjj »raviliških objektov 
v S i P vrsti pogrešali. Pri-
vab** ko marsikoga, ki se 
ie P s !ej ustavil tam le 
nerede. Vrtalci Geolo
ške? zavoda iz Ljubljane 
so f̂'obini 330 metrov na
let* nov, močan vre-
lecfj priteka na dan s 
prit̂ orn dveh atmosfer, 
cnr* torej ne bodo več 
poiMe. Temoeratura vo
de i ? 6 do 58"stopinj Cel-
zjji i termalno vodo ogre-
v 8 Pujska zadruga Bre
zje*tudi svoj rastlinjak 
tik* kopališču. Strah, da 
bo Pnnalne vode zmanj-
kjlft J e torej odveč. Seda
nj« količina zagotavlja 

razvoj zdraviliškega 
tuli^ in vrtnarstva. 

O^a Brežice je z iz-
grJ^o letnega kopališča 
v CFSkih Toplicah napra
vil* p r v i odločnejši korak 
V J*0!! turistični karieri. 
jjgPJnja gradnja se je 
jgF*- Podražitve nekoliko 
gat^a. Investicijska 
vs^ 8 6 je namreč pove
ć i n e k a J v e č k o t 50 
^»nov dinarjev, sred-
gtv» p a se niso zagotovlje-
j j t . 

Niko Belopavlo-
vtft"f .vprašanje v zvezi 
5 $ a v i l . da podraži-
f.miik s t T i A & ovirati na-
d#™ načrtov. Obstati 
B i ^MMt l bi pomenilo 

veliko gospodarsko škodo. 
Če je do sedaj uspelo za
gotoviti 500 milijonov, po
tem nadaljnjih 50 milijo
nov ne bi smelo predstav
ljati ovire za dokončno iz
gradnjo. Zdaj še toliko 
manj, ko je bil odkrit nov 
vrelec. Investicija je po 
mnenju tovariša Belopa-
vloviča utemeljena že zara
di tega, ker je pred vrati 
Zagreba, od koder bo pri
liv stalnih gostov največji. 
Tovariš • Belopavlovič je 
razen tega povedal, da se 
za to termalno zdravilišče 
zanimajo tudi tujci, pred
vsem Švedi, Danci in Av
strijci ter posamezne nem
ške agencije za zdraviliški 
turizem. 

Predsednik okrajne skup
ščine Celje Peter Sprajc je 
prav tako menil, da je z 
gradnjo treba nadaljevati. 
Zamisel za razvoj zdravili
šča ima po njegovem mne
nju bodočnost zlasti zaradi 
bližine Zagreba in je žal že 
nekoliko zamujena. Dejal 
je, da je Posavju, ki nima 
industrije, pri teh načrtih 
treba pomagati. Prepričan 
je, da bosta novo kopali
šče in bodoči hotelski ob
jekt čez dve tri leta že 
premajhna. Skoda, da Bre-
žičani niso že prej mislili 
na to gradnjo. Tovariš 
Sprajc je pohvalil veliko 
prizadevnost lokalnih čini-
teljev, ki so uspeli z raz
meroma majhnimi sredstvi 
toliko narediti. 

Uspehi pri izgradnji Ča-
teških Toplic so v marsi
čem res rezultat skupnih 

naporov, zato se je tudi 
predsednik zdraviliškega 
sveta tov. Hribernik na so
botni svečanosti lepo za
hvalil vsem posameznikom 
in delovnim organizacijam, 
ki so kakorkoli pomagali 
pri tej investiciji. Posebno 
zahvalo je izrekel občinski 
skupščini Brežice, kmetij
ski zadrugi Brežice, pro
jektantom Investicijskega 
biroja iz Trbovelj in SGP 
Pionir, Novo mesto. 

Jožica Teppev 

NABIRAJTE 
ZDRAVILNA 

Z E L I Š Č A ! 
Cvet: urnike ranjaka, bele de

teljice, rdeče deteljice, bezga, lip«. 
List: ozkollstnega trpotca, smar-

nl'.i. gozdno Jagode, Jetmlka, me
lise, borovnice. 

Ratitllno: krvavega mlečka, njiv
ske mačehe, navadne r&mSele, 
grenke rmnšele, pelina, melise, 
vodne krese, tenlklja, hrtbske rese. 

Korrnlnr: goadnega korena, srč
no moći, repinca, kompave — bo
deče note, trobentlc, medvedovih 
tac, velikega dlvjoga Janeza, ma
lega divjega Janeza, male norice, 
male bel ad one, rumenoga regrata, 
sladkih koreninic. 

Srmc: Jesenskega podleeka. 
lubje: bregovito, česmlnovlh pa

lic, cesmlnovlh korenin, luhlike. 
Odkupujemo Je razno druge rasi' 

lino. Vsa pojasnila dobile v poslo
valnici OOSAD v Novem mestu. 

Priporočamo nabiranje li-.ii Smer
nice. Smanili« se lahko do trlč«-
irtlne oauU na soncu, dokončno 

S i vsencl. Pri s u š e n j u mora 
rinil naravno barvo. 

*°boto odprli plavalni bazen v Cateških Toplicah (Foto: Niko PaitUč) 

R i b n i š k i f e s t i v a l : 
letos četrtič 

Ribniški ku l tu rn i festival — 
letos bo že četrti — vedno 
bolj prerašča ribniške okvire 
i n postaja svojevrstna turis
tična atrakci ja tega dela Do
lenjske. Vsako leto v festival
sk ih dneh — tokrat bo od 23. 
avgusta do 12. septembra — 
obišče R ibn ico vel iko število 
l jud i , d'a o gostujočih ansam
b l ih n i t i ne govorimo. Fest i 
val je z nekater imi gledališki
m i hišami navezal že trdne 
stike; že tretjič bodo gostova
l i gledališčniki i z Cel ja i n gle-
Iišče Ivan Zaje z Reke, razen 
tega pa pričakuje festivalni 
odbor udeležbo l jubl janske 
Drame, Mladinskega gledali
šča, enega i zmed s lovenskih 
amatersk ih gledaliških ansam. 
blov i td . M e d festivalom bo 
še več drug ih ku l tu rn ih (raz
stave) i n športnih prireditev. 
Se zanimivost: letos prvič ne 
bo na festivalu ribniškega hu
mo rističnega večera. 

V nedeljo r a z s t a v a 
češenj v B r u s n i c a h 

Poročali smo že, da pri
pravlja krajevna organiza
cija SZDL v Brusnicah 
razstavo č e š e n j . Pri
redili jo bodo prihodnjo 
nedeljo, se pravi 21. juni
ja, ob 7. uri v brusniški 
šoli in bo odprta do 18. 
ure. — Na razstavi bodo 
prevladovale v glavnem 
znane brusniške hrustav-
ke, ki jih bodo obiskoval
ci lahko tudi kupili. Raz
stavljavce z najlepšimi sa
deži bodo tudi nagradili z 
denarjem in s knjigami. 

Obiščite v nedeljo Brus
nice pod Gorjanci! Doma
čini vas pričakujejo! 

SPANJE PO N A R O Č I L U 
Francoki tehnik Robert 

Lasserre je iznašel aparat, ki 
vsakega človeka zanesljivo za-
ziblje v sen. Naprava se Ime
nuje somnidor in pošilja sko
zi magično lečo moder sve
tlobni-pramen, ki se veča ln 
manjša, podobno vodnemu 
valovanju, če napravo za ne
kaj minut vključimo, nas go
tovo uspava. Pogoj za to je, 
da je svetlobno valovanje pri
lagojeno našemu dihanju. V 
pariških bolnišnicah in klini
kah za živčne bolezni ter po 
italijanski televiziji so napra
vo uspešno preizkusili. V 
kratkem času so pričeli sto-
tisoči pred televizijskimi za
sloni zehati in so kmalu za
spali. 

k o m p a s 
v a b i na s v o j e izlete 
NEVV VORK — enajstdnevno 

potovanje s posebnim leta
lom. Odhod lz LJubljane 24. 
avgusta. Prijave do 30. juni
ja. Izredna priložnost za 
ogled zanimivosti največjega 
velemesta na svetu m svetov
ne razstaveI 

RIM—SAN MARINO — šest
dnevni avtobusni Izlet v ok
tobru. Med potjo ogled F l -
renz, pise, Pesare ln Raven-
ne. Prijave do 1. septembra. 

BERLIN — šestdnevni avtobu
sni Izlet na mednarodni In
dustrijski sejem v septem
bru. Med potjo ogled Mlin-
ohna, NUmberga in Salzbur-
ga. Prljave do 1. avgusta. 

CARIGRAD — devetdnevni av
tobusni izlet v avgustu. Isto
časno ogled zanimivosti Soli
jo. Prijave do 33. Junija. 

AŽURNA OBALA — šestdnevni 
avtobusni Izlet v septembru. 
Istočasno ogled Milana, To
rina in Genove. Prijave do 
13. julija. 

BENETKE — stalni dvodnevni 
avtobusni Izleti za delovne 
kolektiva ln organizacije. Po 
leljl tudi ogled Padove in 
Gorice. 

• Prijave ta Izlete sprejema-
• jo vse poslovalnice KOMPA-
s SA, kjer to na razpolago tu-
• dl programi posameznih Iz-
• letov in ostal« Informacije! 
• Po leljl dostavimo programe 
• izletov tudi po posti. Sporo-
• člte vata tel Je In naslov TU-
• RISTICNEMTJ PODJETJU 
• KOMPAS, LJubljana, ali po-
• slovalnloi v NOVEM ME-
• STU. 

A h i l e Gregor: 

Vzoren starec 
Ko sem dopolnil 120 let življenja, sta prišla k meni dva 

novinarja in me zaprosila za kratek intervju. 
Vprašala sta me, kateri so bili najmočnejši vtisi v mo

jem življenju. Izjavil sem, da sem doživel najmočnejši vtis, 
ko sem nekega dne v Klanovicah hotel vstopiti s prtljago 
v brzi vlak, ki tam sploh ne stoji. 

Izdavila sta, da to bralcev ne bi posebno zariirnalo. Pri
stavila sta, da želita, da bi bil vzoren starec, ki, na primer, 
ni nikoli v svojem življenju preklinjal, ki se je boril proti 
monarhiji, ki je ob potresu izgubil vse svoje zobe ali kal 
podobnega, kar je dobro za branje ln ugodno vpliva na 
moralo bralcev. 

— Lahko povem po pravici? — sem vprašal. 
Prikimala sta. 
— Nobenih stebrov nisem porušil, — sem rekel, — in 

zaradi mojih zob ni bilo nobenega potresa. Nisem Izumil 
niti pluga niti Ludolf ovega števila. Živel sem čisto navadno 
kot vsak od nas. 

— Povejte nama kaj, — sta me. ljubeznivo spodbodla. 
— midva bova že uredila, da bo prav. Niste bili čudežni 
otrok? Kako vam je šlo v šoli? 

— V šoli so me pogosto vlekli za ušesa, ker sem pod 
klopjo bral zgodbe o Indijancih, — sem rekel. 

Novinarja sta urno pisala. Pogledal sem, kaj sta napi
sala, in sem prebral tole: 

»V šoli so ga preganjali, ker je bral prepovedane napre
dne pisatelje.« 

— Po nekem pijančevanju sem razsajal po ulici. Prete
pel sem policaja, ki me je hotel kaznovati zaradi kaljenja 
nočnega miru. 

Novinarja sta napisala: 
Se kot študent je pozival na neusmiljeno obračunava

nje z izdajalci ljudstva in dvigal svoj glas proti policijske
mu terorju.« 

— Tudi pri delu, gospoda, se nisem odlikoval, — sem 
nadaljeval. — V pisarni sem zamujal in sem zaradi tega 
imel neprijetnosti z nadrejenimi. 

Bral sem: 
»Vztrajno in neutrudno se je boril za skrajšanje delov

nega časa in zaradi tega so mu delodajalci delali tezaVe.'« 
— S policijo pa nisem nikoli imel opravka, — sem ju 

opozoril. — Samo enkrat sem moral plačati kazen. To te 
bilo takrat, ko sem potoval v Budjejovice v prvem razredu 
z vozovnico tretjega razreda. 

Novinarja sta napisala takole: 
»Postal je žrtev razredne borbe, kar pa ni zlomilo nje

gove odločnosti, da se vztrajno bori za brezrazredno druž
bo, v kateri bi imel vsak zagotovljen prostor.« 

Ko sem vse to prebral, sem ugotovil, da imam za seboj 
burno življenje in da sem postal vzoren eksemplar za šol
ske čitanke. To me je tako razburilo, da sem moral leči. 
Ce bom zdaj zaradi tega umrl, bom umrl z blaženim spo
znanjem, da je moj spomin v dobrih rokah. 

— Dobro, da cariniki niso posedali v kovček z denarjem 
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N A Š O B I S K 

Tovarišica iz semiske šoSe 
Tistega dne je bila vročina, 

prav kot da so nastopili pasji 
dnevi, in okoli semiške šole 
so že stopicali bosi otroci. Z 
učiteljico MILENO ZORC sva 
se srečali na vratih. Peljala 
me je v zbornico, tam pa se 
je beležka hitro polnila z nje
nim pripovedovanjem. 

— V a m je všeč na semi-
škd šoli? 

— Ze tri leta sem tu. Le
tos sem prevzela pouk v pr
vem razredu, ki ga je še teže 

učiti, posebno zato, ker je v 
njem precej ciganskih otrok. 
Ne prihajajo redno k pouku, 
nimajo ne zvezkov in ne osta
lih učil ter se za ioio sploh 
ne zanimajo. Ko pridejo v šo
lo, jim dam zvezke na klop, 
in ko gredo domov, jih vza
mem in shranim. Seveda do
mačih nalog ne morejo de
lati. 

Vsi razredi na naši šoli so 
prepolni. Učilnic je premalo, 
manjka pa tudi učiteljev in 
učil V nekaterih predelih 
okoli Semiča so ljudje pre
cej podvrženi alkoholu in me 
boli, ko vidim zaostale otroke 
takih staršev. Letos pa se je 
»godilo celo to, da je v moj 

prvi razred prišel učenček ta
ko vinjen, da sem ga morala 
poslati domov. Kadar imajo 
starši delo na njivah ali v vi
nogradih, tudi ne kuhajo, 
otrok pa dobi, preden gre v 
šolo, samo kos kruha in vino. 

— A l i za vse to krajevne 
organizacije vedo i n kaj 
so ukreni le? 

— V krajevni organizaciji 
RK, kjer delam kot tajnica, 
smo o tem že večkrat raz
pravljali. Pred kratkim smo 
imeli tudi predavanje o alko
holizmu. Bojim pa se, da se 
tistih, katerim je bilo name
njeno, ni nič prijelo. — Naša 
organizacija RK pa je precej 
delavna, kar se je pokazalo 
posebno ob zadnji krvodajal
ski akciji. Zbrali smo 170 pro
stovoljcev, od teh je darovalo 
kri 152 ljudi. To je za tako 
majhen kraj prav lep uspeh. 

— K a j b i po vašem mne
n ju mora l i v Semiču spre
meni t i a l i dobit i? 

— Vrtec! Ze veliko smo o 
njem govorili, pa še vedno ni 
nič. Ze dolgo je, kar je bila 
izvedena neka anketa, zdaj pa 
je vse tiho. Odkar se je za-
ra/li »Iskre« v Semič priselilo 
precej ljudi, je problem var
stva otrok precej ptreč. Svoj
cev, ki bi pazili otroke, ni
majo, vrtca pa tudi ne. Na 
kakšen način bo treba to stvar 
urediti! Začeli bi lahko le z 
nekaj otroki, potem pa bi se 
jih nabralo več. 

— Imate tud i v i že otro
ke? 

— Enega imam. Kar hudo 
mi je, ko mora toliko časa 
prebiti brez'mene. Vsak dan 
imam pouk popoldne, trikrat 
v tednu pa še dopoldne. Dela 
je na šoli tolikn, da mu ne 
vidim konca. Teh nekaj ted
nov do konca šolskega leta 
bomo le še vzdržali, potem 
pa bodo počitnice... Učitelji 
se jih ne veselimo nič manj 
kot otroci! R. B. 

»Najbolj bi potrebovali 
vrtec!« trdi tovarišica 

Zorčeva 

V Semiču smo zvedeli 
Se miška gostilna spada v 

»klop gostinskega podjetja 
Črnomelj. Loka l je majhen 
i n izrazito nesodoben, zato 
s i preb iva lc i želijo ka j lep
šega, posebno še zaradi tur i 
stov, k i prihajajo v Semič. 
O gradnj i novega gostišča je 
b i l o že precej besed, tud i 
nekaj sestankov, z del i pa 
še nI nihče pričel, čeravno 
je zemljišče že odkupljeno. 

Nekatere gospodinje se 
pritožujejo, da v Semiču 
m a n j k a zelenjave i n sadja. 

Trgov ina sicer občasno te 
stvar i prodaja, stalno pa ne, 
ke r trgovci menijo, da i m a 
tako vsakdo vrtiček i n da 
blago ne b i šlo v promet. Vča
s ih je bi lo res tako, zdaj pa 
je v Semiču že precej prise
ljencev l n mnog i od teh n i 
majo n i t i koščka vrta. Po 
zelenjavo hodijo v Črnomelj 
a l i pros i jo sosede, da j i m 
prodajo glavico solate. 

Slišati je, da bo I sk ra le 
začela gradit i 12-stanovanjski 
blok, v katerem bodo tud i 
poslovni pros tor i za pošto 

in postajo Ljudske mi l ice . 
K o bo pošta v nov ih prosto
r ih , bodo mont i ra l i tudi av
tomatsko telefonsko centra
lo. 

N O V I C E 

Č R N O M A L J S K E 

K O M U N E ' 

M a t i č n i u r a d V i n i c a 
Zaradi tiskarniških napak T ob

javi tega poročila v prejšnji šte
vilki našega lista objavljamo ma
tične podatke iz Vinice še e n 
k r a t . 

Maja so bili doma rojeni: 2 c/-
fclici in 1 deček. — Poročili so se: 
Peter Juršak, kmetovalec lz Dra-
gatusa, in Barbara Muhič, kme-
tovalka iz Drežnlka; Jože Balko-
vec, šofer iz Zilj, in Marija Plut, 
kmotovalka iz Pretoke; Jože Gangl, 
trgovski pomočnik rz Ogulina, ln 
Franaska Brozovič. kmetovalka 
Im Učakovcev; Janez Skušek, kovač 
rt Dobllč, in Kristina Spahlč, kme
tovalka lz Podklanca; Janez Sne-
IJer, kmetovalec lz Gorice, in Ma
rija Medved, kmetovalka s Sinje
ga vrha. — Umrla sla: Lovro Kru
leč, kmet iz Drežnlka, 6!) let. ln 
ljuba Novak, kmetovalka z Vml-
OB, 66 let. 

Matični urad Semič 
Mr.ja ni bilo rojstev izven bol

nišnice. Poročili so se: Jote Jer
man, poljedelec iz KoU, ln Fran
čiška Hrovatič. delavka s Trebnje
ga vrha: Janez GaSperslč, logar is 
N O V I - M mosta, ln Ana Lavrlč. ši
vilja Is I,oke; Anton Paslč, polje
delec * Kala. In Ivana Petric, po-
ljedelka Iz Crošr\Jevca. — Umrli 
so Ro-.ilija, NampelJ. posestnlca 
ta Semiča. 73 let: TereelJa Metel, 
ko. p:>sestnlca is Kot«, 73 let; An
ton Ivoc. užltkar Iz Omote. 74 let. 
ter Pavel Hiidorovič, otrok Iz Co-
klavee, 2 meseca. 

Matični urad Stari trq 
Ma|u sta bila doma rojena en 

dečtJt In ena deklica. — Porok In 
smrti v tem mesecu ni bilo. 

Seminar z a s t r e l s k e 
i n š t r u k t o r j e 

v s e v n i š k i o b č i n i 
St.relslvo Je v sevniški občini 

lopo zaživelo. Sevniški strelci so 
se pred kratkim udeležili pohoda 
po poteh XIV. divizije, kjer so 
se pomerili s strelci mariborske
ga okraja. Razen tega so u ude
ležili okrajnega strelskega tekmo
vanja, ki Je bilo v Šoštanju. 

Občinski strelski odbor posveča 
največjo pozornost strokovnemu 
kadru, v Sovnlcl imata dve d-u" 
nI že svoje Inštruktorje, na zadnji 
seji odbora pa Je oilo sklenjeno, 
naj se seminar|a za Instruktori; 
strelce udeleže tudi posamezni čla
ni družin Iz Sevnice. Krmeljs. Pri-
moža In Loke. Tečaj bo od 5 do 
IS. Julija v Zadru. 

Občinski strelski -jdbor si pri
zadeva urediti tudi strel'šče za 
zračno in ostro streljanje ter raz 
-i'šlta o tem, ali naj bo strell«ee 
v Sevnici ali v loki. kjer |e bil 
že komisijski ogled. 8. Sh. 

P O V O L I L N I K O N F E R E N C I K O M U N I S T O M Č R N O M A L J S K E O B C I N E 

Razumeti čas, ki ga živimo 
V nedeljo je bila volilna konferenca komuni

stov črnomaljske občine, katere sta se razen dele
gatov in predstavnikov garnjzije J L A udeležila tudi 
član CK ZKS Niko Belopavlovič in predsednik 
okrajne skupščine Ljubljana inž. Marko Bule. 
Uvodno poročilo za konferenco ie prebral sekretar 
občinskega komiteja ZKS Milan Malešič, v razpravi 
pa ie sodelovalo 12 tovarišev. Poročilo sekretarja 
tov. Malešiča. ki ie bilo hkrati pregled dosedanje 
predkongresne aktivnosti komunistov v črnomalj
ski občini, je nazorno dopolnil še koreferat o bi
stvenih problemih z gospodarskega področja v ob
čini; sestavil in prebral ga ie predsednik občinske 
skupščine inž. Rado Dvoržak. Delegati konference 
so zato lahko plodno razpravljali o najpomembnej
ših problemih, ki so ta čas pred občino Črnomelj. 

Za delegata na VIII. kongresu Z K J so na kon
ferenci izvolili tovariša dr. Franca Hočevarja, iav-
nega tožilca SFRJ, ki je med vojno nekaj časa 
deloval kot organizatori vstaje tudi na črnomalj
skem področju. ' 

N i lahko v k ra tkem članku 
vsaj ko l i ko r to l iko nazorno 
zgoščeno povedati vse, o če
mer je tekla beseda na vol i l 
n i konferenci komunistov v 
Črnomlju. Poročili kot raz
prava, vse je dalo vrsto dob
rih napotkov, k i j i h bodo os
novne organizacije Z K v ob
čini dobile v ob l ik i sklepov 
za svoje nadaljnje delo. I n 
docela točna je ugotovitev 
sekretarja tov. Malešiča, ko 
je dejal: 

» . . . Z današnjo konferen
co predkongresna aktivnost 
v črnomaljski občini še n i na 
vifiku, da b i lahko začela po
lagoma že upadat i . Naša na
loga je, da smernice za pred
kongresno aktivnost nadalje 
uvajamo v življenje, da j i h 
soočujemo z našo stvarnostjo 
i n da na podlagi tega ugo
tavljamo, kako je treba kon
kretno reševati posamezne 
naloge«. 

T e m u ustreza tud i pro
gram predkongresne dejavno
st i komunistov v občini Čr
nomelj . Nedeljski obračun 
dela in pregled dosedanjih 
uspehov kot pomanjkljivosti 
j i m bo pri tem krepka po
moč, saj so pogumno pogle
dal i resnic i v oči i n povedali , 
ka j so i n česa še niso naredi
l i . 

Poročilo kot razprava sta 
opozori la delegate konferen
ce, da so pojavi samovolje, 
brez ka te r ih seveda tud i čr
nomal jska občina n i b i l a , 
vedno povezani z ide jn imi 
vprašanji oz. s prenizko idej
no ' stopnjo članov Z K . Na
daljnje razvijanje samouprav
l janja, k i zajema že vsa pod
ročja družbenega življenja, bo 
terjalo zato predvsem še po
globljeno idejno-poliblčno de

lo komunistov. Čedalje manj 
bo operativnega poseganja na 
področje dela samoupravnih 
organov. K o m u n i s t i bodo kot 
enakopravni člani teh orga
nov, vendar kot idejni usmer
jevalci z močjo progres ivnih 
stališč pomagali , da bodo po
vsod sprejeti najnaprednejši 
sklepi . 

Konferenca je opozori la, da 
bo treba samoupravljanje v 
občini i zpopolni t i z resničnim 
odločanjem delovnih l jud i v 
vseh družbenih zadevah. Kre
pitev vloge človeka, občana, 
proizvajalca in samoupravljal, 
ca Je zdaj glavna dolžnost, ko 
uveljavljamo neposredno de
mokracijo in se s tem hkrati 
borimo proti vsem nacionali, 
stičnim težnjam birokracije, 
malomeščanske neodgovorno
sti, samovolje in zapiranja 
oči pred pravicami, potreba
mi in interesi delovnih ljudi! 

Zato so na konferenci kri
tizirali pojave, da je v občini 
še vse preveč članov Z K , ki 
so sicer člani samoupravnih 
organov, a nimajo volje (ali 
pa ne moči), da bi odločno 
nastopili proti izkrivljanju 
socialističnih načea. Neaktiv
n i h članov Zveza komunistov 
ne potrebuje! Izkušnje pa 
hkra t i potrjujejo, da je b i lo 
največ nepravi lnost i po nava
d i prav v t ist ih delovnih or
ganizacijah, kjer delavsko 
upravljanje n i na potrebni vi
šini. Sem sodijo tud i neureje
n i notranj i odnosi, dušenje 
zdrave kr i t ike , n i z k i osebni 
dohodk i v nekater ih organi
zacijah, nepravi lna i n nespod
budna mer i l a za merjenje de
lovnega učinka i n zastarel i 
p rav i ln ik i o del i tv i osebnih 

. dohodkov. 
Kritične pr ipombe so zade

vale tud i neurejene odnose 
oz. pravice v združenih pod
jet j ih ( Iskra, Semič); delav
sk i svet tovarne mora odlo
čati tud i o del i tv i ustreznega 
dohodka, ne pa da samo raz
pravl ja o svoj ih dolžnostih. 
T u morajo komunis t i do kra
j a p r ibor i t i pravice, k i gredo 
ko lekt ivu po ustavi ! — K o n 
ferenca je pozdravi la novo 
investici jsko pol i t iko, pouda
r i l a pa je tud i pomen nadalj
njega razumevanja i n pomoči 
širši družbeni skupnost i , k i 
naj pomaga občini prebrodi t i 
največje težave. 

Primitivizem je, 
če mislimo izhajati 
brez strokovnjakov! 

Ostre, toda pravične bese
de so letele na račun pomanj
kanja strokovnih kadrov v 
občina. Črnomaljska občna 
n ima danes n i t i enega eko
nomista s fakultetno izobraz
bo; n i t i eno podjetje ne pre
more prav i ln ika , dve l i varn i 
pa sta brez inženirja meta
lurgije. I n še: v 3 kov insk ih 
podjetj ih dela en sam stroj
n i inženir i td . V Be l i k ra j in i 
še vedno preradi pr imi t i vno 
gledajo na strokovnjake, češ, 
saj nam proizvodnja teče tu
d i brez n j i h . . . K o m u n i s t i 
se morajo bor i t i p ro t i vsem, 
ka govorijo, da naj delajo 
strokovnjaki za enake dohod
ke kakor mojstr i , tehniki a l i 
celo kva l i f i c i rani delavci. Za
to imamo beg kadrov iz Be
le kraj ine; v ko lekt iv ih j i h ne 
znajo (a l i pa nočejo) ustrezno 
zaposl i t i , j i h zapostavljajo i n 
s tem samo škodujejo last
nemu razvoju. Sem sodi tud i 
k r i t i k a na račun zapostavlje
ne sk rb i za izobraževanje de
lavcev, saj Be la kra j ina ne 
more govorit i o delavskih 
tradic i jah. 

O kmet i js tvu so pred krat
k i m razpravl ja l i na posebnem 
posvetu komunistov, k i dela
jo v tej panogi gospodarstva. 
Konferenca) je k l jub temu 
opozor i la na prav i lno usmer
janje nadaljnjega razvoja za 
povečanje kmeti jske proiz
vodnje v družbenem i n zaseb
nem sektorju. 

Za pravičnejšo 
družbeno delitev 

sredstev 
Izredno pereči so prob lemi , 

p red ka t e r im i so družbene 
službe v občini. V nadvse te
žavnem položaju so šolstvo, 
socialno skrbstvo p a tud i 
zdravstvo (pomanjkanje kad
rov!) , saj mars ik je ne kri je

jo n i t i osnovnih potreb ob
čanov. Zlast i velja to glede 
zdravstvenega zavarovanja 
kmetov-bivših borcev, k i so 
še posebno prizadeti . Nič p a 
se ne bo spremenilo i n obrni 
lo na boljše, če se hitro ne 
bo spremenil sedanji način 
delitve dohodka, seveda v 
korist občine, k i ima po usta
v i i n zakonih vedno večje 
pristojnost i , s tem v zvezi p a 
— gledano objektivno — zdaj 
manjše dohodke kot pred le
t i ! Posebno Be la kra j ina to 
delitev že Občuti kot kr i v i co . 
Spričo sedanje delitve ustvar-
jenega dohodka ostaja iz le
ta v leto nešteto dobr ih načr
tov le na papir ju, ljudje pa 
so razočarani, ko mora obči
na vedno znova odgovarjati: 
»ni denarja . . . « . 

Delegati so na konferenci 
s i la jasno očrtali razmere 
šolstva in šolskega sklada, 
ko lahko o re formi šolstva 
samo govorimo, narediti pa. 
se da bore malo, ker n i sred-'-" 
stev za šole, kadre, učne pii£'" 
pomočke, šolske kuhinje i t d . 
O teh i n nekaterih d r u g i h 1 

prob lemih bomo v našem 11-' 
stu še posebej poročali, saj' 
je dala konferenca vrsto dob
r ih pobud i n opozori l , k i j i h 
je vredno sporočiti vsej j av i 
nosti . 

„ Konferenca je posebej opo
zor i la na prob lem pomoči 
bivšim borcem; o tem smo v 
našem l istu že p isa l i , a bo 
treba, saj tud i s pr iznavalni
nami n i vse rešeno. — O p r i 
pravah na drugačno delitev 
dohodka v družbi sta govori la 
med drug im tudi tovariša 
Belopavlovič i n inž. Bu l e . 
Po t rd i l a sta, da vol i lna kon
ferenca komunistov potrjuje, 
da t i razumejo jasno pot na
šega nadaljnjega razvoja, na 
kater i pa se bo poslej t reba 
spopri jemati z b is tvenimi 
prob lemi . Gre za to, da v 

praks i uresničimo osnovno po. 
libiko Zveze komunistov in 
novo ustavo. Vse spremembe 
v gospodarskem sistemu na
povedujejo, da gre za uresni
čitev ene najpomembnejših 
nalog: samoupravljanje mora 
dobiti m a t e r i a l n o p o d 
l a g o . Obrnjeni k delovnim 
l judem si komunisti v tem 
času z last i prizadevajo, da bi 
kar najbolj utrdili in zagoto
vili dobro samoupravljanje 
tako v delovnih organizacijah 
kot v občini. 

Nedel jska konferenca v Čr
noml ju je b i l a dober i n teh
ten prispevek za uresničeva
nje naštetih nalog. 

Bela krajina skozi stoletja 3 

V 2. polovici 19. stoletja se je Bela krajina pri
čela narodnostno prebujati. Vrsta društev, ki so bila 
takrat osnovana (godbena, gospodarska, gasilska, na-
rodnoobrambna, telovadna društva, narodne čitalni
ce itd.) so razgibala javno življenje in utrdila sloven
ske postojanke nasproti vse močnejšemu nemške
mu pritisku. 

Težke gospodarske razmere doma so v teh deset
letjih prisilile na stotine in tisoče ljudi, da so se pri
čeli množično izseljevati v razne evropske dežele, 
največ pa v Ameriko. Tako je bila okoli leta 1900 
v Beli krajini le redka družina, ki ne bi Imela koga 
domačih v tujini. Samo v letih 1896—1911 je živelo 
in delalo na tujem okoli 8000 domačinov, to je če
trtina takratnega prebivalstva Bele krajine. 

Bela krajina je bila v začetku 20. stoletja po
vezana z ostalo Slovenijo le z nekaj slabimi cesta
mi. Prometne, trgovske, predvsem pa strateške po
trebe tedanje Avstrije pa so zahtevale, da je tudi 
Bela krajina dobila železnico. Tako Je v maju 1914 
pripeljal prvi vlak v Črnomelj in Metliko, dva dni 
kasneje pa je zadnjič vozila postiljonska pošta čez 
Gorjance. 

V stari Jugoslaviji se je po letu 1918 Bela krajina 
le počasi trgala iz zaostalosti. Bila Je čisto brez in
dustrije, če odštejemo premogovnik Kanižarlco, majh
no železolivarno, parni mlin in še kako nekoliko 
večje podjetje. Črnomelj s Kanižarlco in Metlika 
s Križevsko vasjo so bili edini kraji, ki s o pred zad
njo vojno Imeli elektriko. Doma nI bilo pravega za
služka in kot prej v Avstriji se je tudi v novi državi 
tok brezposelnih usmerjal v druge Industrijske kraje, 
v razne evropske dežele in v Ameriko. 

Bela krajina je bila od novembra 1929 do konca 
avgusta 1931 priključena takratni Savski banovini 
s sedežem v Zagrebu. S 1. septembrom 1931 pa je bila 
spet pripojena Sloveniji. 

Ob izbruhu druge svetovne vojne so v aprilu 
1941 Belo krajino zasedli Italijani. Ustanovitev Osvo
bodilne fronte in prvi napadi domačinov na pripad
nike italijanskih oboroženin sil pri Vranovičih in 
Gribljah pa so še isto poletje ln jesen močno raz
gibali Belo krajino, ki je zaradi izdajstva v noči od 
2. na 3. november 1941 doživela tragedijo na Gor
njih Lazah, kjer je od 29 belokranjskih partizanov 
padlo 17 borcev. 

Naslednje leto so se partizanski borci številčno 
okrepili in poskus bele garde, da bi se utrdila v Bell 
krajini. Je do kraja spodletel v noči od 26. na 27 . no
vember 1942, ko so združeni slovenski in hrvatski 
partizani uničili belogradistično in italijansko po
stojanko na Suhorju. 

Po kapitulaciji Italije je v septembru 1943 vsa 
Bela krajina postala svobodno partizansko ozemlje, 
ki je z odprtimi rokami sprejela številne partizanske 
borce in ljudske voditelje. V Bell krajini so bili po
stavljeni prvi temelji ljudske oblasti (19.2.1944 je 
v Črnomlju prvič zasedal SNOS — Slovenski narod
noosvobodilni svet), osnovani so bili upravno-poli-
tičnl, vojaški, gospodarski, zdravstveni, prosvetni, kul
turni in drugi organi, bili so nešteti tečaji, zborava-
nja, kongresi, mitingi in kulturne prireditve, bila Je 
nestrpna priprava za življenje v popolni svobodi. 

Pri tem pa tudi sovražnik nI miroval. V vrsti več
jih in manjših napadov na osvobojeno ozemlje naj 



Belokranjski brigadirji na cesti med Gradcem in Podzemljem 

Uresničimo že vendar sprejete sklepe! 
N » torkovem plenumu občinske

ga sindikalne** sveta v Črnomlju 
to obravnavali probleme, ki zade
vajo hitrejšo rast življenjskega 
standarda delovnih ljudi. Člani eenuma so se zlasti nadrobno raž

enili probleme, ki spremljajo 
star -ivanjsko izgradnje in družbe-
ao prehrano v komuni. Letošnji 
družbeni načrt občine predvideva 
dograditev 57 stanovanj v družbe-
aem sektorju in 16 stanovanj, ki 
Jih grade zasebniki. Ce upošteva
mo tudi stanovanja, ki letos še ne 
bodo vseljiva, je skupno v gradnji 
128 stanovanj. Kljub pospešeni sta
novanjski izgradnji pa za zadovo
ljitev vseh potreb v Črnomlju pri
manjkuje se več kot sto stanovanj, 
T Semiču pa 24 stanovanj, člani 
plenuma so menili, naj bi gospo
darske organizacije s posojili za
sebnikom pospeševale tudi indivi
dualno gradnjo stanovanj. Praksa 

v rudniku Kanižarica namreč ka
že, da bi zasebniki • sredstvi, ki 
so predvidena za 6 stanovanjski 
blok v okviru stanovanjske zadru
ge, lahko zgradili skoraj 20 stano
vanj! Hkrati pa so naglasili, da je 
treba graditi načrtno in v skladu 
z urbanističnim načrtom. 

Nujno rešitev terja tudi družbe
na prehrana v komuni, o kateri 
govorijo že tri leta, sadov pa nI 
nobenih. Prehrana okoli 300 zapo
slenih je zdaj odvisna le od ho
tela, restavracije Grad in menze 
v železolivarni Belt, pa tudi to
ple malice še nimajo v vseh pod
jetjih. Domala povsod je kvaliteta 
hrane slaba, cene pa so razmero
ma visoke. Potrebe kažejo, da bo 
treba v Črnomlju slej ko prej ure
diti večji obrat družbene prehrane 
odprtega tipa in z zmogljivostjo, 
ki bo zadovoljevala vse potrebe 
Črnomlja. 

Razen tega so na sindikalnem 
plenumu govorili še o dopustih in 
rekreaciji delovnega človeka ter ob 
razpravi o uvajanju 42-urnega de
lovnega tedna naglasili potrebo po 
hitrejšem uveljavljanju nagrajeva
nja po delu in dvigu produktivno
sti v gospodarskih organizacijah, 
sa je v občini še vedno 23,7-odstot-
ka takih, ki zaslužijo manj kot 
25.000 din na mesec. 

In končno so člani plenuma v 
razpravi večkrat naglasili, da je 
treba z načelnimi razpravami o 
izboljšanju življenjskega standarda 
delovnih ljudi v občini enkrat za 
vselej p r e n e h a t i in preiti k 
resničnemu r e š e v a n j u pro
blemov in uresničevanju številnih 
sklepov, ki so jh doslej že večkrat 
sprejeli na raznih sestankih. Zato 
bodo vrsto priporočil, ki so jih 
sprejeli, poslali v obravnavo tudi 
občinski skupščini. R. S. 

Kje gori ? Kaj gori ? Zakaj gori 
Takšna vprašanja je slišati, 

kadar je dan znak a larma, 
medtem ko gasi lci hite na 
pažarišče. Radovednežev pač 
nik jer ne manjka . Za l pa t i 
radovedneži ne razpravljajo 
o tem, kaj b i b i lo treba stori
t i , da požarov ne b i b i lo , 
ampak raje p ik ro pretebtava-
Jo to, ko l iko gasilcev je od
šlo gasit požar, v ko l i k em ča
su po a la rmu so se zbra l i i td . 

Ce b i se ljudje raje ustav
l jal i ob vprašanju, zakaj je 
brišlo do požara, prav goto
vo ne b i bi lo vsako leto tol i 
ko požarov i n tolikšne škode. 
Se tolikšno število opravlje
n i h pregledov stavb, še to l i 
ko opozori l i n priporočil ne 
bo kor ist i lo tako dolgo, dok
ler bodo lastn ik i stavb čaka
l i n a odločbe, v kater ih j i m 
je zažugano s kaznijo, če v 
odrejenem roku ne odpravi jo 
tega, ka r lahko povzroči po
žar. 

V letu 1963 Je b i lo v l jub
l janskem okra ju vsega 498 po

žarov, k i so povzročili z a 
381,208.500 dinarjev škode. 
O d tega j i h je bi lo v občini 
Črnomelj 11, škoda pa je 
znesla 6,947.000 dinarjev. 

Ce s i ogledamo vzroke za 
nastanek požarov, bomo ugo
tovi l i , da j i h je precej. Po
žar lahko povzročijo gradbe
ne pomanjkl j ivost i , slaba 
električna napeljava, strela, 
samovžig i t d . Se posebej za
skrbljujoče je dejstvo, da je 
vedno več požarov, k i j i h 
povzročita malomarnost i n 
nepazljivost p r i ravnanju z 
ognjem, igranje otrok z vži
gal icami, žerjavico i n og
njem. 

Gas i l ska društva opravljajo 
odgovorno protipožarno služ
bo, p r i kater i sodelujejo tud i 
upravn i organi občine. Pre
gledi, ug#avljanje nepravi l
nost i , nasveti i n priporočila 
pa bodo mr t va črka tako dol
go, dokler vsi prebivalc i ne 
bodo sodelovali p r i uresni
čevanju protipožarnih ukre

pov. Samo z zavestnim sode
lovanjem vseh bomo število 
požarov omejili. S. G. 

Matični urad Metlika 
Maja ni bilo rojstev Izven bol

nišnice. — Poročila sta se: Viljem 
Planine, skladiščnik iz Črnomlja, 
in Marija Kapušin, delavka lz Me
tlike. — Umrli so: Marija Herako-
vič, upokojenka iz Metlike, 79 let; 
Urša Hlupar, oskrbovarika iz Me
tlike, 86 let; Marija Kambič, go
spodinja lz Metlike, 83 let; Martin 
Rozman, posestnik iz Radovič, 82 
let. 

Nad 20.000 
d e l o v n i h ur 

z a ceste IV. reda 
V trebanjski občini je 69 

kilometrov cest IV. reda, na 
katerih porabijo letno 2.760 
kub. metrov gramoza. Gra
moz velja 8,5 milijona dinar
jev. Za vzdrževalna dela 
kamor spada zimsko oranje, 
čiščenje odvodnih kanalov ln 
popravilo mostov, porabijo 
letno nad 20.000 delovnih ur. 

Na cesti med Metliko in Črnomljem 
V z k l i k i »horuk« i n »zdravo« 

ter br igadirske pesmi se že 
razlegajo med Gradcem i n 
Podzemljem, kjer br igadir j i 
i n br igadirke spreminjajo sta
ro razdrto cesto v belokranj-

METLIŠKI 
T E D N I K 

sko magistralo. T u v ih t i 
krampe i n lopate 56 m lad ih 
Belokranjcev v n i l ad insk i de
lovni br igadi , k i nos i ime/ 
Janka Starine. 

U r a je b i la poldne, k o sem 
j i h ob iskal . Br igada je b i l a 
po t ras i razdeljena v četah. 
Komand i r j i čet, upravnik br i 
gade Tone štampohar i n de
lovodja so ugotavljali delov
n i učinek. K o m a n d i r 1. čete 
Jože Bajt je povedal, da je 
v njegovi četi najboljši br i 
gadir Ante Perfol ja, v 2. četi 
pa vel ja za najboljšega Lojze 
Koc jan . V tretj i četi se je do
slej najbolj i zkaza l V i n k o V r 
t in . 

B r i gadn i predsednik Lojze 
Sterk je o de lu i n življenju 
v br igadi , k i je ime la tedaj 
za seboj 5 delovnih dni , po
vedal takole: 

• — P r v i dan smo dosegli 106-
odstotkov norme, d rug i dan 
že 109 odstotkov, tret j i dan 
126, četrti dan 145 i n peti dan 
179 odstotkov. M lad inc i dela
jo od šestih do dvanajstih. 
Pr idno moramo delat i i n •var
čevati, da bomo lahko k r i l i 
stroške. Iz lastn ih dohodkov 
moramo plačati hrano, oble
ko ter vse izdatke za ku l tur 
no življenje, stroške tečajev, 
ekskurz i j i n drugo. Popoldan
ske ure, večeri im nedelje so 
namenjeni ku l turnemu i n 
športnemu izživljanju ter 
strokovnemu izpopolnjevanju. 
Imamo športna srečanja z 
metliško i n črnomaljsko mla

dino, tekmovanje med četa
m i , pr i re jamo .kulturne in za
bavne pirireditive i n tudi plesa 
ne manjka. Razen tega poslu
šaj » br igadir j i i n brigadirke 
predavanja o gospodarstvu 
Bele kraj ine, predavanja o 
J L A i n druga. 

Pričeli smo že z avto-moto 
tečajem, v katerega se je pr i 
javi lo 35 m lad ih l jud i . Za te
čaj prve pomoči, k i ga je or
ganiziral občinski odbor R K 
Črnomelj, pa se je javi lo 20 
brigadirjev. V našem delov
nem načrtu je tud i ureditev 
Gradca za 20-letnico ustano
vitve R K . Obiska l i bomo po
sestvo Kras inec , tovarne Be t i 
v Me t l i k i , I skro v Semiču, 
kjer se bomo seznanil i z de
lom teh gospodarskih organi
zacij. Stopi la sva v k lubsko 
dvorano. T u je b i la m i za za 
namizn i tenis, televizor, radio 
in gramofon s kupom plošč. 

— T u imamo predavanja, 
zabavne prireditve i n plese, 
— je nadaljeval Lojze Sterk. 
Odtod sva šla v kuhinjo. B r i 
gadni ekonom Iztok Drenov-
šček je povedal, da so i m e l i 
ta dan za zajtrk belo kavo 
s k r u h o m i n marmelado, za 

mal ico ribe in k r u h , za' kos.'Io 
pa je pr ip rav i l juho i n sege-
d in golaž, razen tega še kok-
to. 

T r i lepa, zračne grajske so
be z nov im parketom, poste
l j ami i n lep im postel jnim pe
r i l om so bile spalnice za fan
te. N a drugem koncu gradu 
spijo dekleta, k i j i h je v tej 
br igadi le 12. Skoz i obokana 
grajska vrata je tedaj z b r i -
gadno zastavo pr ikoraka la n a 
dvorišče delovna brigada. 
K m a l u zatem je mlad ina ur
n ih nog odhitela v jedi lnico, 
od koder so se spet zaslišali 
br igad i rsk i v z k l i k i i n pesem 
mlad ih l jud i , k i obnavljajo 
cesto od Met l ike do Črnom
lja. JOŽE S K O P 

e Sihanuk se bo sestal s de 
Gaullom. Setu kamboške države 
pripravljajo v Parizu velik spre
jem. S predsednikom de Gaullom 
bo Imel dva sestanka. Francoski 
predsednik podpira Sihanukov 
predlog, naj bi Kambodža dobila 
mednarodno garancijo za svojo 
nevtralnost. O tem predlogu noče 
ameriška diplomacija niti slišati. 

Z zvoncem, a ne s k a m e n č k i 
in peskom! 

Bencinska črpalka v Trebnjem ima precej dela. Ker 
z njo upravlja trgovsko podjetje »Gradišče« je med 
delovnim časom oskrbovanje vozil z gorivom popolnoma 
v redu. Popolnoma druga slika pa je v urah, ko v trgo
vini ni nikogar. Motoriziran potnik ne ve, kaj naj počne, 
da bi dobil tistih nekaj litrov goriva. Ne preostane mu 
drugega, kakor da neusmiljeno pritiska na hupo ali pa 
meče kamenčke v okno. Ne bilo bi potrebno ogromnih 
sredstev, če bi namestili na steno stavbe ob črpalki 
preprost zvonec, s katerim bi poklicali osebo, ki v tem 
času prodaja goriva. Precej hude krvi bi bilo prihranjene 
stanovalcem Trebnjega, ki jih trobljenje avtomobilov prav 
malo veseli, saj je že tako preveč drugega hrupa. Pa tudi 
vsak potnik, ki se pripelje po moderni avtomobilski 
cesti Ljubljana—Zagreb, ne ve, da zadostuje, če vržeš 
prgišče peska v okno nad črpalko, da dobiš gorivo. 

Velika Loka — nezasedeno nakladališče 
Pod naslovom »Nekaj problemov 

i tribune v Veliki Loki« je pisec 
I. Z. v 20. številki »Dolenjskega 
lista« z dne 21. maja 1964'kritično 
ocenil enostranski ukrep ln slab 
odnos Železniškega transportnega 
podjetja Novo mesto do prizade
tih uporabnikov železnice v zvezi 
preuvrstitve postaje Velika Loka 
v nezasedeno nakladlšče. Da bi bi
li javnost in prizadeti občani pra
vilno obveščeni, dajemo sledeče 
pojasnilo: 

železniško transportno podjetje 
Novo mesto je bilo vedno udele
ženo s svojimi predstavniki na se
stankih ln dogovorih o vprašanjih, 
ki so zadevali naše podjetje, če 
smo bili o teh pravočasno obvešče
ni. V konkretnem primeru Je pred

sednik občinskega odbora SZDL 
Trebnje telefonično obvestil naše 
podjetje dne 23. aprila 1964 ob 
približno 12. uri, da bo tega dne 
ob 17. uri v Veliki Loki javna tri
buna, ter izrazil željo, da pred
stavnik našega podjetja na njej 
prisostvuje in da občanom pojas
nilo glede ukinitve oziroma pre-
uvrstitve postaje Velika Loka v 
nezasedeno nakladališče. 

Uslužbenec 2TP Novo mesto, ki 
Je , sprejel telefonično sporočilo 
predsednika SZDL Trebnje o skli
canju Javne tribune, je odgovoril, 
da so vodilni uslužbenci podjetja, 
ki bi lahko dali pojasnilo o spre
membi na postaji Velika Loka, ta 
dan službeno odsotni ln obstaja 
možnost, da to občanom pojasni 
šef postaje Velika Loka, ki Je s 
problemom in vzrokih preuvrstltve 
postaje seznanjen. 

Zato smo mnenja, da za neude
ležbo predstavnikov uprave pod
jetja krivda ni na organih podjet
ja, pač pa na sklicateljih javne 
tribune, ki le-te niso -sklicali v pe
tih urah, pač pa nekaj dni prej 
in o tem niso pravočasno obvestili 
našega podjetja. 

Preuvrstltev postaje Velika Loka 
v nezasedeno nakladališče nI osam
ljen primer v našem podjetju niti 

ne na mreži J2. Enaka usoda Je v 
letošnjem letu na območju ŽTP 
Novo mesto zadela še postaje Rož
ni dol, Kandlja, Straža-Toplice, 
Krmelj in zlobič, kakor tudi neka
tere postaje na območjih drugih 
železniških transportnih podjetij. 
Vse te spremembe so bile pojas

njene že na voznorednih konferen
cah v jeseni leta 1961, na katere 
so bili vabljeni poleg zainteresira
nih podjetij tudi organi občinske 
skupščine. Za te konference pa pri 
vabljenih ni bilo pravega zanima
nja,, saj se jih je udeležilo le pri
bližno 20 odst. Te spremembe niso 
izraz volje posameznika v podjet
ju, pač pa izvajanje splošne go
spodarske politike. Zato je priča
kovati v naslednjih letih še več 
takih sprememb in celo ukinitev 
posameznih postajališč in postan
kov vlakov na onih mestih, kjer 
je majhno število potnikov. Ze da
nes potniški promet ne krije okoli 
15 odst. lastne cene, v bodoče pa 
Je pričakovati, da bo .razlika še 
večja. Prevozne tarife so še vedno 
na nivoju iz leta 1961, poslovni 
stroški pa lz leta v leto rastejo na 
račun stalnega porasta cen mate
riala in storitev. 

Preuvrstltev postaje Velika Loka 
v nezasedeno nakladališče za upo
rabnike železnice praktično ne 
predstavlja bietvene spremembe. 
Potniki bodo pri nekaterih vlakih 
lahko kupovali karte tako kot do-
sedaj, pri manj frekv en tiranih 
vlakih pa jih dobijo na vlaku od 
sprevodnika brez plačila dodatka, 
če se sami takoj prijavijo. Prav 
tako je potnikom (Jana možnost, 
da si nabavijo mesečne karte v 
predprodajl 10 dni prej. Prtljago, 
kateri je že vnaprej določena enot
na teža (kolo, otroški voziček), 
oddajo potniki pri službenem vozu 
tudi za postajališča s tem, da jo 
sami dvignejo. Prtljago, ki Jo Je 
potrebno tehtati, oddajo potniki 
pri službenem vozu, vendar le za 
postoje, ki so odprte za prtljažni" 
promet. Nakladanje ln naročanje 
vagonov preide v postajo Trebnje, 
kar pa Je mogoče opraviti tudi te
lefonično, medtem ko je kosovne 
pošiljke možno sprejemati le na 
postaji Trebnje ali Radohova vas 
(v letu 1963 Je bila odpravljena le 
ena pošiljka dnevno). 

S prevzemom železniških podje
tij v upravljanje po njihovih ko
lektivih je stremljenje le-teh za 
čimbolj ekonomično poslovanje, ki 
je vezano tudi na Iskanje notra
njih rezerv ln ukinitev nekaterih 
ielovnlh mest. Z ukinitvijo posta
je Velika Loka kot postaje smo 
pridobili dva delavca z višjo stro
kovno Izobrazbo ln dva kvalifici
rana delavca, ki bodo razporejeni 
na druga delovna mesta. 

Zaradi tendence stalnega večanja 
stroškov poslovanja in upadanja 
dohodkov si bomo prizadevali tudi 
v bodoče poslovati čim racional
neje, ker Je sedanji način poslo
vanja železnic še v marsičem osta
nek centralističnega ln birokrat
skega sistema lz prejšnjih let. 

Železniško transportno podjet
je Novo mesto, šef transport

nega sektorja: 
VINKO BAMBIC. 

TREBANJSKE 
NOVICE 

Trebnje je še vedno 
brez v o z n e g a r e d a ! 
V Trebnjem se ustavlja 

vsak dan precej avtobusov, 
toda potnik se zaman ozira 
za voznim redom, lz katerega 
bi zvedel za njihove odhode 
in prihode. Prisiljen je ustav
ljati mimoidoče in povpraše
vati. Ponovno načenjamo 
vprašanje table, na kateri bi 
bili zabeleženi vsi prihodi in 
odhodi avtobusov. Samo mal
ce razumevanja ln dobre vo
lje je treba, pa bo zadeva re
šena v korist in zadovoljstvo 
potnikov! D. B. 

? f i o Z p r e d v ? e m l e t a l s k i "»Pad na Dragatuš 
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1944), na Črnomelj (13.11.1944) ter n a Adlešiče ln oko-
«ske vasi (21. in 22.3.1945). 
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o n . / 0 » ? j n l x S 0 B e l ° k r a n j c i s prostovoljnim delom 
» o v ih a £ i ? r U Š t V I n e , i n ze r a d m po naseljih cele vrste 
novih hiš. Treba Je bilo obnoviti ceste, železniško 
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» , S „ Mestnem logu, skrčeni so bili steljnikl 
Jo v vf™ ' o b

I
n o v l J e n i vinogradi nad Bušinjo vas-

yeilka vfnska'klet1 d r U g 0 d - V M e t U M J e b l l a z g r a J e n a 

flom^1^ l n d u s t r i j a je v Bell krajini zadržala ljudi 
«ia. zato so pospešili gradnjo stanovanj, sezidani 

so bili zdravstveni domovi in postaje in Bela kra
jina je dobila prve kilometre asfaltne ceste. Prav ta 
asfaltirana belokranjska magistrala, ki se bo letos 
potegnila do Črnomlja, bo v prihodnjih letih deželo 
med Kolpo in Gorjanci na široko odprla domačemu 
in tujemu turizmu. Zato sta bila tudi zgrajena hotela 
v Črnomlju in Metliki, urejen je bil kamping s pre
nočišči na Vinici, gostišče na Vinomeru in na Veselici 
nad Metliko, urejujejo se kopališča ob Kolpi, obnav
ljajo zasebna gostišča itd. 

Bela krajina bo privabljala domače in tuje tu
riste z naravnimi lepotami, toplo Kolpo, lovom in 
ribolovom, vinskimi goricami. Ne smemo pa tudi 
mimo tega, da ne bi opozorili turiste na njene kul
turnozgodovinske spomenike (arheološka najdišča, 
domovi slavnih mož, partizanske baze, spomeniki, 
obeležja na etnografske in folklorne znamenitosti. 
Bela krajina je na robu slovenskega ozemlja ohra
nila pravo zakladnico izvirnih ljudskih prvin, od 
bele noše — po njej se ta del slovenske zemlje tudi 
imenuje Bela krajina — do njenih običajev, pesmi, 
ljudskih obredij in plesov, ki so še živi v Metliki, Čr
nomlju, Adlešičih, na Preloki, Vinici, v Starem trgu 
in Predgrađu, v Dragatušu in v Semiču. Mnogo bo
gastva iz belokranjske materialne, duhovne in social
ne kulture pa si lahko domačin in tujec ogledata 
v Belokranjskem muzeju v Metliki. 

J02E DULAR 

V obeh prejšnjih nadaljevanjih se Je v tekst, ki Je bil napisan 
kot skromen priročnik za belokranjske gostince, vrinilo nekaj napak, 
oziroma Je Izpadlo več besed, kar moti celotni smisel stavkov. Zato 
naj bralec blagohotno popravi; 

I. 1. odstavek: . . . Gorjanci, na vzhodu kršni hribi hrvatskega 2umberka, 
4. odstavek: Pas vinogradov . . . Preložnlk 
10. odstavek: . . . v kočah iz protja, šib j a ln ilovice 
II. 3. odstavek: . . . na Kučarju 
12. odstavek: Tako zasledimo, da Je Metlika dobila mestne pra

vice že leta 1365, medtem ko Je bU Črnomelj povzdlgnjen lz trga v 
mesto leta 1407. 

16. odstavni: . . . sta obe mostl, zlasti Metlika, postali vezni člen. 

* 24 (742) 
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Tudi tu velja: znanje je moč! 
Zapis ob nedeljski terenski vaji predstavnikov osnovnih organizacij ZROP 
iz n o v o m e š k e občine — Za nadaljnje strokovno usposabljanje rezervnih 

oficirjev bodo take vaje v vseh osnovnih organizacijah 

Potreba po nenehnem stro
kovnem usposabljanju, po ne
nehni pripravljenosti rezerv
nih oficirjev, da lahko vsak 
Čas prevzamejo nase odgo
vornost za izvršitev nalog, ki 
bi bile pred njih postavljene, 
je narekovala občinskemu od
boru ZROP v Novem mestu, 
da je v nedeljo, 14. junija, 
pripravil v okolici Novega 
mesta terensko vajo. Vaje so 
se udeležili predstavniki os
novnih organizacij ZROP iz 
novMBeške občine. Priprav
ljena je bila in izvajana kot 
priprava, kot poduk, katerega 
naj bi dobili udeleženci za 
poznejše praktično izvajanje 
podobnih vaj v svojih osnov
nih organizacijah. 

Vaja je imela tri dele: to
pografskega, taktičnega ta po
sebej preizkušnjo v strelja
nju. Po kratki enoinpoluani 
teoretični pripravi so se na
potili udeleženci iz sejne dvo

rane skupščine na teren, kjer 
so se spoznali s praktično or
ganizacijo vaje na terenu, de
loma pa tudi preizkusili svo
je znanje. Topografski del va
je so udeleženci kmalu spo
znali, pripravil pa ga je tov. 
Jože Ma l i c . Taktični del vaje 
je bil dobro pripravljen, tako 
po tehnični plati, kot po vo
jaško strokovni in so udele
ženci po zaslugi tov. Djoro-
viča in Hreščaka odnesli v 
svoje osnovne organizacije 
kopico novih izkušenj in zna
nja. Brez dvoma je, da jim 
bo to prav prišlo, ko bodo 
pripravljali podobne vaje v 
svojih osnovnih enotah. Sle
deč partizanskim tradicijam 
in zahtevam sodobnega voj
skovanja, so udeleženci v tri
urni praktični izvedbi preštu
dirali možnosti postavljanja 
zased na terenu in se sezna
nili z dobrimi in slabimi plat
mi take oblike delovanja v 

borbi. Ni brez pomena ome
niti, da Je zelo dobra pripra
va z vsem študijskim materi
alom omogočila delo udele
žencev brez zastoja. Načrti, 
skice ter že prej pripravljeni 
tekst naloge — vse to pravo
časno razdeljeno udeležen
cem — je bilo praktično na
vodilo, kako se lahko v krat
kem času in z ne velikimi 
stroški pripravi vaja za večje 
število udeležencev. Občinski 
odbor ZROP Je pri tem brez 
dvoma pokazal veliko iznajd
ljivosti, za uspešno izvedbo 
take vaje pa so člani občin
skega odbora ZROP že v pri
pravah porabili veliko ur de
la. 

Tretji del, preizkušnja v 
streljanju, je bil za mnoge 
udeležence res prava preiz
kušnja, saj nekateri niso ime
li orožja že dalj časa v rokah 
ta so s posebnim veseljem 
preizkusili svoje nekdaj že s 
težavami pridobljeno znanje. 

Kratka analiza vaje, ki sta 
jo podala tovariša Romih in 
Djorovič, je dala udeležen
cem končno napotilo za iz
vedbo, v manjšem seveda, po
dobne vaje v osnovnih orga
nizacijah. Omeniti bi bilo pri
zadevnost članov občinskega 
odbora ZROP, da se na kon
cu vaje rezervni oficirji — 
udeleženci spoznajo in med
sebojno izmenjajo izkušnje o 
delu v osnovnih organizaci
jah. Srečanje je izzvenelo v 
prisrčnem, tovariškem vzduš
ju, kar je samo še povečalo 
uspeh ta vrednost terenske 
vaje, ter nakazalo pota, po 
katerih naj bi se strokovno 
usposabljanje rezervnih ofi
cirjev v naši občini še naprej 
odvijalo. 

B. L . 

Jutri seja 
o b č i n s k e g a s v e t a 

z a kulturo 
Nada Gostič, predsednica 

sveta za kulturo pri občinski 
skupščini, je sklicala za jutri 
4. redno sejo občinske« i sve
ta za kulturo. Na seji bodo 
pregledali sklepe 3. seje tega 
sveta, nato pa bodo razprav
ljali o vlogi in nalogah ob
činske zveze kulturno-prosvet
nih organizacij v občini. Na 
sej bodo tudi izvolili pred
stavnike javnosti v organe 
upravljanja nekaterih zavo
dov, na diievn-iu redu pa J« 
še razprava o pripravah na 
600-lernlco Novega mesta. 

Staro vojaško pravilo: »Vsaka kapljica znoja pri
hrani kapljo krvi« ie veljalo tudi tokrat; rezervni 
oficirji so se potrudili in s pomočjo specialk hitro 

rešili taktično nalogo 

Novomefe kronika 
• Hvaležni smo Komiflialni 

upravi, da Je upoštevala nasvet 
v tej rubriki bi da zdaj pometajo 
glavne ulice in ceste v mestu ie 
ponoči ozir. pozno zvečer! Prav 
tako Je treba omeniti, da so ljud
je hvaležni komunalni upravi, da 
škropi nekatere netlakovane ulice 
posebno v jutranjih urah, ko Je 
na njih največ prometa. To priča, 
da ss vodstvo mestne Komunalne 
uprave zaveda svojih dolžnosti in 
da po svojih močeh prispeva k za
dovoljstvu prebivalcev mesta. Naj 
tako tudi ostane! 

• V ponedeljek zvečer je osnov
na šola Katje Rupena priredila le-
po pripravljeno poslovilno akade
mijo v Domu ljudske prosvote za 
učence osmih razredov ln njihove 
starše. Kljub Izredno slabemu vre
menu se je v dvorani zbralo lepo 
število gledalcev, ki so z zanima-
njom spremljali zlasti nastop obeh 
povskih zborov, ritmične In fol
klorne skupine, prizorcek, ki so 
ga. zaigrali najmlajši, ter ostale 
točke sporeda. 

• Trgovina s sadjem in zelenja
vo je, kot pravijo naše gospo-

dinje, v zadnjem času kar dobro 
založena. Zgodnjo zelenjavo ln češ
nje je bilo dobiti celo ceneje kot 
v Ljubljani, kar se menda doslej 
še ni zgodilo, te dni pa so bile 
naprodaj ie breskve po 340 din za 
kilogram. 

• Težav z zobne ambulanto v 
našem mestu, kot Je videti, še ne 
bo kma\u konec. Sodobna oprema 
za 4 zobozdravniaks ordinacije v 
stavbi Mej vrti je nabavljena in 
čaka v zabojih v t* Izpraznjenih 
prostorih . . . Zdaj se Je zataknilo 
pri vodovodnolnštalaterskih delih, 
saj čakajo na vodovodne Instala
terje ie od 10. meja dalje, da bi 
napeljali nekaj metrov vodovod
nih cevi. Obljubljeno Je, da bodo 
ta dela opravljena do konca tega 
ledna. Ali bo to res? Tako se vpra
šujejo Ncvomescanl, ki Jim bo na
to preostalo samo še prositi ljube
ga boga, "naj naredi, da bi koga 
izmed zobnih Instalaterjev prav 
hudo zabolel zob . . . 

• Mnogi pešci se pritožujejo 
nad tistim delom betonskega tla
ka, ki sega od tovarne zdravil 
KRKA do vrha Vrat; tam sta 
namreč dva roba. ob katerega se 
prenekaterl spotakne ln potem lo-
vi ravnotežje. Prav malo bi bilo 
treba, da bi bil pločnik gladek — 
ln zadovoljni bi bili domačini, ka
kor tudi turisti! 

• Na ponedeljkovi tržnici Je bi
lo toliko češenj, da vseh niti niso 
mogli prodati. Prodajali so Jih 
najprej po 200 din kg. kasneje pa 
so Jih ionske ponujale ie po 150 
din, Polavlle so se tudi ie prve 
borovnice, ln sicer po 200 din li
ter, precej pa Je bilo tudi vrtnih 
in gozdnih jagod po 300 din liter. 
Razen tega so prodajali solato po 
150 din kg, špinačo na merice po 
40 din, peso v šopkih po 40 din, 
jajca po 30-33 din. Prodajalec ce
sarjev dela pri nas kar dobre kup 
člje, zato vsak teden obišče naše 
mesto, prav tako Hrvatje, ki pro 
dajajo cenene ogrlice, uhane In 
broške. 

• Gibanje prebivalstva: rodilo 
so: Angela Medle Iz Gubčeve 16 — 
Antona, Marija Hrovatlč z Zagrob-
ške ceste, stolpič A — deklico, 
Stanka Doki lz Padoršlčove 8 — 
deklico, Marija Zibert z Broga 15 
— Bojana. Jožica Ooršln it. Ko. 
»tiillove 32 — Karlo. In Tine« Pov-
še lz Slakove 7 - dečka. - Porok 
in smrti ta teden v mestu ni bilo. 

O b č a n i , 
pomagajte n a m ! 

Ker na prvo prošnjo v zvezi s 
tatvinami grafik v študijski knjiž
nici v Novem mestu doslej ni bi
lo nikakršnega odziva ln ker Je 
razstavljavec arh. Valentin Sca-
gnetli medlem zagrozil s pravnimi 
konsekvencaml, ki bi pomenile za 
K i s »Janez Trdina« povsem ne 
zmogljive materialne postavke, po
novno prosimo občane, naj nam 
po svojih močeh pomagajo, da 
pridemo do manjkajočih grafik. 
Ponavljamo, da sami zase grafiki 
za storilce ne p o m e n i l a ne 
vem kakšne pridobitve, da pa sta 
neprecenljiva zguba za celotno 
zbirko ilustracij Shakespearjevih 
sonetov, zlasti še, ker Jih name
rava avlor prihodnje lelo razstav
ljati v Londonu in Parizu. 

Tatvine so bile Izvršene IT. ma
ja dopodne, grafična lista sta pri
bližne velikosti pisarniškega for
mata (al); risbi sta delani s tu
šem. Prosimo, sporočite ali pošlji-
te na naslov: Filip Robar, Novi 
trg I, Novo i n i - t . i 

Odbor KVS ..lanez Trdina« 

T a b o r i in k o l o n i j e 
v Dol. T o p l i c a h 

V Dolenjske Toplice bo letos 
spet prišlo več počitniških kolo
nij, katerim bo za prijetno biva
nje v Toplicah poskrbelo domača 
Društvo prijateljev mladine. Med 
prvimi bo prišla mladina s Koro
ške Bele, za katero Je že vse pri
pravljeno. Gostje bodo nastanjeni 
pri domačinih, z domačo mladino 
pa bodo v stalnih stikih. 

Tudi tabor Sutjeska bo dobro 
obiskan In bo letos še vedno pod 
šotori tako kot prejšnja leta. Za
nje bodo pripravljali hrano v 
osnovni šoli, DPM pa bo tud za 
tabor Stutjeska skrbel >, da «« 
bo ' šolska mladina lz vse dr,'..ive 
kar najbolje počutila. D. U. 

č e m u naj s l u ž i 
prometni z n a k ? 

Sončen popoldan. N a začet
k u novomeške ulice stoje t r i 
je kratkohlačnki in neutrud
no mečejo kamenje v promet
n i znak, k i sto j i nad stopni
ščem ob stavbi Medobčinske 
zavarovalnice. S kamni , debe
l i m i kot oreh, skušajo zadeti 
znak v po l ju , k i je od takšne
ga početja že vse okruženo. 
Ljudje hodi jo po u l i c i i n bliž
njem Glavnem trgu sem i n 
tja. na koncu ullee pa sto
j i prodajalka, k i mimoidočim 
ponuja »lučke« K a m n i , k i j i h 
mečejo kratkohlačnl nedebud-
neži, frčijo l judem oko l i glav. 

K a m vodi takšno početje, 
starši? — r — 

Udeleženci nedeljske taktične vaje rezervnih oficirjev v okolici Novega mesta 

Za in proti ekonomskim cenam v vrtcih 
Otroški vrtec v Kandiji 

je 15. junija ob 10. uri 
dopoldne svečano odprl 
razstavo otroških izdel
kov, zatem pa je pripravil 
razgovor o otroškem var
stvu, ki so se ga udeležili 
najodgovornejši predstav
niki občinske skupščine 
ter družbeno-politlčnih or
ganizacij v mestu. 

O tem, da je stanje glede 
sredstev v obeh vrtcih kritič
no, sta poročali upravnici 
Lojzka Potrč in Roza Peroci 
ter ob tej priložnosti navedli 

V Drganjih selih 
so odkrili spomenik 

padlim in ž r t v a m 
Krajevni odbor ZB iz Stra

že Je v nedeljo, 14. junija, v 
okviru uspele slavnosti odkril 
v Drganjih selih pri Dol. To
plicah spomenik padlim bor
cem, žrtvam in talcem iz 
NOB. Spomenik so odkrili na 
pokopališču. V lepem progra
mu sta sodelovala godba na 
pihala iz Straže in pevski 
zbor iz Straže. Na svečanosti 
se je zbralo precej okoliških 
prebivalcev. Po odkritju spo
menika se je razvilo prijetno 
partizansko srečanje, v kate
rem so obujali spomine na 
boje med narodnosvobodilno 
vojno. D. G. 

niz težav, s katerimi se vsak 
dan srečujejo. 

Kandijski vrtec bi moral 
računati staršem za varstvo 
ta prehrano to rok vsaj 8.500 
din na mesec, vrtec Vide 
Tomšič pa tisočaka manj, če 
bi uvedli ekonomske cene. 
Obe ustanova pa zahteyata od 
staršev le polovico tega, zato 
je jasno, da jima denarja 
vedno manjka, saj iz občin
skega proračuna dobe lahko 
le za osebne dohodke vzgoji
teljskega osebja. Ali naj vrt
ca preideta na ekonomsko 
poslovanje ali ne, je bilo na 
tem posvetovanju osrednje 
vprašanje, ki so ga razglab
ljali z vseh plati. 

Tovariši in tovarišice so bi
li mnenja, da bi z uvedbo 
ekonomskih cen v vrtcu iz
gubili prav tiste otroke, ki 
jim je varstvo najbolj po
trebno, ter se odločili to 
stvar odložiti za nekaj mese
cev, dotlej pa urediti pogo
je, pod katerimi bodo lahko 
starši tako ceno plačevali. 

Sklenjeno je bilo, da bosta 
vrtca za saniranje najnujnej
ših potreb dobila nekaj do
datnih sredstev iz občinskega 
proračuna (oba okoli pol mi
lijona din), s čimer bo re
šen njun trenutni položaj. 

V prihodnje pa bi mora l 
zaživeti sklad za otroško var
stvo, k i s icer pri občinski 

skupščini obstaja, žal pa vanj 
razen občine nihče n i nič 
prispeval , tako da ga dejan
sko n i . T a sklad naj b i s po- \ 
močjo delovnih organizacij 
resnično zaživel! Domeni l i so 
se, da bo podoben sestanek 
kot tokrat kma lu še s pred
stavnik i delovnih organizaci j , 
kjer bodo razpravl jal i o tem, 
kako pomagati zaposleni ma 
teri in njenemu otroku. De
lovne organizacije spričo nuj
nosti razvoja teh služb ne bo-
do mogle več stati ob s t ran i , 
saj so dolžne posvečati sk rb 
standardu svoj ih delavcev i n 
uslužbencev. P r v i pogoj z a 
uspešno razčiščevanje tovrst
n ih problemov znotraj večje 
delovne organizacije pa je, 
da i m a šo'.anega strokovnjaka 
— socialneg delavca — i n ne 
samo priučenega človeka, k i 
se občasno ukvar ja v podjet
j u s temi stvarmi . 

Gradnja kopališkega 
doma se bliža koncu 
Nadzidava dveh novih nad

stropij na stavbi kopališkega 
doma Zdravilišča Dol . Topl i 
ce se bliža koncu . Stavba je 
bila zgrajena v letu 1767, z 
novima nadstropjema pa bo 
zdravtii&če pr idobi lo precej 
prostorov za goste. Gradbeni 
mater ia l , k i ga ne bodo po- j 
trebovali, so že začeli odva
žati. K e r odmetavajo nekateri 
papir in razno drugo navlako 
v potok Sušica, velja pr ipom
ni t i , da to pač n i v p r i d tu
r i zmu. Struga Sušice je Ž9 j 
sama po sebi Do l . Top l i cam 
prej v sramoto kot v okras, 
zato b i b i l že skra jn i čas, da 
bi jo regul ira l i . To l i ko slabše 
pa je, če skušamo iz nje na- • 
rediti smetišče! D. ( i . 

Matični urad 
Dolenjske Toplice 

Maja ni bilo rojstev. — Poročili 
so se: Ivan Lovrič, gozdni delavec, 
ln Milka Pavlovič, gospodinja, oba i 
Iz Gor." Straže; Franc Gregorčič, j 
trgovski poslovodja iz Dolenje va
si, ln Marija Uršlč, natakarica iz 
Šmarjeških Toplic; Stanko Povše, 
zidar iz Urinih sel. ln Jožefa 
Kump, delavka z Urinih sel. — 
Umrl je Viktor Novina, upokoje
nec lz Podhoste, 57 let. 

Krašovčevemu očetu v slovo 
Spet je smrt iztrgala iz 

naše srede proletarca ta par
tizanskega očeta — Krašovče-
vega očeta, ki nas je zapustil 
v 72. letu starosti. V življenju 
je izkusil veliko grenkega, saj 
je moral kot mlinarski po
močnik služiti kruh za vso 
družino. Vse štiri otroke je le
po vzgojil, posebno oba sino
va sta se izkazala v zadnji 
vojni. Sta Ivan je leta 1944 
padel kot namestnik koman
danta 15. belokranjske briga
de, Lado pa je postal načelnik 
italijanske partizanske briga
de »Fontanot«, po vojni je 
končal vojaško akademijo ta 

postal podpolkovnik. Oče je 
bil na sinova zelo ponosen. 

Prenekateri stari prijatelj 
jz vojnih časov si je utrnil 
solzo ob pogrebu ta vsem je 
bilo žal, da Krašovčevega 
očeta ni več. Čudili pa smo 
se, da na pogreb niso prišli 
nekateri funkcionarji, čeprav 
so takrat bili v Šentjerneju 
ta so Krašovčevega očeta do
bro poznali. Nekateri tovari
ši se vse preveč oddaljujejo 
od preprostih ljudi, čeravno 
so se z njimi ramo ob rami 
borili med vojno. 

RUDI PUSENJAK — 
URAGAN 

Pionirsko prvenstvo Novega mesta v atletiki 
Pred kratkim Je bilo v Novem 

mestu pionirsko prvenstvo v atle
tiki, na katerem se Je zbralo toli
ko mladih tekmovalcev, da Je imel 
sodniški zbor nemalo težav. Pio
nirji so s tem dokazali, da radi 
tekmujejo m da bo treba v pri
hodnje organizirati še več tekmo
vanj. Nekateri nastopajoči so po
kazali, da bi z redno vadbo lahko 
še marsikaj dosegli. 

Prvič smo Imeli v Novem mestu 
tek čez zapreke na 80 m. Zanima
nje za to panogo Je precejšnje, saj 
Je teklo kar 45 pionirjev ln 8 pio
nirk. Tudi skok s palico Je bil po 
dolgem premoru spet na sporedu; 
v nJem se Jo pomerilo 14 mladih 
skakalcev Naveč pa Je bilo tek-
movulcev za skok v daljino 

Tehnični rezultati: 80 m pionir
ke l i l tekmovalki: 1. Ančka Me
sojedec. KR, H,!l; 2. Vida Cesar. 
KR — 9.1: 3. Alenka Skrabar. KR 
— 9,2. Pionirji I J 4 tekmovalcev): 
I. Gregor Cirein. KR — 7.5; a. 
Zdravko Slak. KR — 8.5; 3.-4. 
Mar|un Dvornik. KR — 8,6 In Ve
ko Kaplan. Smlhel — 8.6. 

200 m — pionirke (11 takmovulki' 
1. Danica Močnik. KR — 31.8; 2. 
Ivica Rahne. KR — 32,9; 3. Mar
jana Ta.il, KR — 32,9. 

600 m — pionirji (21 tekmoval 
cev): 1. Gregor Cirein. KR — 

1:43.3; 2. Slavko RetelJ. KR — 
1:47.7: 3. Evgon Pungoršič, KR — 
1:49.2. 

IIK) m — pionirke (R tekmovalk v 
1 Danica Močnik. KR - 1:10.6; 

2. Majda Zupančič, KR — 1:13,6; 
3. Marjana Tasi, KR — 1:14,4. 

Štafeta 4x60 m — pionirji (5 
štafet); 1. Katja Rupena I. 31,7; 
2. Katja Rupena II. 33,8; 3. Katja 
Rupena III. 36,6. 

Štafeta 4«60 m pionirje: 1. Katja 
Rupena II — 36,9; 2. Katja Rupe-
na II. — 37,3. 

80 m zapreke — pionirji (45 tek
movalcev): 1. Janez Penca, gimn. 
— 12,9; 2. Marjan Dvom* . KR — 
14.1; 3 Zdravko Slak. KR - 14.2. 

80 m zapreke — pionirke (8 tek
movalk): 1. Kalja Novak. KR — 
15.8; 2. Irena KrevelJ. Smlhel — 
17.2; 3. Marijana Luzar. KR — 
17.3. 

Višina — pionirji (34 tekmo
valcev I: 1. Janez Penca. gimn. — 

1.65; 2. Jure Legan. gimn. - 1,40; 
3 Zdravko Slak. KR — 1,35. 

Višina — pionirke (7 tekmovalk): 
I. Cirila Hraslar, KR — 1,25; 2. 
Sanda Smalr, KR — 1.30; 3. Bre
da Rome, KR — 1.20; 4. Irena 
KrevelJ. 9mlhel — 1,20. 

Palica — pionirji (14 tekmoval
cev): 1. Bojan Mali, KR - - 2.50; 
2 Junoz 1 Vnca, gimn — 2,40; 3. 
[VM 1'olančlč. KR — 2,30. 

Haljina — pionirji (50 tekmoval, 
cevi: 1, JMHV Penca. glm. — 5,45; 
2 Slavko Relolj, Smlhel - 5.30; 
3 Nlko Mariiiutovlč, Smlhel 
4,70, 

Daljina — pionirke (15 tekmo
valki- 1. Katia Novak. KR 4.30; 
2 Mira Colarlč. KR - 3.95. 3. 
Vida Cesar. KR 3.91. 

Res Skoda, da ni bilo dovol i fi
nančnih sredstev, da bi lahko po- '. 
slall pionirje na republiško prven
stvo v Trbovlje, kjer nas ne bi ra
zočarali. V bodoče se to ne sni* 
več dogoditi! J . O. 

0 T 0 Č E C : 
u s p e l a turnirja 

TVD Partizan Otočec Je prire
dil 6. Junija turnir v odbojki, odi
gran pa Je bil v Novem mestu na 
Lok i Udeležile so se ga nasled
nje ekipe: Pionir. IMV, SKS Clrto 
U'i Partizan Otočec. Prvo mest* 
le /usluieno osvojil Pionir Iz No
vega mesta pred IMV. PartizaiK* 0 

z Otočca In ekipo SKS G r m . 

7. Juntja. dopoldne pa Je bil T 

Otočcu turnir v tnalom nogom" 1" -

NI igrišču pri gradu se Je zbral« 
prooej gledalcev. Prvo mesto J* 
osvojil« ekipa domačija Pnrli*»" 
na. ki Jo prejrmgiila vse svoje JK 
sorotnlke: Dalmacijo • 4:1, 
Grm s 5:1. v finalni tekmi 1"' *• 
nklpu iz Mirne peči z 1:0. „, • 

V zmagovalni ekipi SO DSStopU" 
Baškovič, Vukšlnič. Ambntf'Oj 
Plorjančlč, Oorte, V fji|Mjne 
M Ijipujne rsA-ilsi 

Vrstni red: Partizan < » ' ; . , • 
Mi na peč, Dalinsoila. SKS 
In Pionir. Uspela lurnlrla JU 
hkega pomena »a nadaljnji rs" 
voj spoiU v Otučou . 

Marjan Gregorčič 

1 2 D O L E N J S K I L I S T 
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Takole se gredo »•lisičke« malčki v otroškem vrtcu »Vide Tomšič« v Novem 
• mestu; veliko lepih uric uži jejo na svežem zraku v igrah in radostnem rajanju. 

Tedenske športne novice iz Brežic 
Na športnih terenih se odvijajo 

še zadnja tekmovanja pred za
ključkom spomladanskih lestvic. 
Tudi osnovne šole so izkoristile 
prejšnji teden za zaključna tek
movanja na občinskem prvenstvu 
v atletiki. 

ROKOMET 
Rokometnim navijačem bo vr

hunec te igre prineslo šele zadnje 
kolo. Finalna tekma bo odločila, 
kdo bo šel v republiško ligo. Ce 
Brežičani ne zmagajo, bodo na
slednje leto tekmovali' v ljubljan
ski coni. 

Tudi to nedeljo se je moška eki
pa izkazala. Brežičani so gostovali 
v Krmelju in zmagali nad tam
kajšnjo ekipo z rezultatom 19:13. 

Sodnik Žižek lz Maribora je 
pred 100 gledalci svojo nalogo do
bro opravil. 

BRE2ICE : DRAVA (PTUJ) 
(2ENSKE) 

Brežlčanke bi se morale v zad
njem kolu republiške lige pome
riti z igralkami iz Ptuja. Uprava 
rokometnega kluba »Drava« Je 

odpovedala udeležbo svojih igralk, 
ker so te pred izpadom iz repu
bliške lige ln jih tudi zmaga nad 
Brežlčankanii ne bi rešila iz ne
varnih voda. 

Tekmovanje v republiški ligi je 
za >o sezono končano in na koncu 
lahko ugotovimo, da zasluži ce
lotna, ekipa s trenerjem tov. Ple
som za svoj trud pohvalo. V za
četku tekmovanja so bile Brezi-
čanke resen kandidat, da ligo za
puste. Le intenzivni trening in 
uspehi v zimski rokometni ligi so 
pripomogli, da so si v spomla
danskem delu tekmovanja z zma
gami nad renomiranima ekipami 
iz Slovenije ponovno zagotovile 
mesto v tem elitnem delu tekmo
vanja. Vsa športna publika priča
kuje, da bodo igralke Brežic v Je
seni ponovno zmagovale. 

BREZICE : SEVNICA 
(MLADINCU) 

V finalu mladinskega zasavske
ga prvenstva Je mladinska ekipa 
Brežic izgubila srečanje s Sevni-
čani. Brežiško moštvo je bilo v 
glavnem iz pionirjev in ti se nlro 
mogli enakovredno braniti proti 
fizično močnejšim gostom. Rezul
tat je bil 12:13. 

Sodnik Janko Toplišek Je bil 
dober. 

ODBOJKA 
Moštvo brežiških odboj karjev je 

moralo ponovno v Celju odigrati 
z ekipo Gabrja še eno tekmo. Pr
va ni bila ldigrana, ker je po ne
pazljivosti okrajne odbojkarske 
zveze prišlo do nesporazuma. Bre
žičani so v postavi Recer, Beševič, 
Zečevič, Zrakič, Nikolič in Mila-
novič izgubili z rezultatom 3:0. 

S AH 
Šahovska sekcija Je pripravila v 

Domu JLA redni brzopotezni tur
nir, katerega so se udeležili tudi 

tekmovalci iz Krškega. Udeležba 
je bila z oziram na sezono precejš
na. Brežiški šahisti še danes ni
majo svojega prostora, da bi se 
lahko redno pripravljali, sedaj go
stujejo v Domu JLA, vendar to ne 
bo stalno in športni forumi bodo 
morali ta problem v najkrajšem.-
času rešiU. 

AVTO-MOTO 
Tekmovalec Avto-moto društva 

iz Brežic Mirko Spelko se je ude
ležil mednarodnega tekmovanja v 
moto-krosu v Orehovi vasi pri 
Slivnici. Zal, tudi tokrat ni imel 
sreče in mu je na nevarni ln meh
ki progi počila sklopka. 

ATLETIKA 
Občinska zveza za telesno kul

turo je v sodelovanju z osnovno 
šolo I in II v Brežicah na stadio
nu pripravila občinsko prvenstvo v 
atletiki za pionirje in pionirke 
osnovnih šol. Tekmovanja so se 
udeležile samo tri šole: osnovna 
šola I ln II iz Brežic in osnovna 
šola Artiče. Vprašujemo se, zakaj 
ril ostalih pet popolnih šol posla
lo svojih predstavnikov na to 
tekmovanje, ko pa vsi vemo, da 
je atletika osnova za telesni raz
voj pionirjev. Drži, da nimajo vse 
šole pogojev za gojenje te panoge, 
toda vsaj za met krogle in skoke 
se okoli šol najde prostor. Občin
ska reprezentanca pionirjev, ki bo 
sodelovala na nadaljnjdh tekmo
vanjih, bo sestavljena samo iz na
stopajočih šol. 

Vrstni red pionirjev: 1. Breži
ce I, 2. Brežice II, 3. Artiče. 

Vrstni red pionirk: Brežice I, 
Brežice II, Artiče. 

V skupnem plasmaju so zma
gali tekmovalci osnovne šole Bre
žice I pred Brežicami II ln Ani
cami. 111 

J a v n a tribuna 
o športu v B r e ž i c a h 

s l a b o o b i s k a n a 
Jame tribune o športu se je 

predzadnji ponedeljek v Brežicah 
•deležno le 43 občanov. Večina se 
je oglasila v razpravi. Menili so, 
•a bi kazalo to obliko stikov z 
občani nadaljevati. Zelja disku-
tantov je bila, da bi šport v ob
ilni postal bolj množičen. Razvi* 
Jati bi ga morali tudi na vasi in 
prirejati razna tekmovanja v bolj 
oddaljenih krajih. Predlagali so, 
haj bi na brežiškem stadionu ure
dili Igrišče za košarko, v dijaškem 
domu kegljišče, pri osnovni šoli 
Brežice I pa telovadnico. Občinska 
skupščina in šole naj bl poskrbele 
za večje števUo telesnovzgojnih 
učiteljev. Teh primanjkuje na šo
lah in v društvih. Udeleženci prve 
tribune o športu v Brežicah so z 
obžalovanjem ugotovili, da mnogi, 
U aktivno delajo kot športniki, te
mu razgovoru niso prisostvovali. 

Telesno kulturo tudi v delovne organizacije! 
K. aprila je bila v prostorih dijaškega doma v Brežicah 

redna skupščina Občinske zveze za telesno kulturo. Udeležilo 
se je je 80 predstavnikov društev, družbenopolitičnih organi
zacij, okrajne in republiške zveze za telesno kulturo ter osta
l i . — Zaradi pomanjkanja prostora objavljamo poročilo naše
ga dopisnika šele danes. 

Skupščina Je sprejemala delovni 

firogram za naslednji dve leti. De-
egati in gostje so dobili poročilo, 

iz katerega Je bilo razvidno, da 
občinska zveza združuje vse orga
nizacije, ki se bavijo s telesno 
kulturo, rekreacijo in lzletnlštvom. 
Poleg štirih Partizanovih društev 
z rokometno, odbojkarsko, nogo-
mestno, košarkarsko, strelsko ln 
smučarsko sekcijo sta pri zvezi re
gistrirana še planinska organizaci
ja m taborniški odred Matije 
Gubca. 

Poročilo, ki ga Je podala Mitni
ca Avsec, Je obravnavalo vpraša
nja telesne vzgoje v šolah ter ob
like rekreacije nešolske mladine ln 

članov delovnih kolektivov. — Na 
tem področju v brežiški občini še 
ni bilo dovolj narejenega, vendar 
so se prvi rezultati že pokazali: 
delovni ljudje v več podjetijh so 
se vključili v razne sekcije ln eki
pe, ki že sodelujejo na večjih tek
movanjih. 

Na ta način se zlagoma uresničuje 
ustavno načelo, ki govori o po
speševanju telesne kulture, kon
kretneje pa Je vprašanje obdelano 
tudi v občinskem statutu. Statut 
Je telesni kulturi odmeril posebno 
poglavje, kjer so v štirih členih 
nanizane dolžnosti občine za raz
voj telesne kulture. Nedvomno je 
prav, da bl telesno kulturo obde
lali tudi statuti delovnih organiza
cij. T i bi morali v posebnih členih 
podčrtati pomen telesne kulture za 
zdravje, delovno storilnost, zmanj
šanje števila delovnih nezgod, re
kreacije, primernega Izkoriščanja 
prostega časa in podobno. 

Problem: pouk telesne 
vzgoje v šolah 

Na tem področju so bili dose
ženi uspehi, vendar z njimi ne 
moremo biti zadovoljni. Med de
vetimi popolnimi šolami v občini 
imata pogoje za reden in načrten 
pouk telesne vzgoje le šola v Bre
žicah in Artičah. Nobena od teh 
pa nima svoje telovadnice. Razen 

tega, da je brežiška telovadnica 
zasedena od šol, trenirajo v njej 
moške ln ženske športne ekipe. 
V Artičah se poslužujejo zadruž
nega doma. Reden pouk otežkoča 
tudi pomanjkanje kadrov. Včasih 
porabijo ure telesne vzgoje za utr
jevanje snovi pri ostalih učnih 
predmetih. Pomanjkanje osnovnih 
rekvizitov v šolah pa Se bolj 
zmanjšuje možnost ustreznega red
nega pouka. 

T e ž a v e so tudi 
v sekcijah 

Občinska zveza je svoje delo do 
zdaj pospeševala v tekmovalnih si
stemih. Predvsem lani so bila tek
movanja dobro organizirana. Poleg 
šolske mladine so bila v tekmova
nja vključena tudi moštva delov
nih kolektivov. Spričo tolikšne 
množičnosti pa so se pojavili pro
blemi z igrišči, rekviziti in stro
kovnimi kadri. Temeljna telesna 
vzgoja se pospešuje zlasti v šolah, 
medtem ko Je v Partizanovih dru
štvih manj zastopana. To ni raz
veseljivo, je pa glede pomanjkanja 
telovadnic deloma razumljivo. Za
vidljive uspehe Je dosegla Partiza
nova rokometna sekcija, ki ima 
311 aktivnih igralcev ln igralk. Ob 
15-letnici Jugoslovanskega rokome
ta so rokometne sekcije zabeležile 
lepe uspehe: ženska vrsta tekmu
je v republiški ligi, moška pa v 
štajerski conski ligi. Rokometaši 
Dobave in Cerkelj so v zasavski 
medobčinski ligi, medtem ko tek
muje 14 pionirskih moških in žen
skih ekip v občinski ligi. 

Igralci odbojke, košarke in no
gometa so začeli sistematično tre
nirati šele lani. Odbojkarjl tek
mujejo v okrajni ligi, nogometaši 
pa v celjski podzvezi. Položaj ko
šarkarjev bo boljši, ko bodo na 
asfaltnem rokometnem igrišču 
montirali koše. 

Občinska strelska -zveza si s svo
jimi osmimi družinami prizadeva, 
da bi uspešno dejavnost pospešila 
v šolah. V ta namen je šolskim 
športnim društvom že razdelila 
zračne puške. Tudi v smučarskem 
športu je občinska zveza napredo
vala, ko Je izvedla smučarski te
čaj. Z dograditvijo skakalnice le
tos bo narejen še večji korak na 
tem področju. 

Brežiški planinci so vključeni v 
družine, ki štejejo 611 članov, zla-
stl mladincev ln pionirjev. Tabor-
nitki odred Ima 164 pripadnikov 
in ga uvrščajo med najboljše v 
Sloveniji. 

Mimlca Avsec je v razpravi ugo
tovila, da Je mladina zelo obre
menjena s športom) zato posamez
nikov ne bl smeli siliti k udejstvo-
vanju v vseh panogah. Letna skup
ščina pa je sklenila, naj bi v pri
hodnje športna tekmovanja organi
zirala samo občinska zveza. V ta 
namen so letos tudi samo pri njej 
predvidena sredstva. 

Razprave so se udeležili tudi 
gostje: Avgust Likovnik lz LJub-
Hane. Metod Klemene iz Celja, 
Stane Perger iz Laškega, Vlado 
Deržič in Anton Pohar. Trni. 

Zadnja tekma spomladanskega 
prvenstva odbojkarske lige 

V nedeljo Je bila v Novem me
stu zadnja tekma spomladanskega 
dela I. republiške odbojkarske li
te. Srečali sta se moštvi Mežice 
in Novega mesta. Srečanje Je1 so
dil v lepem sončnem vremenu 
Robert Romih, ki sta ga moštvi 
naprosili za sojenje, ker delegi
rani sodnik ni prispel na Igrišče. 
Zmagali so domačini s 3:1. 

Za razliko od dosedanjih tekem, 
J1 so jih Novomeščani lahko vl-
"°-K je bila ta malo živahnejša 
•o razen v enem setu tudi ni bilo 
"Paziti preveč podrejene vloge do 
°-aeih igralcev. Tokrat so prika
zali eno svojih boljših Iger, ne 
najboljših, ker za to premalo tre
nirajo. Ce upoštevamo, da se sre
čajo igralci le na tekmah, mora-
•»o priznati, da igrajo dovolj do
bro. Tokrat Jih tudi nI toliko mo-
•*lo sonce, čeprav Je neusmiljeno 
Pripekalo. 

Naša ekipa bo po vseh odigra
nih tekmah Uge obstala na četr
tem mestu, ki Je za prikazano igro 
* l o dobro. V vseh srečanjih so 
hamreč mlade ekipe delale našim 
Jdbojkarjem mnogo preglavic, 
" a v verjetno Je to bila zadnja 

tekma v sedanji postavi, ker bo
do jeseni mogli igrati le tisti, ki 
bodo redno trenirali, ne pa kot 
sedaj, ko so bila mesta v ekipi 
rezervirana kljub nedisciplini na 
treningih. Upamo, da bodo mno
gi še vedno našli dovolj časi ?a 
trening, da naša odbojka ne bo 
temeljila več le znanju izpred de
setih let. MP. 

Končno liga v malem nogometu 
tudi v Novem mestu 

Na pobudo novomeške občinske 
zveze za telesno kulturo je bila 
ustanovljena liga v malem nogo
metu Za potek tekmovanja je bi
la določena komisija, ki Jo sestav
ljajo: Mrzlak, Cotič, Matjašič, za 
propagando pa Je bU določen Gre
gorčič. 

Za turnir Je v Novem mestu ter 
okolici veliko zanimanje, saj se Je 
prijavilo kar 12 ekip. Tekme bodo 

igrali na Stadionu bratstva in 
enotnosti, razen ekip iz Otočca in 
Mimo peči, ki Imata svoje igri
šče 

Rezultati prvega kola: 1. Otočec: 
Kremen 3:3; IMV : Smihel 13:1; 
Straža : Iskra 0:3, f.. p.; Student: 
Kandija 2:9; Novo mesto : Mirna 
peč 4:1. 

Lestvica po prvem kelu: 
1. Iskra 1 1 0 0 3:0 2 
2. IMV 1 1 0 0 13:1 2 
3. Novo mesto 1 1 0 0 4:1 2 
4. Kandija 1 1 0 0 9:2 2 
5. Otočec 1 0 1 0 3:3 1 
6. Kremen 1 0 1 0 3:3 1 
7. Student 1 0 0 1 2:9 0 
8. Mirna peč 1 0 0 1 1:4 0 
9. Smihel 1 0 0 1 1:13 0 

10. Straža 1 0 0 1 0:3 0 
M. G. 

Pionirjev*, strelci spet prvi 
14. Junija Je bilo občinsko tek

movanje z malokalibrsko puško za 
Slane-, članice in mladince, odvi
jalo pa se Je na Marofu. Najbolj-
•a je bila ekipa SGP Pionir, ki Je 
•losogla 804 kroge, druga Je bila 
»enska ekipa SD Pionir s 562 krogi, 

-fretja SD Železničar s 521 krogi. 
^.Najboljši strelec Je bil Marjan 
Kos, ki Je dosegel 230 krogov r za 
°J-m pa sta se zvrstila Božo Ko
pna 213, Janez Sepic (192). Vsi so 
J-ani SO Pionir. Pri tekmovanju 
*°h3k so se najbolj Izkazale Julka 

Bratuš 159, Nada Mirti« 141 ln 
Branka Zaharija s 138 krogi,' tudi 
te so vsp članice Pionirja. 

Strelske družine, ki so se udele
žile tekmovanja, so sedaj v zelo 
težkih pogojih. Čudno pa se nam 
zdi, da se za tekmovanje niso pri
javile tudi ostale družine, kot so 
Borac, 13. maj, Novoles, V. Pa-
deršič in druge. 

Vabimo vse strelske družine, da 
se v prihodnje prijavijo na tek
movanja, ki Jih prireja občinski 
strelski odbor Novo mesto. J . R. 

Kje bodo letovali naši otroci? 
Pri občinski skupšini Novo 

rnesbo je bil ustanovljen po
seben svet Za počitniške kolo-
NJe in letovanje otrok, kate-
roga olani so družbeni delav-
0 1 s Področja socialnih, pro-
svetnih ln zdravstvenih služb. 
Svet je pripravil vse potrebno 
za letovanje otrok iz vseh 
Štirih dolenjskih občin: Nove
ga mesta, Trebnjega, Metlike 
ln Črnomlja. 

Zdravilišča bodo letos manj 
Obiskana z otroki iz naSlh 
krajev, ker zanje plača 6tro-
*ke socialno zavarovanje in 
le pristalo baje zaradi po-
•n&njkanja sredstev le na pla
t io stroškov za 100 otrok na 
bobalem rtiču. Okoli 50 otrok 
J ° SJo na okrevanje v Gozd-
**»rfculjek, 60 pa v Rakitno. 

Počitniške kolonije bodo v 

Fazanu, na Vranskem, v Be
lem Križu in v Dol. Toplicah. 
V treh izmenah bo v Fazanu 
letovalo 150 otrok, od teh 10 
iz občine Črnomelj, 14 iz tre
banjske občine, vsi ostali pa 
iz novomeške. Občina Metlika 
ne more v to kolonijo posla
ti nobenega otroka, čeravno 
bi bili mnogi tega potrebni. 
Otroci iz novomeške občino 
bodo razen tega letovali tudi 

•na Vranskem, 200 otrok in 
odraslih pa bo preživelo pri
jetno počitnice v Partlzano-
vem taboru v Belem Križu. 
Taborniška organizacija bo 
poslala 70 mladih tabornikov 
na taborenje v Dol. Toplice, 
kot Je slišati, pa tudi Društvo 
prijateljev mladine pripravlja 
letovanje za otroke svojih čla
nov. 

Krmeli - MTT Maribor 
21:13 (8:3) 

Z napadalno ln vseskozi borbe
no igro so domačini določili zad
njo prvenstveno tekmo v svojo ko
rist. Bili so ves čas v premoči, saj 
so že v prvem polčasu vodili z 
8:0. Izmed domačinov so bili naj
uspešnejši 2itnlk z 8 ln Kunej s 
6, Izmed gostov pa Klanjšok s 7 
zadetki. Logar, vratar domačinov, 
Je branil zelo dobro, sodnik Og-
ner lz Maribora pa je sicer dobro 
sodil, vendar Je z nekaterimi od
ločitvami krmeljsko moštvo oško
doval. D. B. 

š p o r t v D r a g a t u š u 
Nedavno tega Je bila odigrana v 

Dragatušu prijateljska rokometna 
tekma med dekleti lz Vinice ln do
mačinkami. Prvi polčas je gospo
darila na Igrišču viniška ekipa ln 
zmagala z rezultatom 4:0. V dru
gem polčasu se Je slika popolnoma 
spremenila: domačinke so začele z 
z zelo hitro Igro ter so tekmo od
ločile v svojo korist z rezultatom 
6:4 (0:4). 

Tudi nogometaš! ne počivajo. 
14. Junija jo bila odigrana tekma 
mod ekipo mladincev ln šolsko 
ekipo. Končala se Je neodločeno 
5:5. L. R. 

MALI OGLASI V N A Š E M 
LISTU VAM PRINESEJO 

ZANESLJIV USPEHI 

Balinarska liga Novega mesta 
V spomladanskem delu balinar

ske lige Novega mesta sta bili od
igrani dve koli. Od tega tekmo
vanja so odstopili sicer agilni ba-
linarji Novoteksa. 

Prvenstvo Dolenjske 
v b a l i n a n j u 

V nedeljo, 21. jun., bo ob 8. uri 
v Novem mestu na štlristeznlh 
baliniščih na Loki letošnje prven
stvo Dolenjske v balinanju. Na 
turnirju bo sodelovalo osem ekip: 
zastopnik občine Trebnje, Ballnar. 
ski klub Kočevje, Gelulozar iz Kr
škega ter pet ekip iz Novega me
sta, in sicer: Pionir, 2elezničar, 
Borac, Poštar in T N Z. 

Turnir je važen za prvi dve eki
pi, ki se plasirata na republiško 
prvenstvo četveric. Gotovo največ
je balinarsko tekmovanje na Do
lenjskem, saj bo sodelovalo 16 
najboljših ekip iz vse Slovenije. 
Tekmovanje bo 4. ln 5. Julija v 
Novem mestu. Pred tem pa ho 
gostovala v Novem mestu odlična 
reprezentanca Zagreba, ki bo odi
grala prijateljsko tekmo z naj
boljšimi balinarji Novega mesta, 
ko bodo proslavili novo električ
no razsvetljavo na štiristeznih igri
ščih, (en) 

ŽELEZNIČAR : BORAC 1:1 
(13:9, 12:13). V prvi igri Je Želez
ničar zlahka zmagal, toliko bolj 
zanimiva pa je bila druga igra, 
kjer je pri stanju 12:12 odločala 
zadnja točka, to pa je dosegel 
Borac. 

PIONIR : T N Z 2:0 (13:5, 13:7). 
V tej igri je Pionir predvsem za
radi dobrih tolkačev prevladoval 
ln ni dopustil TNZ, da bi ga pre
senetilo. 

T N Z : POŠTAR 1:1 (13:12, 
3:13). V prvi igri je bil Poštar v 
vodstvu, vendar je popustil, tako 
da je nasprotnik dobil prvo igro. 
V drugi igri pa so Poštarji bili 
precej boljši. 

PIONIR : ŽELEZNIČAR 1:1 
(13:6, 4:13). To je bilo derby sre
čanje, v katerem sta si stara ri
vala razdelila točke. V prvi igri 
je vodil Železničar 6:1, vendar Je 
nato Pionir z zaporednimi točka
mi osvojil igro. V drugi igri pa 
Je zmagal Železničar. Pionir si je 
s to točko že zagotovil prvo me
sto v občinski ligi. / 

Lestvica: 
PIONIR 7 4 1 0 11 točk 
BORAC 6 2 4 0 t „ 
ŽELEZNIČAR 6 1 5 0 7 „ 
POŠTAR ( 2 3 1 1 „ 
T N Z 6 0 1 5 1 . , 

(en) 

Uspešen začetek 
n o v o m e š k i h košarkaric 

Prvi nastop mladih košarkaric 
. je presegel vsa pričakovanja. Mla
dinke so na okrajnem turnirju, ki 
so se ga udeležile tri ekipe, pre
senetljivo zmagale. ASK Tivoli in 
Ilirija sta morala priznati premoč 
mladih košarkaric novomeškega 
Partizana. Skoda je le, da ljub
ljanska Ilirija nI prispela v Novo 
mesto in Je obe tekmi izgubila z 
20:0. . 

NOVO MESTO : ASK TTVOU 
31:25 f 11:14) — Igrišče na Loki, 
gledalcev okoli 100. Sodnik: A. 
Petrič iz Novega mesta — dober. 
Partizan Novo mesto: Bohte 10, 
Markelj 4, M. Glonar, Dobovšek 
7, Ahčln 6, Somrak, 7. Glonar 4. 

Gostje so se v začetku bolje zna
šle ln so ves p n i polčas vodile. 

Ko so domačinke v drugem delu 
zaigrale bolje, so se kmalu po
kazali sadovi: v deseU minuti Je 
bil rezultat izenačen. Do konca 
tekme so dosegle še prednost še
stih točk, kar je zadoščalo za lepo 
zmago. 

Nedeljski dogodki nam vlivajo 
upanje, da bomo prav kmalu tudi 
v Novem mestu gledali kvalitetno 
košarko. Dekleta so z rednim tre
ningom precej napredovale, z vo
ljo pa se bo dalo še marsikaj do
seči. 

Lestvica nedeljskega turnirja: 
Novo mesto 2 2 0 51:2J 
ASK Tivoli 2 1 1 45:31 
Ilirija 2 0 2 0:40 

-al. 

RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5.15, 

6.00 , 7.00 . 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisen glasbeni spored 
od 5.00 do 8.00. 

PETEK, 19. JUNIJA: 8.30 Naši 
operni pevci pojo slovenske na
rodne pesmi. 9.25 Od potrkanega 
plesa do kola. 10.15 Arije iz oper 
Jakova Gotovca. 11.00 Pozor, ni
maš prednosti. 12.15 KN — inž. 
Albin Stritar: Sklepi na simpoziju 
o Barju. 13.30 Starejša slovenska 
glasba. 14.05 Za šolarje. 15.15 Na
potki za turiste. 17.05 Na obisku 
pri mojstrih orkestralne palete. 
18.45 Iz naših kolektivov. 20.00 
Zabavni orkester Ccdric Dumont. 
21.15 Oddaja o morju ln pomor
ščakih. 

SOBOTA. 20. JUNIJA: 8.05 Ve 
dre melodije za konec tedna. 9.25 
»Mladina poje«. 10.15 Domače pol
ke ln valčki. 11.00 Pozor, nimaš 
prednosti! 12.15 KN — inž. Tlbor 
Titan: Izkušnje pri razvllanju ko
operacije v živinoreji. 13.30 Glas
beni sejem. 14.35 Naši poslušalci 
čestitajo m pozdravljajo. 15.15 Za
bavno glasbe. 17.05 Gremo v kino. 
18.10 Recitali znamenitih pevcev. 

20.00 Radi Jih poslušate. 21.10 So
botni ples. 22.10 Oddaja za naše 
iaseljence. 

NKDEUA„ 21. JUNIJA: 8.00 
Mladinska radijska igra »Gabi ln 
njano dogodivščine«. 9.05 Naši po
slušalci čestitajo ln pozdravljajo. 
10.00 Se pomnite, tovariši. . . 
Adolf Jcvšnlk - Lvov: Podlegel Je 
nczlomljen. 12.05 Naši poslušalci 
čestitajo ln pozdravljajo. 13.30 Za 
našo vas. 14.15 Od kola do scher-
za. 15.05 Danes popoldne. 16.00 
Humoreska tega tedna. 20.00 P. 
I. Čajkovski: Labodje Jezero. 

PONEDELJEK, 22. JUNIJA: 8.07 
Pri naših vilarjlh. 9.15 Novi po
snetki Otroškega zbora RTV Lju
bljana. 10.35 N a podlistek. 11.00 
Pozor, nimaš prednosti! 12.15 K N 
— Inž. Julijo Smole: Selekcija Je 
nulen ukrep pri vzgoji sadik. 13.30 
Priporočajo vam. 15.45 Pihalni or
kester JLA p. v. Pavla Brzulje. 
17 D.". Poletni sprehodi. 18.45 Na 
mednarodnih križpotjth. 20.00 Le
pe melodije. 

TOREK, 23. JUNIJA: 8.35 Poje 
zbor Slovenske filharmonije. 9.45 
Pesmi iz Modjimurja. 10 15 Z do

mačih opernih odrov. 11.00 Pozor, 
nimaš prednosti! 12.15 K N — dr. 
France Rlgler: Pokvarjena žlviia. 
13.30 Priporočajo vam . . . 14.20 
Zvoki iz pampe. 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo ln pozdravljajo. 
16.00 Vsak dan za vas. 18.10 Kon
cert po željah poslušalcev. 20.00 
Dvajset minut s skladatelji ru
skega realizma. 20.20 Radijska 
Igra: Revizor. 

SREDA, 21. JUNIJA: 8.07 Ples
ni orkester RTV LJubljana. 9.20 
Zvočni mozaik. 10.30 Človek in 
zdravje. 11.00 Pozor, nimaš pred
nosti! 12.15 KN — inž. Marijan 
Ažnik: Ali je pomanjkanje mikro
elementov pogostno? 14.05 Glasbe, 
ni avtomat. 16.00 Vsak dan ' za 
vas 17 05 Poletni sprehodi z naši
mi solisti. 18.10 Iz fonoteke Radia 
Koper. 20.00 Iz domače koncer. 
tantne literature. 20.30 Za ljubi
telje zabavnih melodij. 

ČETRTEK, 25. JUNIJA: 8.25 Če
škoslovaška zabavna glasba. 9.15 
Vesele počitnice. 10.15 Z oporni
mi pevci po svetu. 11.00 Pozor, ni
maš prednosti! 12.15 K N — inž. 
Jože Rlhar: Gozdno medenje. 14.35 
Naši poslušalci čestitajo ln po
zdravljajo. 16.00 Vsak dan za vas. 
18.10 Turistična oddaja. 20.00 Če
trtkov večer domačih pesmi ln 
napevov. 

6 t 24 (742) 
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V TEM TEDNU VAS ZANIMA 
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Petek, 19. junija — Juhjana 
Sobota, 20. junija — Nenad 
Medalja, 21. junija — Alojz 
Ponedeljek, 22. Junija — AhaclJ 
Torek, 23. Junija — Kresnica 
Sreda. 24. junija — Jana 
Četrtek, 25. junija — Jaroslav 

Č E S T I T K A 
Ladu Sisku, Id služi vojaški rok 

T Danllovgradu, iskreno čestitajo 
ta 20. rojstni dan — domači! 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
so Jo spremili na zadnji poti, jI 
darovali cvetje ter nam Izrekli so-
žalje. Se posebno se zahvaljujemo 
sindikatu PTT za podarjeni venec, 
enako dr. Vodniku ln sestri Veri 
G. za skrb ln nego T času njene 
bolezni. Lepa hvala g. duhovniko
ma za spremstvo ter vsem, ki so 
Ji v težkih trenutkih bolezni stali 
ob strani. 

Žalujoči sinovi ln hčerke s 
družinami. 

MLADEGA FANTA 
DELAVCA 

m pomoč v trgovini ln 
razvažanje blaga takoj 
sprejmemo. Samsko sta
novanje priskrbljeno. Pis
mene ponudbe pošljite na 
naslov: 

Veletrgovina »Mercator«, 
poslovna enota »Speče rt-
ja«, Ljubljana, Prisojna 
ulica 7. 

Ob izgub: našega dragega moža, 
»ta in starega ata 

ALEKSANDRA 8IVAKA 
is Novega mesta 

se Iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
so ga spremili na zadnji poti. Po
sebno zahvalo pa smo dolžni os
novni organizaciji ZB in SZDL I. 
terena ter občinskemu odboru ZB 
in njegovim sodelavcem, vratar
jem novomeške bolnice, za daro
vane vence. Iskrena hvala tudi 
tor. Pujšu za poslovilne besede ob 
odprtem grobu ter vsem, ki so 
{tata v težkih trenutkih stali ob 
Strani. 

Žalujoči: žena, otroci in ostalo 
sorodstvo. 

Novo mesto, 14. junija 1964. 
* 

Cb bridki Izgubi našega ljubega 
moža, očeta, starega očeta ln strica 

ANTONA BENCINE 
lz Livolda 

as zahvaljujemo vsem, ki so ga 
spremljali na zadnji poti, mu da
rovali cvetje ln vence, z nami so
čustvovali in nam pomagali v tež
kih dneh. Posebno se zahvaljuje
mo GO Mozolj, PGD in ZB Livold 
tet zdravstvenemu osebju pljučne
ga oddelka novomeške bolnice, riti dr. Zakrajščkovt ln primari-

Srnrečniku. Za poslovilne bese
da ob pdprtem grobu se toplo za
hvaljujemo tov. Vrabiču. 

Žalujoča žena Ivana, hčerki 
Marija in Ivanka z družina
ma, sin Prane! z zaročenko 
Silvano In ostalo sorodstvo. 
Bencinovi. 

Ob težki Izgubi našega dragega 
Očeta, starega očeta, brata ln strina 

ANTONA GODCA 
i i Gotne vasi 

Sf zahvaljujemo darovalcem ven-
OST ln cvetja ter vsem, ki so ga 
spremili na zadnji poti. Posebno 
zahvalo smo dolžni predstavnikom 
eSajilzacIJ ZB, SZDL, KZ, RK, 
novomeški godbi in obema govor
nikoma. 

Žalujoča družina Godec in 
sorodstvo. 

Ob bridki izgubi naše drage ma
me m stara mame 

FRANČIŠKE KRAMAR 
Iz Lutrikega sela 

PRODAM KUHINJSKO pohištvo 
zaradi selitve. Peklč, Jerebova 8, 
Novo mesto. 

PRODAM SOBNO In kuhinjsko 
opremo. — Vprašati pri Konda, 
Majde Sile 9. 

PRODAM STABILNI motor 6 KS. 
Kettejev drevored 31, Novo me
sto. 

PRODAM DESNI vzidljivi štedil
nik. Novo mesto, Kristanova 17. 

PRODAM MOPED prve izdelave — 
Puch, generalno popravljen. Ce
na 88.000 din ali ček. Naslov v 
upravi lista (394-64). 

UGODNO PRODAM v Novem me
stu bakren kotel za kuhanje pe
rila. — Naslov v upravi lista 
(392-64). 

PRODAM UTA VODNO ČRPALKO 
s 200-litrskim rezervoarjem za 
hišni vodovod. Marijan Lužar, 
Mengeš, Kersnikova ulica 1. 

ZA STROKOVNEGA sodelavca po
trebujemo s 1. S. 1964 sobo. Do
bro plačamo. Delavska univerca, 
Kočevje. 

UGODNO PRODAM dobro ohra
njeno spalnico. Kastellc, Novo 
mesto, Kastelčeva 7. 

PRODAM HIŠO z nekaj zemlje v 
dobruski vasi. Naslov v upravi 
Usta. 

PRODAM tridelno omaro z ogle
dalom ln razno pohištvo. Barbo-
rič, Vrnovčeva 1, Novo mesto. 

VAJENCA za tesarsko stroko Ja 
delavca za priučitev sprejme te
sar Josip Kregar, Ljubljana, Pov 
šetova 19. 

KUPIM kmečko hišo ali manjš« 
posestvo v bližini Novega mesta. 
Fridel, Dolenjci 1 — p. Gradac. 

SPREJMEM gospodinjsko pomoč
nico kmečkih staršev v stalno 
zaooslltev ali v oskrbo. Lahko 

se bo zaposlila v Industriji. Fra
njo Slvic, mizar, Dobro polje 3, 
p. Brezje. 

26-LETEN SLOVENEC, ki živi T 
Kanadi, želi spoznati zaradi že-
nitve dekle iz domačih krajev. 
Ponudbe s fotografijo na upra
vo lista. »Tajno« (391-64). 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA: bolezni jeter (zlatenico, 
vnetja) zdravi rogaški »Donat« 
vrelec. Posvetujte se z zdravni
kom! »Donat« dobite v Novem 
mestu pri podjetju »Hmeljnik« 
— tel. 21-129 ln »Standard« — 
tel. 21-158. 

KROJAŠKEGA POMOČNIKA sprej
me Mišica Marjan, krojač, Gro
suplje. Plača po dogovoru. Sta
novanje preskrbljeno. 

Brežice: 19. In 20. VI. francosko-
Italijanski barvni film »Austerlitz«. 
21. in 22. VI. ameriški barvni film 
•Severno proti Aljaski«. 23. in 24. 
VI. sovjetski film »Pastir Kostja«. 

Črnomelj: 19. in 21. VI. fran
coski film »Kapetan Fracas«. 23. 
In 24. VI. italijanski film »Zara
di ljubezni«. 

Dol. Toplice: 20. in 21. VI. 
argentinski film »Tango ljubezni«. 
24. VI. ameriški film »Na divji 
Zahod«. 

Kočevje — »Jadran«: od 19. do 
91. VI. italijanski film »Ljubezen 
na meji sveta«. 22. in 23. VI. ju
goslovanski film »Triglavske str

mine«. 24. ln 25. VI. francoski 
film »Ljubezen prt dvajsetih«. 

Kostanjevica: 21. VI. ameriški 
barvni film »Meč maščevanja«. 
14. VI. ameriški film »Hudičev 
učenec«. 

Metlika: 20. in 21. VI. angle
ški film »SOS Pacifik«. 24. in 
25. VI, angleški film »Apartma«. 

Novo mesto-»Krka<: 18. ln 19. 
VI. slovenski film »Triglavske str
mine«. 20. do 22. VI. ameriški 
film »Vojni heroj«. 23. in 24. VI. 
Italijansko francoski film »Este-
rina«. 

Mokronog: 20. in 21. VI. ameri
ška barvni film »DOM na Griču«. 

Osilnlca: 21. VI. angleški film 
»Ni dreves na ulici«. 

VARUJMO 
MLADO DIVJAD! 

Ker smo prav zdaj v času, ko divjad v gozdovih 
leže svoje potomce, ne bo odveč spregovoriti o 
Škodi, ki jo brez zlega namena mnogi povzročajo. 
Kadar nalete na nebogljenega srninega mladiča, skri
tega v grmičevju, živalco v navalu veselja ljubku
jejo ali pa celo odnesejo domov. . . 

Kmalu bodo začele zoreti borovnice in jagode, 
gozdovi pa bodo polni mladih ln starih obiralcev. Ce 
boste naleteli na mladiča, ki se trepetajoč stiska v 
grmičevju aH pa skuša ubežati z negotovimi koraki 
— ne jemljite ga v roke! Oglejte si ljubko živalco 
in se oddaljite! Več škode kot koristi boste nare
dili, če »e je boste dotaknili ali jo celo odnesli do
mov! Ne da se povedati, kakšen nepopisen strah 
pred človekom jo navdaja, zato ji prizanesite! Ce 
mladica odnesete domov, vam bo morda nekaj dni 
res v veselje, nato pa se bodo začele skrbi in težave 
s prehrano in drugim. Pustite ga, naj živi v naruvi, 
kjer ae najbolje počuti. Ce se ga v.gozdu samo do
taknete, ga bo samica-matl zavrgla in se mu zaradi 
duha po človeku, ki bo ostal na njem od vašega 
dotika, ne bo več upala približati. Toleg tega pa je 
x zakonitimi predpisi prepovedano odnašati mlado 
divjad Iz gozdov ln so taksna dejanja kazniva! Zato 
še enkrat: varujmo divjad, ki je našim gozdovom 
v najlepši okras, in se je ne dolikajmo! K. L. 

Predgrad: 21. VI. ameriški barv
ni tlim »Živim za tebe«. 

Ribnica: 20. In 21. VI. francoski 
film »Vzgoja srca«. 

Sevnica: 20. In 21. VI. ameriški 
film »Najljubši učenec«. 

So dražica: 20. in 21. VI. Jugo
slovanski film »Kozara«. 

Stara cerkev: 20. in 21. VI. nem
ški barvni film »Ešnapurs« ti
ger«. 

Straža: 20. In 21. VI. ameriški 
tlim »Presenečenje lanskega leta«. 

Trebnje: 20. ln 21. VI. ameriški 
barvni film »Hudičev učenec«. 

Videm-Dobrepolje: 20. ln 21. VI. 
ameriški barvni film »Alamc* — 
II. del. 24. VI. francoski film 
»Grah mladosti«. 

MATIČNI URAD NOVO MESTO 
V času od 8. do 15. junija js 

bilo rojenih 23 dečkov in 18 de
klic. Poročili so se: Rudolf Braj-
dič, delavec, ln Zora Brezar, de
lavka, oba lz Smlhel«; Avguštin 
Jursič, delavec lz Zaloga, in Ma
ra Matijevlč, delavka Is Garevice; 
Anton Znidaršič, kmetovalec z 
Brega, in Ana TrunkelJ, delavka 
lz Gor. Straže. 

Umrli ao: Alojz Krašovec, upo
kojenec lz Šentjerneja, 70 let; 
Franc Smalc, dijak lz Zaloga, 20 

' let; Alojz Hacin, upokojenec lz 
Gor. Sušlc, 69 let; Anton Godec, 
upokojenec iz Gotne vasi, 64 let; 
Franc Radovan, posestnik lz Do-
bravice, 70 let; Mariia Flek, po-
sestnica iz Črnomlja, "0 let: Ama
lija Bartol, hčerka zidarja iz Dol. 
Laz. 7 let; Marija Gorjup, gospo
dinja iz Mrčnih sel, 71 let: Alojz 
Zimic, upokojenec iz Dol. Ka
mene, 73 let; Stane Somrak, usluž
benec iz Muhabera, 43 let, ln 
Alojz Somrak, oficir JLA lz Tol
mina, 44 let. 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Frančiška 
Barbo z Malega Kala — Marjana, 
Marija Kranje iz Dob — Roberta, 
Fanl Mesojedec iz Cešče vasi — 
Bogdana in Stojana. Amalija Zu
pančič iz Gornjih Sušic — Milana, 
Ivanka Kotar iz Jordankala — Da
nico, Slavka 2unič iz Gradca — 
Milana, Majda Bevc iz Gornjega 
(Carterjevega — Mojco, Marija 
Komat z Mirne — Mira, Ivanka 
Kure z Grma — Marjana, Ivanka 
Srebrnjak z Velikega Slatnika — 
Petra, Slavka Petrič lz Bršlina — 
Matjaža, Jožica Stariha iz Črnom
lja — Karmen, Marija Kovačič iz 
Tržišča — Karmen, Marija Kelvl-
6ar iz Podgozda — Alenko, Ankica 
Kabur iz Metlike — Draga, Ana 
Zupan iz Dol — Branka, Zofija 
Jerman iz K vasice — deklico, Ma
rija Krušič iz Dolenjskih Toplic 
— dečka, Anica Jakopčič iz Fuč-
fcovcev — dečka. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Ivana Demikovič 
lz Bukovja — Mitja, Ana Omerzel 
lz Anovca — Aleksandro. Marija 
Kolman iz Orešje — Danico. Aloj
zija Levak iz Podgorja — Jožeta, 
Zofija Osojntk Iz Kranja — Moj
co, Antonija Zevnik iz Čateža — 
Antona, Ladislava Zakšek lz Senuš 
— Mirana, Marija Gailč lz Žejne
ga — Antonijo, Zinka Kodrič is 
Vel. Malene — Marjana in Metko. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
In iskali pomoč v n>vcmeškl bol
nišnici: Jožica Somrak, hči usluž
benca z Muhaberja, si je pri pro
metni nesreči poškodovala ^lavo 
ln prsni koš; Jože Vračaj, sin av-
tomehanika lz Črnomlja, si Je pri 
šolski telovadbi poškodoval desno 
ramo; Stane Papež, posestnik is 
Gradenca, Je padel po stopnicah 
In si poškodoval prsni koš in gla
vo; Marija Dragan, posestnica is 
Brezja, je padla ln si zlomila levo 
roko; Franc Pavlovič. delavec s 
Brega. Je padel z moterja n si 
poškodoval desno nogo; Marija 
Kolenc, gospodinja lz Rumanje 
vasi, je padla s postelje ln si po
škodovala glavo. 

B R E Ž I Š K A KRONIKA 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesrečili 
ln Iskali pomoči v brežiški bolniš
nici: Franc I ludina, posestnik is 
Bukovja, Je padel na dvorišču ln 
si poškodoval levo roko ln levo 
stran reber; Viktor Karnlčnlk, sin 
posestnika iz Bukovja, Je padel na 
steklenico in si poškodoval trebuh: 
Brežic, Je padla na cesti In si po-
Ana-Marija Osnjnlk, učiteljica is 
škodovala levo nogo; Jože Skoda, 
posestnik Iz Drnnvega, Jo padel s 
go: MIha Gerjevič, upokojenec Iz 
kolesom In si poškodoval levo no-
Ključa, j « padel na beton in si 
poškodoval glavo: Terezija Jenlč, 
hči ključavničarja lz KalcNakla, 
Jo padla s češnje hi si zlomila de 
sivo nogo: Antonija Koilrlč. upo
kojenka lz Stilne, je padla z lest 
ve ln K! .-:...•!, . ,ie ..... nogo v ko 
Ionu. 

OPOZORILO 
Opozarjam vaščane, da bom vsa

kogar, ki bi ml očital nakup ven
cev sa pokojna brata Somrak, 
sodno proganlal zarsdi razžalitve. 
Anion Kuinrlj, Poljane, p. Dol. 
Toplice. 

O B V E S T I L A 
Obvestilo 

Društva upokojencev 
Društvo upokojencev v Novem 

mestu obvešča svoje člane, da bo 
enodnevni avtobusni Izlet v Beo
grad 30. junija. — Prijave bomo 
sprejemali 22., 23, ta 24. junija. 

28. Julija bo izlet na Koroško, 
kjer si bomo ogledali Celovec, Go
spo Sveto, Vrbsko jezero ln Be
ljak. Vsak prljavljenec mora ob 
prijavi oddati tudi 3 fotografije. 
Prijave za ta izlet sprejemamo 25., 
26. in 27. junija. 

Letovanje otrok 
v Portorožu 

Društvo prijateljev mladine No
vo mesto-Cen ter namerava organi
zirati letovanje otrok v Portorožu. 
Prijavijo se lahko samo otroci čla
nov društva I., II., in III. terena 
in Bršlina. Prijave sprejema Ob
činska zveza DPM do 22. junija 
1964 od 9. do 11. ure. 

Razpis delovnih mest 
KOMUNALNA BANKA — NOVO 

MESTO razpisuje dve prosti delov
ni mesti referentov v računovod-
Pogoji: srednja strokovna Izobraz
ba in dve leti prakse. Nastop služ
be takoj. Razpis velja do zasedbe 
delovnih mest. 

Obvestilo 
Dolenjskega muzeja 

Uprava Dolenjskega muzeja ob
vešča obiskovalce, da bo muzej za
radi obnovitvenih del za obisko
valce do nadaljnjega zaprt. 

Prodaja 
osnovnih sredstev 

Podjetje »Kovinar« Kočevje pro
da najboljšemu ponudniku iz svo
jih osnovnih sredstev tovorni avto
mobil TAM — PI. nosilnost 31. 
Pri nakupu imajo prednost gospo
darske organizacije. Prevzem avto
mobila možen takoj. 

Mopedist in motorist 
sto trčila 

8. junija je v dopoldanskih 
urah pripeljal po dovozni cesti v 
Brsltnu proU cesti III. reda, ki 
prečka železniško progo, mopedist 
Franc Deželan, doma iz Brusnic. 
Čeprav stoji pred križiščem pro
metni znak. ki opozarja na pred
nostno cesto, se Dežel an ni pre
pričal, če je cesta prosta. Po cesti 
III. reda Je v tem trenutku pripe
ljal motorist Alojz Kristan, doma 
k Cešče vasi, v katerega je Deže-
lan trčil. Voznika sta na srečo 
ostala nepoškodovana, na obeh vo
zilih pa Je bilo za 10.000 dinarjev 
škode. 

Nesrečno dirka 
s kolesi 

Dušan Pavlic. Prane Eršte, Tone 
Clnkole In Polde Kupljenik, učenci 
6. razreda osnovne tole v Otočcu, 
so se sklenili pomeriti v hitrosti s 
kolesi. 11. Junija so vozili po cesti 
vštric skozi Otočec. Izza ovinka 
Jim Je pripeljal s ličkom nasproti 
Franc Stemborder 1» Dobravlc pri 
Šentjerneju, ki Je zmanjšal hitrost 
ln se Jim umaknil na skrajni des 
nI rob ceste. Učonoc Polde Kuplje
nik J« v tem začel prehitevati so
šolca. Ker je zadel v bratnlk so-
šolčevega kolesa. Je Izgubil ravno
težje ln zavov.il v levi prednji blat
nik avtomobila. Odbilo g« Je na 
streho, • nje pa na Ua. Z lažjo 
poškodbo so ga odpeljali v bolniš
nico, materialne škode pa je aa 
približno 50.000 din. 

Prehitevanje 
v križišču je nevarno 
13. Junija ob 12.50 ae Je v No

vom mostu bližal po Partizanski 
cesti odcepu ceste, ki pelje v na
selje Nad mlin!, vo/nlk Franc Ko
vač s svojim i..-koni Nukazal Je 
smer v levo, ker pa mu Je prlvotll 
nasproti tovornjak, se j« umak 
uH nazaj ua desno »Iran ceste. Pri 
lem ga Je s flatom 1300 zadel od 
zadaj v levi zadnji blatnik Slavko 

» L A B O D « , tovarna perila 
N o v o m e s t o 
P R O D A 

naslednja rabljena osnovna sredstva: 

1. OSEBNI AVTOMOBIL » Š K O D A « 

tip 1201 z rezervnim motorjem 

2. AVTOMATSKO TEHTNICO (200 kg) 

3 . ELEKTROMOTORJE: 
1 za 1,85 KW, 1400 obratov 

1 za 1,5 K\V, 1400 obratov 

1 a 1,2 KW, 1400 obratov 

% za 0.8 KW, 1400 obratov 

4 . NAMIZNA KR0JILNA STROJA 
»Kuriš« in »Progres« 

lavna prodaja bo 26. junija v Novem mestu, Glavni 

trg 12. ob 10. uri za gospodarske organizacije in 

ob 11. uri za ostale interesente 

K o m i s i j a za nabavo i n odtujitev osnovnih 
sredstev p r i 

C E S T N E M P O D J E T J U 
NOVO MESTO 

r a z p i s u j e 

L I C I T A C I J O 
za prodajo naslednj ih osnovnih sredstev: 

drobilca »FAGRAM« 0 drobilca udarnega IZ-O 0 
drobilca »KLADIVAR« 0 osebnega avtomobila DK\V 
0 3 tovornih avtomobilov »DODGE« 0 nakladača 
RU-06 0 pluga za oranje zemlje »STEYER« 0 
10 mopedov »COLIBRI« 0 3 železnih voz 0 račun
skega stroja »REMINGTON« in pisalnega stroja 
»BROSS-SMIDT«. 
Licitacija bo 29. juni ja 1964 v prostorih stranskih 
obratov Cestnega podjetja v Bučni vasi, in sicer: za 
gospodarske organizacije ob 9. u r i i n za zasebnike 
ob 11. u r i . Vse informaci je dobite po telefonu 21-301. 

E L E K T R 0 LJUBLJANA 
ENOTA N O V O M E S T O 

sprejme U Č E N C E 
v triletno 
elektrogospodarsko šolo 

P O G O J : uspešno končana osemletka, popolno 
zdravje, moška mlad ina v starosti od 15 do 18 let. 
Z dokončano šolo s i učenci pr idobi jo pok l i c kva l i 
f ic iranega električarja. Teoretični pouk je v E lek t ro 
gospodarski šoli v Mar i bo ru , praktično delo pa 
v podjetju. 

Informacije dobite p r i splošnem oddelku uprave 
E L E K T R O v Novem mestu, Ljubljanska cesta S. 
Pri jave pošljite do 31. ju l i j a 1964. 

Brezovnik lz LJubljane. Slednji Je 
vozli za nJim ln ga Je skušal pre
hiteti z desne strani, ko Je opa
zil, da Kovač zavija v levo. Na 
obeh vozil ih Je škode za 15.000 
dm 

Zarodi zračnice 
ga Je zaneslo 

Voznik Jože Zupančič lz LJub
ljane Je v nedeljo. 13. Junija, pro
ti večeru peljal Franca BakSiča, 

prav tako iz Ljubljane, s motor
nim kolesom znamke DKW proti 
Zagrebu. Na avtomobilski cesti » 
bližini Otočca Je razneslo zadnjo 
zračnico, nakar voznik ni več ob
vladal vozila; nekaj časa ga Je za- a 
našalo, nato pa sta se s sopot.nl- J 
kom prevrnila In z motornim ko> j 
lesom drsela še 25 metrov po ar- n 
tomobllski cesti. Razen odrgnit* • 
na rokah ln nogah voznik ln pot-/ 
nlk nista dobila poškodb, na mo* / 
tomom kolesu pa Je za okoli 15.00* / 

dlnarlev škodi 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIKI IN IZDAJATE!.11: Občinski odbori SZDL Bre-

tloe, Črnomelj, Kočevje. Metlika, Novo mesto, Ribnica. Sev
nica ln Trobnjs 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR- Tone Gošnlk (glavni ta 
odgovorni urednik), Rla Bačer, Prane« Grlvec, Milo* Jako])«. 
Jožica Toppejr ln Ivan Zoran 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna ttevUka 30 din - I*'-
na naročnina 1300 din, polletna «00 din; plačljiva \t »'"'I'!?/-
Za Inozemstvo 2400 din - TekočI račun pri podr NB T no
vem mestu: 006 11(108 9 - NASLOV UREDNIŠTVA IN L RA 
VE: Novo mesto. Glavni trg 3 Poštni predal 33 - lete« 
21-227 — Rokopisov ln fotografij ne vračamo — U « * ! 
Časopisno podlotje DEIO v LJubljani. , 

http://zavov.il
http://sopot.nl-

